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ბიბლიოთეკა | 

ლეილა გეგუჩაძე 

ქართული ენა – 

ნაწილი მესამუ 

თბილისი



უმაღლეს სასწავლებლებში შემსვლელები, 
ვისაც მისაღები გამოცდების პროგრამების 

მიხედვით ქართული ენის ჩაბარება უწევთ, 
სირთულეს აწყდებიან, პროგრამაში შეტანი- 
ლი საკითხები სხვადასხვა სასკოლო სახელ– 

მძღვანელოშია გაბნეული და მოძიება ჭCირს; 

ზოგი საკითხიც ახლებურ მიდგომას საჭირო- 

ებს. ისიც უნდა ითქვას რომ არც სახელმ- 

ძღვანელოების შოვნაა იოლი. 

ბ. ჯორბენაძის საზოგადოების თხოვნით 

დოცენტმა ლ. ზებგუჩაძემ პროგრამის შესაბა- 

მისად შეადგინა აბიტურიენტებისათვის დამხ– 

მარე სახელმძღვანელო,- რომლის პირველი 

ნაწილი გამოქვეყნდა 1997 წელს, მეორე ნა- 

წილი – 1999 წელს, ამჟამად დაინტერესებულ 

მკითხველს ვთავაზობთ წიგნის შესამე ნა- 

წილს, რომელიც მთლიანად ქართულ ჯ%მნას 

ეძღვნება. 

ვიმედოვნებთ, რომ ნაშრომი გამოადგებათ 

არა მხოლოდ აბიტურიენტებს, არამედ პედა- 

გოგებს, სტუდენტებს და, ზოგადად, ქართუ- 
„ლი ენის საკითხებით დაინტერესებულ პირებს. 

ყველა საქმიან შენიშვნას ავტორი და 

გამომცემლები მადლობით მიიღებენ. 

ბ. ჯორბენაძის საზოგადოების 

სარედაქციო-საგამომცემლო საბჭო 

რედაჭ1ტორი ბზმორბი ზოგოლაშვილი



ჯმნა. პირი და რი5სვი. 

პირთა რაოდენობა ზსმნის ერთ შორმაში 

როგორც ცნობილია, ქართულ ენაში არსებული სიტევების მთელ 

მარაგს ჯგუფებად ყოფენ, რომელთაც მეტყველების ნაწილებს ეძა- 
ხიან. თუ მათ განვიხილავთ მორფოლოგიური თვალსაზრისით, უნდა 

გამოვყოთ სიტყვათა ორი ჯგუფი: ფორმაცვალებადი მეტყველების ნა- 
წილები და ფორმაუცვლელი მეტყველების ნაწილები. ფორმაცვალე- 
ბად სიტყვათაგან შესწავლილი გეაქვს არსებითი სახელი, რომელიც 

საგნის აღმნიშვნელ სიტყვას წარმოადგენს (ადამიანი, ცა, სიწმინ- 

დე...), ზედსართავი სახელი, რომელიც საგნის ნიშანს ან თვისებას 

მიუთითებს (კარგი ადამიანი, უღრუბლო ცა, უდიდესი სიწმინდე...) 

რიცხვითი სახელი, რომელიც გვიჩვენებს საგანთა რაოდე“ ას, რიგს 

ან ნაწილს მოელთან შედარებით (მილიონი ადამიანი, მეშვიდე ცა, 

მეასედი სიწმინდე..) და ნაცვალსახელი, რომელიც სხვა სახელთა 

ნაცვლად შეიძლება ვიხმაროთ გარკვეულ შემთხვევაში (რამდენიმე 

ადამიანი, ეს ცა, იმგვარი სიწმინდე... ფორმაცვალებად მეტყველების 

ნაწილებს განეკუთვნება ზმნაც, რომელიც საგნის მოქმედებას გამო- 

ხატავს (ადამიანი აშენებს, ცა იღრუბლება, სიკეთე გაიმარჯვებს...). 

უნდა გვახსოვდეს, რომ სიტყვა მოქმედება გრამატიკაში აღნიშნავს 

ყოველგვარ პროცესს: ზრდის, იზრდება, მალავს, იმალება, ემალება... 

ასევე - მდგომარეობას: ზის, წევს, სძინავს, აგდია... და სხვის მიერ 

მიყენებულ „ვნებასაც“; იჭრება, იხევა, ითხრება... (ა.შანიძე). 

მაშასადამე, ზმნა არის ფორმაცვალებადი მეტყველების ნაწილი, 

რომელიც აღნიშნავს საგნის მოქმედებას ან მდგომარეობას. როგორც



დიდი ილია იტყოდა, ის „სული და გულია მეტყველებისა... მეტყვე- 
ლების ღონე და ძლიერება.“ 

ყურადღება მივაქციოთ ტერმინს „სმნა.·. ა. შანიძის აზრით, იგი 

არაბული გრამატიკული ტერმინოლოგიის გავლენით შემოსული ჩანს 

- წარმოადგენს თარგმანს არაბული სიტყვისას (-(დიცლ“), რომელიც 

„ქმნას“, „კეთებას“ აღნიშნავს, მართლაც, ქართული „ზმნა“ და „ქმნა“ 

სინონიმებია, რომლებიც ერომანეთს ენაცვლებიან “შდრ. წარსული 

დროის ფორმა „(რა) ქნა" და მომავალი დროისა „(რას) იზამს.“ ვი- 

ზამ, ისამ, იზამს, ვუზამ, უზამ, უზამს.. ფორმებში სწორედ ის 

„ზამ“/,ზმ“ გვაქვს, რომელიც „სმნა“ სიტყვაშია წარმოდგენილი. 

თუ შევუდარებთ ერთმანეთს ზმნებს, როგორიცაა, მაგალითად, და- 

წერა, აქებს, იღებდა, ჭკნება.., ერთი მხრივ, და: დაოჯახდა, ღრმავ- 

დება, გაწითლდა, ბნელდება, შეერთდა.., მეორე მხრივ, ადვილად 
შევნიშნავთ, რომ “%მნა შეიძლება იყოს პირველადი (დაწერა, აქებს, 

იღებდა, ჭკნება ან ნასახელარი (დაოჯახდა“ოჯახი„ ღრმავდე- 
ბა“ღრმა, გაწითლდა“ წითელი, ბნელდება“-ბნელი, 'შევრთდა“-ერთი). 

სმნას, მისი შინაარსის გათვალისწინებით, აზრობრივად, შეიძლე- 

ბა შევუწყოთ პირის ნაცვალსახელები (გვახსოვდეს რომ პირის 

ნაცვალსახელები უთანდებულოდ უნდა. იყოს): 
მსე ამოდის '- ამოდის ის. 

ქარი არხევს იასამანს - არხევს ის მას. 

დედამ ვაუკაცი გაუზარდა "ქვეყანას - გაუზარდა მან მას ის. _ 

სმნასთან შეწყობილ პირს გრამატიკულ პირს ვეძახით. „პირი 

იმდენად მნიშვნელოვანი კატეგორიაა “სმნისა, რომ სოგჯერ ზმნას ამ 

კატეგორიის მიხედვით განსაზღვრავენ (სმნა არის პირიანი სიტყ- 

ვაო'), მაგრამ ზმნა სახოგადოდ უფრო ფართო ცნებაა, ვიდრე პირია- 

ნი სიტყვა: ის შეიცავს უპირო ფორმებსაც, როგორიცაა ქართულში 

სახელზმნები“ (ა.შანიძე,. ამიტომაცაა, რომ · შენება, ქება, ხტომა, 

გაღრმავება და ა.შ. ფორმებს უპირო ზმნებსაც უწოდებენ. 
გრამატიკული პირი ორი სახისა გვაქვს: მოქმედი ანუ სუბიექტუ- 

რი და სამოქმედო ანუ ობიექტური. ეს პირი (თუ პირები) შეიძლება 

იყოს როგორც მხოლობით, ისე - მრავლობით რიცხვში. 

ზმნა აყვავდა მხოლოდ ერთ პირს შეიწყობს (ერთპირიანია): აყ- 

გპვდა ის. ეს პირი სუბიექტურია, მესამე პირის ნაცვალსახელის მხო- 

4



ლობითი რიცხვის ფორმით წარმოდგენილი; ზმნა გადმოგყვნენ ისინი 

შენ ორ პირს გულისხმობს (ორპირიანია): სუბიექტურს ისინი (მესა- 

მე პირის მრავლობითი რიცხვი) და ობიექტურს შენ (მეორე პირის 

მხოლობითი რიცხვი); ხსმნაში აგვიშენე შენ ჩვენ ის (სამპჰირიანია) 

სუბიექტური პირია შენ (მეორე პირის მხოლობითი რიცხვის ფორმა), 

ხოლო ობიექტური პირებია ჩვენ (პირველი პირის მრავლობითი რიცხ- 

ვი) და ის (მესამე პირის მხოლობითი რიცხვი). 

ამრიგად, შეწყობლ პირის ნაცვალსახელთა რაოდენობის 

გათვალისწინებით სმნა შეიძლება იყოს ერთპირიანი (ეს ერთი პირი, 

ჩვეულებრივ, სუბიექტია), ორპირიანი (ერთი პირი სუბიექტია, მეორე 

- ობიექტი) და: სამპირიანი (ერთი სუბიექტია, ორი - ობიექტი). 

შენიშვნა: იშვიათად, მაგრამ მაინც გვხვდება ქართულში ისეთი 

'სმნები, რომლებიც ოთხი პირის გაგებას შეიცავენ: გავიხსენოთ ერ- 

თი წინადადება ილია ჭავჭავაძის „ოთარაანთ ქვრივიდან“. „ჩემ პატა- 

რა გიორგის უპატრონეო.. არავის დამიჩაგვრინო... დამიჩაგვრინო 

ზმნას ოთხი პირი ეწყობა: შენ მე მას ის. ასეთივეა: მისვით (თქვენ 

მე მათ ის), მიჭმიე (შენ მე მას ის) და სხვა. ამ ზმნებში ერთი პი- 

რი (დამიჩაგვრინო შენ, მისვით თქვენ, მიჭმიე შენ) სუბიექტურია, და- 

ნარჩენი - ყველა - ობიექტური. 

ობიექტური პირი ორი სახისა გვაქვს: პირდაპირი და ირიბი. პირ- 

დაპირია ობიექტი მაშინ, თუ იგი ბრუნგვაცვალებადია: ხან მიცემით 

ბრუნვაში დგას, ხანაც - სახელობითში: ბიჭი ხატავს სურათ-ს, ბიჭ- 

მა დახატა სურათ-ი. ირიბია ობიექტი მაშინ, თუ იგი ბრუნვაუცვლე- 

ლია: ყოველთვის მიცემით ბრუნვაში დგას: ბიჭი შეხედავს სურათ-ს, 

ბიჭმა შეხედა სურათ-ს. მაშასადამე, პირდაპირ ობიექტს ორი ბრუნ- 

ვა ჰქონია: სახელობითი და მიცემითი, ხოლო ირიბს - ერთი: მიცე- 

მითი. აქედან გამომდინარე, თუ ობიექტი სახელობით ბრუნვაში დგას, 

ის აუცილებლად პირდაპირი იქნება; მაგრამ როგორ მივხვდეთ, მიცე- 

მით ბრუნვაში მდგარი ობიექტი პირდაპირია თუ ირიბი? 

ამის გასარკვევად ასე უნდა მოვიქცეთ: ზმნას დავუსვათ კითხვა 

რა ვქენი? რა ქენი? ან რა ქნა? და დავუკვირდეთ ობიექტის ბრუნ- 

ვებს: ის ობიექტი, რომელიც მიცემითი ბრუნვიდან სახელობითში გა- 

დავა, პირდაპირი იქნება ხოლო თუ ობიექტი კვლავ მიცემით ბრუნ- 

ვაში დარჩა - ირიბი.



ვნახოთ მაგალითები: 
მე ვაშენებდი სახლს. რა ექენი? - შე ავაშენე სახლი. ე.ი. სახლს, 

სახლი პირდაპირი ობიექტია. 

მე ვესტუმრები მეგობარს. რა ვქენი? - მე ვესტუმრე მეგობარს. 

ე.ი. მეგობარს ირიბი ობიექტია. 

მე დავუკრეფ გოგონას ყვავილებს, რა ვქენი? - მე დავუკრიფე 
გოგონას ყვავილები. ე.ი. გოგონას, რომელიც მიცემითში იყო და 

მიცემითშივე დარჩა, ირიბი ობიექტი ყოფილა, ხოლო ყვავილებს, ყვა- 

გილები კი - პირდაპირი, რადგან მიცემით ბრუნვაში იდგა და სახე- 

ლობითში გადავიდა. ' 

ალბათ ბუნებრივად დაიბადება კითხვა: რა ვითარებაა: ამ 

თვალსა სრისით ე.ს. ოთხპირიან %მნებში? პასუხი ასეთია: ამ "მნებ- 

ში ერთი პირი სუბიექტია, ერთი - პირდაპირი ობიექტი, ორი კი - 

ირიბი. კერძოდ, დამიჩაგვრინო (შენ მე მას ის) სმნაში სუბიექტური 

პირია შენ, პირდაპირობიექტურია ის (გიორგი) ხოლო მე და მას 

(არავის) - ორივე ირიბი. 

სხვათა შორის, ორი ობიექტური პირიდან ორივე ირიბი შეიძლე- 

ბა იყოს რამდენიმე სამპირიან რსმნაშიც:. 

ეკითხება ის (მასწავლებელი) მას (მოსწავლეს) მას (გაკვეთილს). 

რა ქნა? 

შეეკითხა ის (მასწავლებელი) მას (მოსწავლეს) მას (გაკვეთილს). 

(ხა არა: შეეკითხა მან მას ის). 

ევედრება ის (კაცი) მას (ღმერთს) მას (შემწეობას). 

რა ქნა? 

შეევედრა ის (კაცი) მას (ღმერთს) მას (შემწეობას). 

(და არა: შეევედრა მან მას ის) 

ჰპირდება ის (მამა) მას (შვილს) მას (სათამაშოს). 

რა ქნა? 

შეჰპირდა ის (მამა) მას (შვილს) მას (სათამა'მოს). 

(და არა: შეჰპირდა მან მას ის) 

უყვება ის (დედა) მას (გოგონას) მას (სღაპარს). 

რა ქნა? : 

მოუყვა ის (დედა) მას (გოგონას) მას (ზღაპარს). 

(და არა: მოუყვა მან მას ის)...



თუმცა, ჩვეულებრივ, სამპირიან სმნაში ობიექტურ პირთაგან ერ- 

თი პირდაპირი ობიექტია, მეორე კი - ირიბი: 

გაუგზავნა მან(სუბიექტი) მას (ირიბი ობიექტი) ის (პირდაპირი 

ობიექტი). 

მოსთხოვა მან (სუბიექტი) მას (ირიბი ობიექტი) ის (პირდაპირი 

ობიექტი) და ა.შ. 

ორპირიან ზმნაში სუბიექტთან ერთად ხან პირდაპირი ობიექტია 

(აშენებს კაცი სახლს, ააშენა კაცმა სახლი), ხანაც - ირიბი (ეფარე- 

ბა მზე ღრუბელს, მოეფარა მზე ღრუბელს). 

ერთპირიან სმნაში, როგორც სემოთაც აღვნიშნეთ, ჩვეულებრივ 

მხოლოდ სუბიექტია (დგას ხე, გდია ქეა...). გამონაკლის შემთხვევებ- 

სე შემდგომ გვექნება საუბარი, 

აქვე შევნიშნავთ, რომ, თუ ზმნას პირდაპირი ობიექტი ეწყობა, 

მას გარდამავალს უწოდებენ, მაგრამ, თუ “სმნასთან მხოლოდ სუბიექ- 

ტია შეწყობილი, ან სუბიექტი და ირიბი ობიექტი, ის გარდაუვალი 

იქნება. ნათქვამიდან გამომდინარე, ერთპირიანი %სმნა გარდაუვალია, 

სამპირიანი - ჩვეულებრივ გარდამავალი, ორპირიანი კი გარდამავა- 

ლიც შეიძლება იყოს და გარდაუვალიც (უფრო დაწვრილებით გარდა- 

მავლობასე შემდგომ ვისაუბრებთ). 

ახლა ერთ საკითხზე მინდა შევაჩერო თქვენი ყურადღება: 

ზმნასთან შეწყობილ პირის ნაცვალსახელთაგან მხოლოდ მესამე 

პირის ნაცვალსახელია ბრუნებადი: ის//იგი სახელობითია, (იე)მან - 

მოთხრობითი, (ი)მას - მიცემითი.. ამიტომ იმის გასარკვევად, ობიექ- 

ტი პირდაპირია (ანუ ბრუნვაცვალებადია: ხან არის მას, ხანაც - ის) 

თუ ირიბი (ანუ ბრუნვაუცვლელია: ყოველთვის არის მას), არავითა- 

რი პრობლემა არ არსებობს; მაგრამ პირველი და მეორე პირის 

ნაცვალსახელები ხომ უბრუნველია: მე, შენ, ჩვენ, თქვენ, როგორც 

ცნობილია, სახელობითიც შეიძლება იყოს, მოთხრობითიცა და მიცე- 

მითიც, რაც, ცხადია, ოდნავ ართულებს საქმეს; მაგრამ საკმარისია 

ამ ნაცვალსახელებს 'შევუნაცვლოთ არსებითი სახელი და „ველაფე- 

რი თვალსაჩინო გახდება, გაირკვევა, უბრუნველ ფორმაში რომელი 

ბრუნვა იგულისხმება და, აქედან გამომდინარე, როგორია ობიექტი - 

პირდაპირი თუ ირიბი. 

ნათქვამის ნათელსაყოფად შევუდაროთ ერთმანეთს ორი ზმნა: გათ- 
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ბობს ის შენ ჯა გეფერება ის შენ. 

ორივე სმენა ორპირიანია, ორივეს ობიექტად აქვს შენ, მეორე ჰი- 

რის უბრუნველი ნაცვალსახელი. არსებითი სახელით შენაცვლების 

შემთხვევაში. გვექნება: 
გაობობს ის შენ (ადამიან-ს), რა ენა? - გაგათბო მან შენ (ადა- 

მიან-ი), მაგრამ: გეფერება ის შენ (ადამიან-ს), რა ქნა? - მოგეფე- 

რა ის შენ (ადამიან-ს). მაშასადამე, პირველ ზმნაში (გათბობს) შენ, 

რომელიც ერთ “შემთხვევაში მიცემით ბრუნვას გადმოსცემდა, შეორე- 

ში კი - სახელობითს, არის პირდაპირი ობიექტი, მეორე ზმნაში კი 

(გეფერება) შენ ირიბი ობიექტია, რადგან ორივე შემთხვევაში იგი 

მიცემით ბრუნვაში იგულისხმება. 

ალბათ გსმენიათ ასეთი გამონათქვამი: ქართული ზმნა პოლიპერ- 

სონალურიაო („პოლი - მრავალი, „პერსონა“ - პირი), ე.ი. მრავალ- 

პირიანი. იგი ხომ იმდენპირიანია, რამდენ ნაცვალსახელსაც შეიგუებს 

ასრობრივად: ერთს, ორს, სამს, იშვიათად ოთხსაც კი; მაგრამ უნდა 

ვიცოდეთ, რომ ქართული შ%მნის მრავალპირიანობის განმსახღვრელი 

მხოლოდ ეს არ არის, რადგანაც პირის ნაცვალსახელთა შეწყობა 

სმნასთან ასრობრივად ნებისმიერ ენაში შეიძლება. შჯრ.: დავხატე მე 

ის, 820Mლ088ი 9 CL0, 1 იმIი16ძ ხი... გავუგსავნე მე მას ის, ი0C/მ»/ # 

6MV 0, 1 56ი( I( 10 ჩIიი და ა.შ. მთავარი, გადამწყვეტი ისაა, რომ ამ 

შეწყობილ პირს, სუბიექტსა და ობიექტს (თუ ობიექტებს) თავისი ნი- 

შანი უნდა ჰქონდეს ხმნის ფორმაში. როდესაც, მაგალითად, რუსუ-- . 

ლად მოსაუბრე ამბობს სმნას M00M600827, აუცილებლად აზუსტებს მას 

შესაბამისი ნაცვალსახელებით, რადგან იცის, რომ იგი უამრავ შე- 

საძლო მნიშვნელობას იტევს: 

წ XC66ნ%, ლი 

=> M20MC082) << MC6CM9#, 6+0 

ი" M0CII#9, 1C68, 00 

ე.ი. ერთ #Mმ0M609811 ფორმას მრავალი სხვადასხვა მნიშვნელობა 

შეიძლება ჰქონდეს, ქართულში კი თითოეული ამ მნიშვნელობის 
გადმოსაცემად განსხვავბულ ფორმას ვიყენებთ დაგხატე (# 

M20MC0894 1C68), დავსატე. (# M30M00897 CL9), დამხატე (ნ! M90MC0897X 

M6V%), დახატე («ხI M30MC089/ 6I0), დამხატა (0IMI #209M06089/ MC6IIM), დაგ– 

სატა (0M #30M0082) +C69), დახატა (0M M30MC082# 60) და ა.შ, 
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ეს იმიტომ ხდება, რომ ქართულ ენაში ჯსმნასთან შეწყობილ პი- 

რებს, სუბიექტსაც და ობიექტსაც, „თავისი წარმომადგენელი ჰყავთ", 

თავისი ნიშანი აქვთ ზმნაში. 

შევუდაროთ ერთმანეთს ორი ზმნა: შევაქე მე ის და შემაქო მან 

მე. ორივე ზმნასთან გვაქვს პირის ნაცვალსახელი მე, ოლონდ პირ- 

ველი ზმნისთვის (შე-ვ-აქე) მე სუბიექტია და ზმნაშიც პირველი 

სუბიექტური პირის ნიშანი ჩანს - ვ-, მეორე ზმნაში კი (შე-მ-აქო) მე 

ობიექტია და ზმნაში იგი შესაბამისად პირველი ობიექტური პირის მ- 

ნიშნით არის წარმოდგენილი. სწორედ ამის წყალობითაა, რომ ქარ- 

თული ზმნის ფორმებთან შესაბამისი ნაცვალსახელების დართვის აუ- 

ცილებლობა არც არის, თუ, რა თქმა უნდა, საგანგებოდ, ხაზგასმით 

არ გვინდა მათზე ყურადღების გამახვილება. რუსულში ეს "აუცილე- 

ბელია, რადგანაც ზმნა C0X8მVVI მხოლოდ ნაცვალსახელების შეწყო- 

ბის შედეგად აზუსტებს თავის მნიშვნელობას: M0X83MXM #8 60 (შე-გ- 

აქე), IM0X88MMVX 0 MCILVM (შე-მ-აქო). 

ამგვარად, ქართულში თითოეულ პირს, სუბიექტსაც და ობიექტ- 

საც (პირველს, მეორეს, მესამეს მხოლობით რიცხვშიცკა და 

მრავლობითშიც) თავისი ნიშანი აქვ ზმნაში. სხვაგვარად რომ 

ვთქვათ, ქართულ ზმნაში შეიძლება აისახოს სუბიექტური პირიც, 

პირდაპირობიექტურიცა და ირიბობიექტურიც, სწორედ ამიტომ ითვლე- 

ბა იგი მრავალპირიანად. აქვე შევნიშნავთ, რომ რეალურად ქართუ- 

ლი ზმნის ფორმაში შეიძლება ჩანდეს: ა) მხოლოდ სუბიექტი, ბ) 

მხოლოდ ობიექტი, გ) სუბიექტი და პირდაპირი ობიექტი, დ) სუბიექ- 
ტი და ირიბი ობიექტი. მეორე ირიბი ობიექტი, რომელიც იშვიათად, 

მაგრამ მაინც შეიძლება შეეწყოს ქართულ ზმნას, პირის ნიშნით არა- 

სოდეს არ არის წარმოდგენილი (სწორედ ეს გახლავთ მიზეზი იმი- 

სა, , რომ ქართული ზმნის ოთხპირიანობა საყოველთაოდ გაზიარებუ- 

ლი არ იქნა). 

კიდევ ერთხელ გადავხედოთ სხვა ენებს პირის გამოხატვის უნა- 
რის თვალსაზრისით. 

როგორც უკვე აღვნიშნეთ, წარსული დროის ფორმებში რუსული 
ენა ვერ ახერხებს პირზე მითითებას, მაგრამ ახლანდელი და მომა- 

ვალი დროის ფორმებში მას შეუძლია გამოხატოს მხოლოდ ერთი პი- 

რი - სუბიექტური (ეს ხერხდება საგანგებო დაბოლოებით): 
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# ნMCXVIM09 (მომავ. L00MCXVI0) 

+Xხ) 0IICVCII6 (CIMგნIICX»6LIხ) 

0L/0M8 0MCV6X (900MCVCV) 

MხI 0MCV6M (M20M#CV6M) 

8ხI დIICV6V6 (8გ01CV6X6) 

0VM ნIICXI0I (II80MCVI0X) 

ამიტომ ითვლება რუსული ზმნა ერთპირიანად. 

რაც შეეხება ინგლისურ ზმნას, იგი მხოლოდ აწმყო განუსაზღვ- 

რელი დროის (106 XX6§6ი( IიძიჩიI(C ICI56) მხოლობითი რიცხვის მესა- 

მე პირის ფორმაში გვაძლევს განსხვავებულ ფორმას: 

1 ხ21ი! 

V0ს ივ1ი1 

ILI0/56(6 იმ1ი1§ 

ამდენად, ცხადია, ვერც ის ჩაითვლება მრავალპირიანად, თუმცა; 

როგორც აღვნიშნეთ, რუსულ ჭშჭმნასაც და ინგლისურ ზმნასაც ისევე 

შეიძლება შეეწყოს აზრობრივად პირის ნაცვალსახელები, როგორც 

ამას ქართული ზმნა ახერხებს. . 

ის, რომ ქართულ ზმნას შეუძლია ასახოს სუბიექტური პირებიცა 

და ობიექტურიც, სირთულესთან ერთად, მის უდიდეს სიმდიდრესა და 

არაჩვეულებრივ გამომსახველობაზე მიუთითებს ისევ დიდ ილიას 

მოვუსმინოთ: „... განსაკუთრებული თვისება ჩვენი ენისა, რომელიც, 

ჩვენის ფიქრით, ენის წარმატებულობის მომასწავებელია, ჩვენი ზმნე- 

ბია და ნამეტნავად მისი მართლადა გასაკვირველი ფორმები, ამ მრა- 

ვალგვარი ფორმების წყალობით, მარტო ერთი ზმნით, სხვა სიტყვის 

ნაწილების დაუხმარებლად, გამოითქმის... ბევრი გარემოება მოქმედე- 

ბისა თუ მდგომარეობისა...“ 

ახლა კი უფრო დაწვრილებით შევეხოთ სუბიექტურ და ობიექტურ 

პირთა ნიშნებს. სიმარტივისათვის ზოგჯერ მათ ლათინური ასოებით 

აღვნიშნავთ: სუბიექტი 5 (შესაბამისად: 51, 52, 53), პირდაპირი ობიექ- 

ტი - პ.0, ირიბი ობიექტი - ირ.0 (შესაბამისად: 01, 0ე, 03).



სუბიექტური ჰაჩრის ნიშნები 

მხოლობითსა და მრავლობით რისხპში 

(მართლწერის საპკითხებითურთ) 

პირველი სუბიექტური პირის (5|)) ნიშანი არის თავსართი ანუ 

პრეფიქსი გ-: გ-არ, გ-აშენებ, გ-უქებდი, გ-ოცნებობ, ვგ-მალავდე, გ-თბე- 
ი.. ზმნისწინის არსებობის შემთხვევაში ვ- მოსდევს მას: ა-ვ-აშენებ, 

შე-ვ-უქებდი, და-გ-მალავდე, გა-ვგ-თბები... 

მრავლობით რიცხვში პირველი სუბიექტური პირის ნიშნად რჩება 

გ. ოღონდ მრავლობითობის გამოსახატავად მას -თ ბოლოსართი ანუ 

სუფიქსი ემატება: ვ-არ-თ, გ-აშენებ-თ, ვ-უქებდი-თ, ვ-ოცნებობ-თ, გ-მა- 

ლავდე-თ, ვ-თბები-თ.. 

თუ ზხმნა ვ ბგერით იწყება, პირველი სუბიექტური პირის ფორმა- 

ში აუცილებლად ორი გ არის საჭირო (რომელთაგანაც პირველი 

არის პირის ნიშანი, მეორე - ზმნის ფუძისეული თანხმოვანი): ვ-ვარჯი- 

შობ(თ), ვ-ვარცხნი(თ), ვ-ვარაუდობ(თ), გ-გარდები...ე.წ. მეშველზმნიან 

ფორმებში როგორიცაა, მაგალითად, ვ-ზი-ვ-არ, და-ვ-ბადებულ-ვ- 

არ(თ), გა-ვ-ზრდილ-ვ-არ(თ), გა-ვ-მთბარ-გ-არ(თ) და “ა.შ. პირველი 

სუბიექტური პირი ორმაგადაა წარმოდგენილი. 

როგორც ვხედავთ, პირველი სუბიექტური პირის ნიშალი გ. ზმნა- 

ში ყოველთვის გვაქვს (გამონაკლისია ორი "შემთხვევა, რომელთაც 

მოგვიანებით შევეხებით), ზოგჯერ ის გაორმაგებულიც კია. 

რა არის ამის მიზეზი? 

1. რთული ზმნის პირველი ნაწილი ძველ ქართულშიც პირიანი 

ფორმა იყო, მაგრამ ახალ ქართულში მას სხვა ზმნის მიშველება 

დასჭირდა... რადგან პირის ნიშანი პირველ ზმნას დღემდე შემორჩა, 

მეშველ ზმნას კი თავისი ნიშანი ჰქონდა, ამიტომ ერთ ფორმაში ორი 

ნიშანი მივიღეთ (ა.შანიძე) მაგალითად, ძველ ქართულში „ვზივარ“ 

ზმნის ნაცვლად ამბობდნენ ვ-ზი. პირველ სუბიექტურ პირში ვ-არ 

მეშველი ზმნის დართვამ გამოიწვია პირის ნიშნის გაორმაგება: ვ-ზი- 

ვ-არ. 

2. რთული ზმნის პირველი ნაწილი ძველად უპირო ზმნა იყო, 

პირსაც და რიცხვსაც მეშველი ზმნა აღნიშნავდა: ყოფილ ვ-არ, ყო- 

ფილ ვ-არ-თ. შემდეგ ეს ორი ნაწილი გაერთიანდა და პირის ნიშა- 
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ნი ზმნამ თავშიც დაირთო (ა.შანიძე) ვ-ყოფილ-ვ-არ, ვ-ყოფილ- 

ვ-არ-თ. 

მეორე სუბიექტური პირის (52) ნიშნად ძველ ქართულში, V-VII 

საუკუნეებში, ე.წ. „ხანმეტობის ხანაში“, ხ- თავსართი გვქონდა (ამ სა- 

კითხზე ჩვენ ადრე ვისაუბრეთ (იხ.ლ. გეგუჩაძე, ქართული ენა, ნაწი- 

ლი პირველი, 1997, გვ. 11-12). ხ- პრეფიქსიან ფორმათაგან დღეს 

მხოლოდ ორი ზმნა შემოგვრჩა: ხ-არ (შდრ.: ვ-არ) და მო-ხ-ვალ (მო- 

ხ-ვედი, წა-ხ-ვალ, წამო-ხ-ვედი.. სვლა “მნის აღმნიშვნელი ფორმები 

სხვადასხვა სმნისწინდართული შეიძლება შეგვხვდეს). მო-ხ-ვალ ზმნა 

მეორე სუბიექტური პირის ფორმაა, პირველ სუბიექტურ პირში წესით 

მო-გგალ უნდა ყოფილიყო, მაგრამ, ვ-ზე დაწყებული სმნური ფუძეე- 
ბისაგან განსხვავებით, რომლებშიც ორი ვ გვაქვს (გ-გარდები, 

გ-ვარჯიშობ...), ამ ზმნაში პირველი სუბიექტური პირის ნიშანი არ 

არის წარმოდგენილი: მო-ვალ, წა-ვედი.. ეს ზმნა ერთ-ერთია იმ ორი 

გამონაკლისიდან როდესაც ზმნის ფორმაში არ არის პირველი 

სუბიექტური პირის ნიშანი. 

ის, რომ ვალ//ვედ “%მნაში (მო-ვალ, წა-ვედი...) პირველი სუბიექ- 

ტური პირის ნიშანი არ იწერება, არავითარ გაურკვევლობას არ 

ქმნის, რამდენადაც პირველი და მეორე პირის ფორმები მაინც განსხ- 

ვავებულია ერთმანეთისაგან: (მე) მო-ვალ, (შენ) მო-ხ-ვალ; (მე) წა- 

ვედი, (შენ) წა-ხ-ვედი... ვ-თი დაწყებულ სხვა ზმნებში კი ორი ვ აუ- 

ცილებელია, სხვაგვარად პირველი და მეორე პირის ფორმებს ვერ _ 

განვასხვავებდით ერთმანეთისაგან: (მე) გარჯიშობ, (შენ) გარჯიშობ; 

(მე) ვარდები, (შენ) ვარდები... ამიტომაცაა, რომ პირველი სუბიექტუ- 

რი პირისათვის ერთადერთ სწორ ფორმად მიჩნეულია ვ-ვარჯიშობ, 

გ-ვარცხნი, ვ-გაჭრობ, ვ-ვარდები და ა.შ. 

VIII საუკუნიდან, ე-წ- „ჰაემეტობის ხანაში“, მეორე სუბიექტური 

პირის (52) ნიშნად ჰ თავსართი გვხვდება (ვფიქრობ, საინტერესოა 

იმის აღნიშვნა, რომ ხანმეტ ლექციონარში, რომელიც მე-7 საუკუნის 

II ნახევრის ძეგლია, ა.შანიძემ 165 „ხანმეტ,. ფორმასთან ერთად 7 

„ჰაემეტი“ ფორმაც დაადასტურა). 

ჰ ქართულში საზოგადოდ სუსტი ბგერაა (ა.შანიძე) და იგი ”შეიძ- 

ლება ადვილად დაიკარგოს. ასე დაემართა მას უპირველესად ხმოვნე- 

ბის წინ (შე-ჰ-ეწიე “+ შე-ეწიე, ჰ-იხილე “ იხილე...) შემდეგ - ისე- 
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თი თანხმოვნების წინ, როგორიცაა: ხ, ღ, ს, ზხ, შ, ე. „მართლაც, 

ჯგუფები: ჰხ, ჰღ, ჰს, ჰზ, ჰშ, ჰჟ ძნელი გამოსათქმელია და ამიტომ 

ჰ-ს დაკარგვა ასეთ ბგერებთან ხშირია“ (ა.შანიძე) ჰ- პრეფიქსი 

ქართულმა ენამ დღემდე შემოინახა გ, ქ, კ, ბ, ფ, პ, ყ ბგერების წინ: 

ჰ-გალობ, ჰ-კივი, ჰ-პოვე და ა.შ. მაგრამ უნდა ვიცოდეთ, რომ, თანა- 

მედროვე ქართული სალიტერატურო ენის ნორმების მიხედვით, მეორე 

სუბიექტური პირის ნიშნად ჰ- თავსართი არ უნდა ვიხმაროთ (იხ. 

თანამედროვე ქართული სალიტერატურო ენის ნორმები, გვ. 193). 

როგორც ზემოთაც აღვნიშნეთ, ჰ სუსტი ბგერაა ქართულში. იგი 

ან იკარგება, ან „ადვილად ეგუება მომდევნო ბგერის გამოთქმას“ 

(ა.შანიძე. ეს შეგუება იმაშიც გამოიხატა, რომ ჰ ბგერა ცხრა 

თანხმოვნის - დ, თ, ტ, ძ, ც, წ. ჯ, ჩ, ჯ - წინ შეიცვალა ს-თი. ასე 

რომ, მეორე სუბიექტური პირის ნიშნად მომდევნო საუკუნეებში ს- 

თავსართიც გეხვდება. აღნიშნული ბგერების წინ ს- დღესაც შეიძლე- 

ბა შეგვხვდეს: ს-ტირი, ს-თვლემ, ს-ჭამ, ს-ჩივი, ს-ცხოვრობ და. ა.შ. 

მაგრამ, ჰ-ს მსგავსად, ნორმების მიხედვით, შეორე სუბიექტური პი- 

რის ნიშნად ს- თავსართის ხმარება არ არის საჭირო (ნორმები, გვ. 

193). 

ამრიგად, თანამედროვე ქართულში მეორე სუბიექტური პირის ნი- 

შანი აქვს მხოლოდ ორ ზმნას, ეს არის ხ- თავსართი ხ-არ და მო- 

ხ-ვალ ზმნებში. დანარჩენ ზმნებთან მეორე სუბიექტური პირის ნიშნად 

0 (ნული) გვაქვს (უნიშნობაც ხომ ნიშანია): -აშენებ, -უქებდი, -ოცნე- 

ბობ, -მალავდე, -თბები (შენ) და ა.შ. 

მრავლობით რიცხვში მეორე სუბიექტური პირის ფორმას ემატება 

-თ ბოლოსართი (პირველი სუბიექტური პირის მსგავსად): ხ-არ-თ, მო- 

ხ-ვალ-თ, მო-ხ-ვედი-თ, წა-ხ-ვალ-თ, აშენებ-თ, უქებდი-თ, ოცნებობ-თ, 

მალავდე-თ, თბები-თ და ა.შ. 

მესამე სუბიექტური პირის (53) ნიშნად ქართულ ზმნას ბოლოსარ- 

თები ანუ სუფიქსები აქვს. ესენია: 

-ს: წერ-ს, ზხატავ-ს, ააშენებ-ს, შეუქო-ს, ეოცნებო-ს, მალავდე-ს 

და ა.შ. 

-ა: წერდ-ა, დახატ-ა, ააშენებდ-ა, შეუქებდ-ა, იოცნებ-ა, დამალ-ა 

და ა.შ. 

-თ: იყ-ო, მოიგ-ო, შეუქ-ო, დად-ო, წააგ-ო და ა.შ. 
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ამ სამი ნიშნიდან როდის რომელია საჭირო, იმასეა დამოკიდე- 

ბული, თუ რომელი დროის, რომელი კილოს, რომელი გვარის და 

ა.შ. ფორმაა მოცემული ზმნა, როგორია სტრუქტურა, აგებულება 

სმნური ფუძისა. შდრ., მაგალითად, მალაევ-ს, დამალავ-ს, მალავდე-ს 

(§ვ-ს), მაგრამ: მალავდ-ა, დამალავდ-ა, დამალ-ა (53=ა), ან კიდევ: 

იგებ-ს (53=ს), იგებდ-ა (53=ა), მოიგ-ო (53=ო). 

მესამე პირის ს, ა, ო სუფიქსთა განაწილებას თავისი წესები აქვს. 

მესამე სუბიექტური პირის მრავლობით რიცხვშიც ბოლოსართები 

გვაქვს: 
-ენ: წერ-ენ, ხატავ-ენ, ააშენებ-ენ, შეუქებ-ენ, ოცნებობ-ენ, დამა- 

ლავ-ენ... 
-ნენ: წერდ-ნენ, ხატავდ-ნენ, ააშენებდ-ნენ, შეუქებდ-ნენ, ოცნე- 

ბობდ-ნენ, დამალავჯ-ნენ... 

-ან: არი-ან, დგან-ან, მოდი-ან, წვან-ან... 

-ნ: მოიგო-ნ, დააწყო-ნ, წააგო-ნ, თქვა-6, გახადო-ნ... 

-ეს: დაწერ-ეს, დახატ-ეს, აშენ-ეს, შეუქ-ეს, იოცნებ-ეს, მოიტან- 

ერთ გარემოებას უნდა მივაქციოთ ყურადდება: თუ პირველსა და 

მეორე სუბიექტურ პირში პირისა და რიცხვის ნიშნები გარჩეული იყო 

(პირს თავსართი გამოხატავდა, ხოლო რიცხვს - ბოლოსართი), მესა- 

მე სუბიექტური პირის ფორმაში სხვაგვარი ვითარება გვაქვს: ჩამოთვ- 

ლილი ბოლოსართები (-ენ, -ნენ, -ან, -ნ, -ეს) ერთსა და იმავე დროს 

ორ ფუნქციას ითავსებენ - გამოხატავენ მესამე პირსაც და მრავლო- 

ბით რიცხვსაც, ე.ი. ერთდროულად მესამე სუბიექტური პირის ნიშნე- 

ბიც არიან და მრავლობითი რიცხვისაც. 

სუბიექტური პირისა და რიცხვის ნიშნებს ცხრილის სახით წარმო- 

ვადგენთ. თვალსაჩინოებისათვის მათ თითო მაგალითსაც დავურთავთ. 
  

  

მხოლობითი რიცხვი მრავლობითი რიცხვი 

5) ვ-: გ-არ 5) გ - თ: გ-არ-თ 

ზე ხ-: ხ-არ 5ეხ - თ: ხ-არ-თ 

(ჰ-) CIM-კივი (ჰ) - თ: რდპკივი-თ 

(ს-) C2-წყრები (ს) - თ: Cაწყრები-თ 

0 აქებ 0 - თ: აქებ-თ         
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მხოლობითი რიცხვი მრავლობითი რიცხვი 

53 -ს: არი-ს §3 -ან: არი-ან 

“ა: გაუწყრ-ა -ენ: წერ-ენ 

ო: შეაქ-ო -ნენ: გაუწყრ-ნენ 
-ნ: შეაქო-ნ 

-ეს: ააშენ-ეს.     
  

ობიექტური პირის ნიშნები მხოლობითსა და 

მრავლობით რისხვში 
· (მართლწერის საპითხებითურთ) 

ობიექტურ პირებს, პირდაპირსაც და ირიბსაც, პირის ნიშნებად 

თავსართები აქვთ (გავიხსენოთ: სუბიექტურ პირს პირველსა და მეო- 

რე ჰირში თავსართები ჰქონდა ხოლო შესამე სუბიექტური პირი 

ბოლოსართით იყო წარმოდგენილი). გარდა ამისა, პირდაპირი ობიექ- 

ტიცა და ირიბი ობიექტიც ზმნაში ერთნაირი ნიშნებითაა წარმოდგე- 

ნილი. 

პირველი ობიექტური პირის (01) ნიშანია 8. პრეფიქსი. შ%მნაში 

მათბობს ის(53) მე(01) მ თავსართით პირველი ჰირის პირდაპირი 

ობიექტია გამოხატული (მათბობს ის მე (კაც-ს), რა ქნა? - გამათბო 

მან მე (კაც-ი), ხოლო ზმნაში 8-თბობ-ს ის(53) მე(01) მას(Cვ) მ- 

პრეფიქსით პირველი ირიბობიექტური პირია წარმოდგენილი (მითბობს 

ის მე (კაც-ს) მას (სახლ-ს), რა ქნა? - გამითბო მან მე (კაც-ს) ის 

(სახლი-ი)). 

თუ ზმნა მ თანხმოვნით იწყება, ცხადია, ზმნაში ორი მ მოიყრის 

თავს: მ-მალავს, 8მ-მართავს, 8-მართებს, შე-მ-მატა, მო-მ-მართა, გა-მ- 

მაგრებია და ა.შ. 

მრავლობით რიცხვში პირველი ობიექტური პირის ნიშნად გვ- 

თავსართი გვაქვს (პირდაპირისთვისაც და ირიბისთვისაც). გვ. პრე- 

ფიქსს ორი ფუნქცია აქვს (მსგავსად მესამე სუბიექტური პირის 

მრავლობითობის გამომხატველი -ან, -ენ, -ნენ, -ნ, -ეს ბოლოსართები- 
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სა: გამოხატავს პირველ ობიექტურ პირსაც და მრავლობით 

რიცხვსაც ერთდროულად. შსმნაში გვ-ათბობ-ს იM53) ჩვენ(01) ზვ- 

თავსართი პირველი პირდაპირობიექტური პირის მრავლობითობას 

გვიჩვენებს, გვ-ითბობს ის(53) ჩვენ(0I) მას(03) ფორმაში კი ამ გვ- 

პრეფიქსით პირველი ირიბობიექტური პირის მრავლობითობაა გადმო- 

ცემული. 
თუ ზმნა გვ ბგერათკომპლექსით იწყება, პირველი ობიექტური პი- 

რის მრავლობითი რიცხვის ფორმაში ორი გვ გვექნება: მო-გვ-გვარა, 

გვ-გვემა, და-გვ-გვიანებია და ა.შ. 

ადრე, ნაცვალსახელებზე მსჯელობისას, ყურადღება მივაქციეთ 

იმას, რომ ჩვენ ნაცვალსახელს ორგვარი გაგება შეიძლება ჰქონდეს 

(იხ. ლ. გეგუჩაძე, ქართული ენა, ნაწილი მეორე, გვ. 60): 

1. ჩვენ გულისხმობს პირველ პირსა და იმ პირს (ან პირებს), 

რომელსაც (რომელთაც) ესაუბრება, ანუ ჩვენ გულისხმობს პირველი 

და მეორე პირის ერთობლიობას. ამას ინკლუზიურ ჩგენ-ს უწოდებენ; 

და 2. ჩვენ სიტყვით ნაგულისხმებია პირველი პირი და სხვა (ან სხვე- 

ბი), თანამოსაუბრის გამოკლებით, ანუ ჩვენ ნაცვალსახელში პირვე- 

ლი და მესამე პირის ერთობლიობაა წარმოდგენილი, მეორე პირის 

გამოკლებით. ამას უწოდებენ ექსკლუზიურ ჩვენ-ს. 

ჩვენ ნაცვალსახელის ზმნასთან შეწყობისათვის ქართულში არა 

აქვს მნიშვნელობა იმას, ინკლუზიურია ის თუ ექსკლუზიური, მაგრამ 

სვანური - ერთ-ერთი ქართველური ენა - მკაცრად განარჩევს მას: 

ქართული გვ-ამზადებ-ს ის(53) ჩვენ(CI1) ზმნის შესატყვისად სვანი ან 

-გე-ამარე" ფორმას იხმარს, თუ ჩვენ სიტყვაში „მე და შენ“, „მე და 

თქვენ“ იგულისხმება (ანუ ინკლუზსიურია), ან კიდევ - „ნ-ამარე“ ფორ- 

მას, თუ ჩვენ ნაცვალსახელი „მე და მას“, „მე და მათ“ სიტყვათა 

ერთობლიობას გულისხმობს (ანუ ექსკლუზიურია). 

მეცნიერები ვარაუდობენ, რომ ამგვარი გარჩევა უძველეს ქარ- 

თულშიც უნდა ყოფილიყო. ამ ვარაუდის საფუძველს იძლევა პირველ 
ობიექტურ პირში პარალელური · ფორმების არსებობა: ძველმა 

ქართულმა გვ- პრეფიქსთან ერთად პირველი ობიექტური პირის მრავ- 

ლობითი რიცხვის გამოსახატავად მ? პრეფიქსიც შემოგვინახა; ე-ი, 7 

თავსართით პირველი ობიექტური პირის მხოლობითი რიცხვიც იყო გა- 

მოხატული და მრავლობითიც. გავიხსენოთ „მამაო ჩვენოს" ტექსტი- 
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დან: „.. პური ჩტენი არსობისაი მო-მ-ეც ჩვენ დღეს და მო-მ-იტევ- 

ენ ჩეენ თაჩანადებნი ჩუენნი..“ ამ «ფორმებში მ- პრეფიქსით გვ-ს 

მიიშვნელობაა გადმოცემული: მომეც ჩუენი = მოგვეცი ჩვენ; მომიტე- 

ვენ ჩუვი = მოგვიტევე ჩვენ.. პირველი ობიექტური პირის მრავლო- 

ბითობის გადმოსაცემად ძველ ქართულში ორი ნიშნის არსებობა ავა- 

რაფღებინებს მკვლევართ, რომ ერთი მათგანი ინკლუეუსიური ჩვენ-ის 

გამომხატველი უნდა ყოფილიყო, მეორე კი - ექსკლუზიურისა: მაგ- 
რამ ისიც უნდა ითქვას, რომ ძველი ქართულის ჩვენამღე მოღწეულ 

ძეგლებში ინკლუსიური და ექსკლუზიური ფორმები გამიჯნული აღარ 

არის. ორი ნიშნის არსებობა ბევრად უფრო ძველი ვითარების გადმო- 

ნაშთი უნდა იყოს. 

მეორე ობიექტური პირის (02) ნიშანია გ- თავსართი. “მნაში 

გ“ათბობ-ს იI53) შენ(02) გ- მეორე პირდაპირობიექტურ პირს გამოხა- 

ტავს (გათბობს ის შენ (კაც-ს), რა ქნა? - გაგათბო მან შენ (კაც-ი)), 

გითბობ-ს იIX53) შენ(02) მას(03) სმნაში კი გ მეორე ირიბობიექტური 

პირის ნიშანია (გითბობს ის შენ (კაც-ს) მას (სახლ-ს), რა ქია? - 

გაგითბო მან შენ (კაც-ს) ის (სახლ-ი)). 

თუ სმნა გ თანხმოვნით იწყება, მეორე ობიექტური პირის ფორ- 

მაში ორი გ არის საჭირო: გ-გავ-ს, გ-გონი-ა, მო-გ-გეარე, გა-გ- 

გლეჯს. გა-გ-გზავნი და ა.შ. 

მრავლობით რიცხვში მეორე ობიექტური პირის ნიშნად რჩება გ- 

თავსართი, მრავლობითობის გამოსახატავად კი -თ ბოლოსართი გამოი- 

ყენება. გ-ათბობ-ს-თ ის(53) თქვენ(02) ხსმჩაში გ - თ თავსართ-ბოლო- 

სართი (ანუ კონფიქსი) მეორე პირდაპირობიექტერი პირის მრავლო- 

ბითი რიცხვის გადმომცემია (როგორც ენახეთ -თ ბოლოსართის 

დართვამ მესამე სუბიექტური პირის -ს ნიშნის დაკარგვა გამოიჯვია), 

გ“ითბობ--თ ის(53) თქვენ(02) მას(03) ფორმაში კი გ - თ კონფიქსი 

მეორე ირიბობიექტურ პირს გამოხატავს მრავლობით რიცხვში. 

მეორე ობიექტური პირის მრავლობითობის გადმომცემი -თ ბოლო- 

სართი შეიძლება არ იყოს წარმოდგენილი მრავლობითი რიცხვის 

ფორმაში, ამასთან დაკავშირებით განვიხილოთ ორი შემთხვევა: 

1, მო-გ-იტან-ს ის(53) შენ(02) მას(03) ზმნაში მესამე სუბიექტური 

პირიც მხოლობით რიცხვშია (-ს) და შეორე ობიექტური პირიც, შენ, 
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რომელიც ზმნაში გ- პრეფიქსითაა გადმოცემული. მეორე ობიექტური 

პირის მრავლობითობის შემთხვევაში ზმნას -თ (ობიექტის მრავლობი- 

თობის გამომხატველი) სუფიქსი დაემატება და “სმნა ასეთ სახეს მიი- 

ღებს: მო-გ-იტან-V-თ ის(53) თქვენ(0C2) მას(03); მაგრამ თუ მესამე 

სუბიექტური პირი მრავლობით რიცხვში აღმოჩნდება, ობიექტური პი- 

რის მრავლობითობა “სმნაში აღუნიშნავი დარჩება. შდრ.: მო-გ-იტან- 

ენ ისინი (53) შენ(02) მაVს(C3) და: მო-გ-იტან-ენ ისინი(53) თქვენ(02) მას 

(03). ასევე იქნება სხვა ანალოგიურ შემთხვევებშიც: და-გ-ჭრი-ან ისი- 

ნი(53) შენ/თქვენ(0ე), მო-გ-წერო-ნ მა«X53) შენ/თქვენ(0ე) იIX03), გამო- 

გ-იგსაენ-ეს მათ(53) შენ/თქვენ(02) ის(03) და. ა.შ. 

2. როგორც ცნობილია, -თ ბოლოსართი, გარდა მეორე ობიექტუ- 

რი პირის მრავლობითობისა, მეორე სუბიექტური პირის მრავლობითი 

რიცხვის გადმოსაცემადაც გამოიყენება როდესაც ვამბობთ "მნას 

გაქებთ და ვგულისხმობთ „მე(5)) თქ>ვენ(02) ან „ის(53) თქვენ(02)“ 

ნაცვალსახელთა მნიშვნელობას, ე.ი. გ-აქებ-თ მე(51) თქვენ (02), ან 

გ-აქებX-თ ის(53) თქვენ(0ე), სმნაში -თ ბოლოსართით მეორე ობიექ- 

ტური პირის მრავლობითობაა გამოხატული, მაგრამ, თუ გ-აქებ-თ 

ფორმაში პირველი სუბიექტური პირის მრავლობით რიცხვს ვიგუ- 

ლისხმებთ, ე.ი. გ-აქებ-თ ჩვენ(51) შენ(02) ან გ-აქებ-თ ჩვგენ(51) თქვენ 
(0უ) -თ ბოლოსართი პირველი სუბიექტური პირის მრავლობითი 

რიცხვის გამომხატველად ჩაითვლება და მეორე ობიექტური პირის 
მრავლობითი რიცხვი ზმნაში -თ ნიშნით წარმოდგენილი აღარ იქნება. 

ვიდრე მესამე ობიექტური პირის ნიშნების შესახებ. დავიწყებდეთ 
საუბარს, კიდევ ერთ საკითხს უნდა შევეხოთ: 

ჩვენ ზემოთ აღვნიშნეთ, რომ პირველი სუბიექტური პირის აღმ- 

ნიშვნელი გ- პრეფიქსი ზმნაში ყოველთვისაა წარმოდგენილი (ზოგ- 
ჯერ გაორმაგებულადაც კი), გარდა ორი შემთხვევისა (იხ. გე. 11). 

ერთის შესახებ უკვე ითქვა: ესაა გალ/ვედ ზმნის ფორმა - მო-ვალ, 

მო-ვედი, წა-ვალ, შემო-ვალ.., რომელშიც გმ ფუძისეული ბგერაა და 
არა პირველი სუბიექტური პირის ნიშანი (ამას მეორე სუბიექტური 

პირის ფორმასთან შედარებაც თვალსაჩინოს სდის: მო-ვალ, მო-ს-ვალ; 

მო-გედი, მო-ხ-ვედი..). მეორე კი შემდეგი გახლავთ: თუ ზმნას 

გრთდროულად შეეწყო პირველი სუბიექტური პირი და მეორე ობიექ- 
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ტური პირი (გინდა მხოლობითი რიცხვის ფორმა იყოს და გინდა 

მრავლობითისა), პირველი სუბიექტური პირის ნიშანი ვ- ხმნაში არა- 

სოდეს წარმოდგენილი არ იქნება მაგალითად: გ-ხატაგ მე(51) 

შენ(C2); გ-ხატავ-თ მე(51) თქვე6(C2): გ-ხატავ-თ ჩვენ(5|) შენ(C2): გ-ხა- 
ტავ-თ ჩვენ(5)) თქვენ(0ე). როგორც ვხედავთ, ყველა შემთხვევაში 

“სმნას სუბიექტად პირველი პირის ფორმა აქვს შეწყობილი (მხოლო- 

ბითში - მე. მრავლობითში - ჩვენ), მაგრამ ვ- პრეფიქსი სმნაში არ 

ჩანს. ანალოგიური მაგალითებია: გ-წერ(თ), გ-თხოევ(თ), გ-იგსავნი(თ), 

გ“ალამარსებ(თ); მო-გ-იტანე(თ), და-გ-ხატე(თ), შე-გ-მოსე(თ) ღა ა.შ. 

მესამე ობიექტური პირის (03) ნიშანი, უფრო სწორად, ნიშნები, 

ირიბს ისეთივე აქვს როგორიც მეორე სუბიექტურ პირს ჰქონდა 

ისტორიულად. ა.შანიძე წერს: „სუბიექტური ნიშანი მეორე პირისა და 

ობიექტური ნიშანი მესამე ირიბობიექტური პირისა ერთნაირი ბგერაა, 

მაგრამ ისინი უთუოდ განსხვავებული ფორმებისგან მომდინარეობენ. 
განსხვავებას მათ შორის მწერლობის შექმნის წინა ხანაში უნდა პქო- 

ნოდა ადგილი: მოღწეული წერილობითი ძეგლების ენაში ეს განსხ- 

ვავება არსად დადასტურებული არ არის. მაშასადამე, მესამე ირი- 

ბობიექტური პირის ნიშნებიც თავსართებია. ესაა: ხ- („ხანმეტობის“ ხა- 

ნაში), ჰ- Cჰაემეტობისას“ და შემდგომაც). ს- (ძირითადაჯ) “ე-9 საუ- 

კუნიდან).. ამ ნიშანთაგან L პრეფიქსი მესამე ირიბი ობიექტის 

აღმნიშვნელად ზმნას აღარ შემორჩა (გავიხსენოთ ბოლნისის სიონი- 

სა და მცხეთის ჯვრის წარწერებში შემორჩენილი „შე-ხ-უაბ-თ“, „შე- 

ხ-ეწი? ფორმები) განსხვავებით მეორე სუბიექტური პირისაგან, 

რომელმაც ეს ნიშანი ხ-არ, მო-ხ-ვალ.. ფორმებში შემოგვინახა; სამა- 

გიეროდ, + და ს- თავსართები, რომელთაც შეორე სუბიექტური ჰი- 
რის აღმნიშვნელად აღარ ვხმარობთ, ირიბი ობიექტის გამოსახატავად 

აუცილებელია დღესაც. მოგაგონებთ, რომ ჰ- იხმარება ბ ვ პ გ ქ კ 
ყ თანხმოვნების წინ, ხოლო ს- კი - დთ. ტძ. ც წ ჯჩ ჭ თანხმოვ- 

ნების წინ ხმოვნების და დანარჩენი თანხმოვნების წინ მესამე 

ირიბობიექტურ პირს ნიშანი არა აქვს (ნიშანი (0) ნულია). 

ვნახოთ მაგალითები ყველა შემთხვევისათვის: 

ჰ-: მი-ჰ-ბაძ-ა მან(53) მას(03), შე-ჰ-ბედ-ა მან(53) მას(0C3)ის(03), მო- 

ჰ-ბან-ა მან(53) მას(03) ის(03). 
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შე-ჰ-ფიც-ა მახ(53) მას(C3) ის(03). მო-ჰ-ფარები-ა იIMX53) მას(C3). 

და-ჰ-ფასებოდე-ს, ის(53) მას(0ვ). 
შე-ჰ-პირდ-ა ის(53) მას(03) მაIX03), მო-ჰ-პარ-ა მან(53) მას (C3) 

ის(03). წ ე-ჰ-პარვი-ა ის(53) მას(C3). 

ჰ-გავ-ს ის(53) მას(03), შო-ჰ-გონები-ა იI§3) მას(03), მი-ჰ-გვარ-ა 

მაი(53) მას(03) ის(03). 

ჰ-ქონდ-ა  ის(53) მას(C3), და-ჰ-ქონჯი-ა. იM53) მას(03), შე-ჰ-ქემნი-ა 

ის(53) მას(03). : 

მო-ჰ-კვყეთ-ა. მან(§3) მას(03) ის(03), შე-ჰ-კვდომი-ა. იIX53) მას(C3), 

და-ჰ-კაჩკალებდი-ა. ის(53) მას(03). 

მი-ჰ-ყიდ-ა. მან(§3), მას(03) იI03), წა-ჰ-ყილოდ-ა ი53) მას(03), 

ჰ-ყოფნი-ს ის(53) მას(C3). 

ს-: შე-ს-დგომია ის(53) მას(C3), და-ს-დებოდ-ა ის(53) მას (C3), მი- 

ს-დევ-ს იM53) მას(03). 

მო-ს-თხოე-ა. მან(53) მას(03) იIXC3), ამო-ს-თხარ-ა მან(53) მას(03) 

ის(03), და-ს-თამაშებ-ს ის(53) მას(C3). 

მე-ს-ტირ-ა მან(53) მას(03), შე-ს-ატრფოდ-ა ისხ(53) მას(03), მო-ს- 

ტაცებ-ს ის(53) მას(03) მას(C3). 

შე-ს-ძულდ-ა ის(53) მას(03), მო-ს-ძრობი-ა ის(53) მას(C3), და-ს-ძა- 

ხი-ს იIX53) მას(03) მას(03)- 

შმე-ს-ცოდები-ა ის(53) მას(03), და-ს-ცქეროდ-ა ის(53) მას. (C3), მო- 

ს-ცილდ-ა. ის(53) მას(03). 

მი-ს წერა მან(§3) მას(03) იIM03), შე-ს-წვდომოდეს ის(5ვ) 

მას(03). შე-ს-წეხები-ა ის(53), მას(C3). 

ს-ჯობ-ს ის(53) მას(03), და-ს-ჯერდებ-ა ის(53) მას(03), შე-ს-ჯავ- 

რებოდე-ს იV53) მას(03). 

მი-ს-ჩერებოდ-ა ის(5ვ) მას(03). 'მე-ს-ჩრიას  ისინი(5ვ)მას(ივ) 

მას(03). გა-ს-ჩუმები-ა. ის(53) მას(03). 
მო-ს-ჭრ-ა მან(53) მას(03) ის(03), ღა-ს-ჭირდებ-ა ის(5ვ)მას(03), ჯა- 

ს-ჭიმვი-ა. ის(53) მას(03). | 
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ისეთ ზმნებში კი, როგორიცაა: შე-ეწი-ა ის(53) მას(03)+–ძვ, შე-ხ- 

ეწი-ა, შე-ჰ-ეწი-ა, და-უწერ-ა მან ((33) მას (03) ის (03)+-ძვ. და-ხ- 

უწერ-ა, და-ჰ-უწერ-ა, მი-ვარდნი-ა ის მას(03), და-მალვოდ-ა ის (53) 

მას (03) და ა.შ. მესამე ირიბობიექტურ პირს თანამედროვე ქართულ- 

ში ნიშანი არა აქვს. 

მრავლობით რიცხვში მესამე ირიბობიექტური პირი ხან წარმოდ- 

გენილია -თ სუფიქსით (და-ეც-ა-თ ის(53) მათ(C3), ჰ-ქონდ-ა-თ ის(53) 

მათ (03), ჰ-ყავდ-ა-თ ის(53) მათ(C3), გა-უთეთრდ-ა-თ ის(53) მათ(C3), 

მო-ჰ-კვდომი-ა-თ ის(53) მათ(03) და ა.შ.), ხანაც მესამე ირიბი ობიექ- 

ტური პირის მრავკლობითობა ზმნაში აღნიშნული არ არის (მი-ს-წერ-ა 

მან(53) მას/მათ(C3) ის(0C3), აუშენ-ა მან(33) მას/მათ(03) ის (03), მო-ს- 

თხოვ-ეს მათ(53) მას/მათ(0C3) ის(C3), შე-ჰ-პირდ-ა ის(53) მას/მათ (03) 

მას(C3), მოუკლა მან(53) მას/მათ(03) ისC3), გაუმაგრა მან(53) 

მას/მათ(03) ის(03), დააწყებინო-ს მან(53) მას/მათ(03) ის(03) და ა.შ. 

სხვა ვითარებაა პირის ნიშნების ხმარების თვალსაზრისით მაშინ, · 

თუ ზმნასთან შეწყობილი მესამე ობიექტური პირი პირდაპირია. თანა- 

მედროვე ქართულში მესამე პირდაპირობიექტურ პირთან “ზოგჯერ 

შეიძლება იგივე პირის ნიშნები (-, ს-) შეგვხვდეს, რაც მესამე 

ირიბობიექტურ პირთან გვაქვს: მო-ჰ-კლ-ა მან(53) ის(C3), და-ს-ცალ-ა 

მან(53) ის(03), ჩა-ს-თვალო-ს მან(53) ის(03), გა-ჰ-ყ-ო მან(53) ის(C3), 

გა-ს-ტეხ-ა მან(53) ის(C3) და ა.შ. მაგრამ უნდა გვახსოვდეს, რომ, 

თანამედროვე ქართული სალიტერატურო ენის ნორმათა მიხედვით, მე- 

სამე პირდაპირობიექტურ პირს ნიშანი არა აქვს არც მხოლობით 

რიცხვში და არც მრავლობითში (იხ. ნორმები, გვ. 195), ამიტომ 

ზემოაღნიშნული ფორმები: მოჰკლა, დასცალა, ჩასთვალა, გაჰყო, გას- 

ტეხა და ა.შ. შეცდომად უნდა ჩაითვალოს, სწორია: მოკლა, დაცა- 

ლა, ჩათვალა, გაყო, გატეხა და ა.შ. ცხადია, უმართებულოდ უნდა 

ჩაითვალოს ზმნათა ის ერთპირიანი ფორმებიც, რომელთაც საერთოდ 

არ ეწყობათ (არც არასოდეს ჰქონიათ) ობიექტური პირი, ზმნაში კი 

სუბიექტურთან ერთად ობიექტის ნიშანიცაა წარმოდგენილი. ვგულისხ- 

მობთ ჰ-ქრი-ს ის(53), ს-დგა-ს ის(53), ს-ჩან-ს ის(53), სდუღდ-ა ის(53), 
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ჰ-ყვაოდე-ს იM53) და ა.მ. ფორმებს. სწორია: ქრი-ს, დგა-ს ჩან-ს, 

დუღდ-ა. ყვაოდე-ს და ა.შ. 

იმის დასადასტურებლად, რომ “სმნაში არ აისახება არც მესამე 

პირდაპირობიექტური პირის მრავლობითობა წარმოვადგენთ სხვა 

მაგალითებსაც: იხმობ-ს ის(53) მას/მათ(03), ნახო-ს მან(53) ის/ისი- 

ნი(C3), დახატ-ა მან(53) ის/ისინი(03), შეუგსავნო-ს მან (§3) მას(03) 

ის/ისინი(03) ჯა. ა.შ. 

აუცილებლად უნდა ვიცოდეთ, რომ ძველ ქართულში პირდაპირი 

ობიექტის მრავლობითობა, თუ ეს მრავლობითობა გამოხატული იყო 

სახელობით ბრუნვაში მდგარი ნარიანი ფორმით, ყოველთვის აღინიშ- 

ნებოდა ზმნაში -ენ, ნ სუფიქსებით: -ენ იყო პირველი და მეორე 

სუბიექტური პირის ფორმაში, -ნ - მესამე პირისაში. მაგალითად: 

მე(5 1) და-ვ-ხატე სურათ-ი(03), მაგრამ: მე სურათ-ნი და-ვ-ხატ-ენ. 

შენ(§2) დახატე სურათ-ი, მაგრამ: შენ სურათ-ნ-ი დახატ-ენ. მან(53) 

დახატ-ა სურათ-ი, მაგრამ: მან სურათ-ნ-ი დახატ-ნ-ა. 

გავიხსენოთ ცნობილი ციტატა იაკობ ხუცესის „შუშანიკის წამე- 

ბიდან“: „მამამან შენმან აჰღმართნა სამარტულე-ნ-ი და ეკლესია-ნ-ი 

აღაშშნ-ნ-ა,, ხოლო შენ მამისა შენისა საქმე-ნ-ი განჰრეუნ-ენ და 
სხუად გარდააქცი-ენ კეთილ-ნ-ი მის-ნ-ი; მამამან შენმან წმიდა-6-ი 
შემოიხუ-ნ-ა სახით თვსა, ხოლო შენ დევ-ნ-ი შემოიხე-ენ..." ან კიდევ 

სტრიქონები „ვეფხისტყაოსნიდან“: „მივეც ერთი დიდებული, თანა სპა- 

ნ-ი წავატან-ენ", „დურაჯ-ნ-ი მივსც-ენ...", „მან, გლახ, იგი-ნ-ი დახად- 

ნ-ა მტერთაცა საწყალობელად, ჰკრ-ნ-ა ერთმანერთსა, დახოც-ნ-ა თავ- 

სა ხელაუპყრობელად“ და ა.შ. 

ობიექტური პირის ნიშნებთან დაკავშირებით კიდევ ერთ გარემოე- 

ბას უნდა მივაქციოთ ყურადღება: სემოთ უკვე ითქვა (იხ. გვ. 7), რომ 

ერთპირიან ზმნებში, ჩვეულებრივ, სუბიექტური პირი არისო წარმოდ- 

გენილი, და იქვე იქნა მითითებული გამონაკლისების არსებობაც. აი, 

ეს გამონაკლისებიც: მ-ძინავ-ს, გ“ძინავ-ს, ს-ძინავ-ს, მ-ღვიძავ-ს, 

გ“ღვიძავ-ს,; მ-ეძინებ-ა, გ-ეძინებ-ა; მ-აჟურუოლებ-ს, გ“აჟრჟოლებ-ს; 

მ-აკანკალებ-ს, გ-აკანკალებ-ს და სხვა. ეს ზმნები დღეს ერთპირია- 

ნებია, მაგრამ მათ ორი ნიშანი აქვთ პირისა: მესამე სუბიექტურისა 

(ბოლოსართი -ს ან -ბ) და ობიექტურისა (01 მ-, 02 გ-, 03 ს-). საინ- 
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ტერესოა ისიც. რომ ამ ზმნებში, რომელთაც ერთი პირი (5) დაკარ- 

გული აქვთ, რეალურ სუბიექტად იმ პირს აღვიქვამთ, რომელიც ზსმნა- 

ში ობიექტური პირის ნიშნებითაა წარმოდგენილი: მე - მ-(მ-ძინავ-ს), 

შენ გ- (გ-ძინავ-ს), მას - ს-(ს-ძინავ-ს)... ასეთივე ვითარებაა მრავლო- 

ბით რიცხვშიც: ჩვენ - გვ-(გვ-ძინავ-ს), თქვენ - გ - თ (გ9ძინავ-თ), 

მათ - ს - თ (ს-ძინავ-თ); ჩვენ გვ-ღვიძავ-ს, ჩვენ გვ-ეძინებ-ა, თქვენ 

გ”ეძინებ-ა-თ, ჩვენ გვ“-აჟრუოლებ-ს, ჩვენ გვ-აკანკალებ-ს და ა.შ. 

შევნიშნავთ, რომ სოგიერთი ამ ზმნათაგან შეიძლება ორპირიანი 

გაგებითაც შეგვხვდეს: 

მე(C:1) მ-აურუოლებ-ს ! 

ჩვენ(CI) 
გვ-აურჟოლებ-ს ის (3ვ=იმის შეხედვა) | 

მ-აკანკალებ-ს 

ზგ-აკანკალებ-ს 
და ა.შ. 

| ის (5ვ=სიცივე, შიში...) 1 მე(C)) 
ჩვენ(01) 

ამ შემთხვევაში ყველაფერი რიგზეა: სუბიექტს თავისი ნიშანი 

აქვს C-ს), ობიექტს - თავისი (8-, გვ-). 

რამდენიმე “სმნას თანამედროვე ქართულში ისეთი აგებულება 

აქვს, რომ, დადგენილი წესის გათვალისწინებით, მათ ს- თავსართი 

არ უნდა ჰქონდეთ. ეს "სმნებია: გასტანს (გასტანდა, გასტანდეს, გას- 

ტანა, გასტანოს), გასწევს (გასწევდა, გასწევდეს, გასწია, გასწიოს), 

ასწევს (ასწევდა, ასწევდეს, ასწია, ასწიოს), გამოსცემს (გამოსცემდა, 

გამოსცემდეს, გამოსცა, გამოსცეს), გასცემს (გასცემდა, გასცემდეს, 

გასცა, გასცეს) რის საფუძველზე ვამბობთ ამას? იმის საფუძველზე, 

რომ ეს ზმნები ან ერთპირიანებია (გასტანს, გასტანდა...), რაც გაუ- 

მართლებელს ხდის მათში ობიექტური პირის ნიშნის არსებობას, ან 

- ორპირიანები, მაგრამ ობიექტად მათ პირდაპირი აქვთ და არა ირი- 

ბი (გასწია მან ის, გამოსცა მან ის...), რაც ასევე გამორიცხავს პი- 

რის ნიშნის საჭიროებას; მაგრამ დავიმახსოვროთ: ამ ზმნებში ს- 

თავსართი უნდა დარჩეს, რამდენადაც იგი მესამე პირში ფუძესთან 
შესორცებულად ითვლება (იხ. თანამედროვე ქართული სალიტერატუ- 

რო ენის ნორმები, გე. 202). 
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ობიექტურ პირთა ნიშნებს ცხრილის სახით წარმოვადგენთ 
(თვალსაჩინოებისათვის - ყველა შემოხვევის გათეალისწინებით - მაგალითებითურთ) 
  

პირდაპირობიექტური პირი · ირიბობიექტური პირი 

  

მხოლობითი რიცხვი 

0) მ: 8-ათბობ-ს ის მე 

0ე გ-: გ-ათბობ-ს ის შენ 

0კ 0: ათბობ-ს ის მას 

მრავლობითი რიცხვი 

0) გგ-: გვ-ათბობ-ს ის ჩვენ 

02 გ - (თ): გ-ათბობ-თ ის თქვენ! 

მაგრამ: გ-ათბობ-ენ ისინი თქვენ     

მხოლობითი რიცხვი 

0, 8: მყავ-ს ის მე 

მ-გავ-ს ის მე 

მ-ძულ-ს ის მე 

მ-წერ-ს ის შე მას 

მ-იხარი-ა ის მე 

მითბობ-ს ის მე მას 

გ-ყავ-ს ის შენ 

გ-გავ-ის ის შენ 

გ-ძულ-ს ის შენ 

გ-წერ-ს ის შენ მას 

გ-იხარი-ა ის შენ 

გ-ითბობ-ს ის შენ მას 

0ვგ +: +ყავ-ს ის მას 

ჰ-გავ-ს ის მას 

ს- ს-ძულ-ს ის მას 

ს-წერ-ს იმ მას მას 

0: უხარი-ა ის მას 

უთბობ-ს ის მას მას 

მრამლობითი რიცხვი 

ლ) გვ-: გვ-ყავ-ს ის ჩვენ 

გმ-გავ-ს ის ჩვენ 
გვ-ძულ-ს ის ჩვენ 

გვ-წერ-ს ის ჩგენ მას 

გვ-იხარი-ა ის ჩვენ 

გვ“ითბობ-ს ის ჩვენ მას 

023 გ - (თ): გ-ყავ-თ ის თქვენ 

გ-გავ-თ ის თქვენ 

გ-ძულ-თ ის თქვენ 

02 გ-: 

  

24 
 



  

პირდაპირობიექტური პირი ირიბობიექტური პირი 
  

03 0: ათბობ-ს ის მათ 

  

· გ-ითბობ-თ ის თქვენ მას 

  

გ-წერ-თ ის თქვენ მას 

გ-იხარია-თ ის თქვენ 

მაგრამ: 

გ“ითბობ-ენ ისინი თქვენ მას 

03ჰ - (თ): ჰ-ყავ-თ ის მათ 

მაგრამ: ჰ-გავ-ს ის მათ 

ს - (თ): ს-ძულ-თ ის მათ 

მაგრამ: 

ს-წერ-ს ის მათ მას 

0 - (თ): უხარი-ა-თ ის მათ 

მაგრამ:     

უთბობ-ს ის მათ მას 

სუბიექტური წყობა და ობიექტური წყობა 

როგორც „არაერთხელ აღვნიშნეთ, ქართულ "სმნაში საგანგებო 

ნიშიითაა წარმოდგენილი სუბიექტიცა და ობიექტიც, თუმცა შეიძლე- 

ბა სმნაში ხან მხოლოდ სუბიექტური პირი ჩანდეს (ვ-ხატავ), ხან - 

მხოლოდ. ობიექტური (გ-ხატავ), ხანაც - სუბიექტურიცა და ობიექტუ- 
რიც (8მ-ხატავ-ს), ან არც ერთი (ხატავ). როდესაც ზმნას ვაულლებთ 

(ანუ ეცელით მას პირისა და რიცხვის მიხედვით), შეიძლება: 

ა) ვცვალოთ მხოლოდ სუბიექტური პირი და უცვლელი დავტო- 
ვოთ ობიექტურ აი: 

მედ) ვ-ხატავ 
შენ(52) ხატავ 
იVM53) ხატავ-ს 

ჩვენ(§ (8) ვ-ხატავ-თ 

თქვენ(52) ხატავ-თ 

ისინი(53) ხატავ-ენ 

მას(03) 

ან კიდევ: ბ) ვცვალოთ ობიექტური პირი და სუბიექტური კი უცვ- 
დელი დავტოვოთ: 
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მ-ხატავ-ს მე(01) 

გ-ხატავ-ს შენ(02) 

ის(53) ” ხატავ-ს „ მას(03) 

გვ-ხატავ=ვს  ჩვენ(C1) 
გ- ხატავ"თ  თქვენ(02) 

ხატავ-ს მათ(03) 

იმგვარ წყობას, როდესაც იცვლება სუბიექტის პირები (რიცხვის 

მიხედვითაც), ობიექტისა კი - არა (ა), სუბიექტური წყობა ეწოდება 
(ვ-ხატავ, ხატავ..), ხოლო თუ სუბიექტური პირი უცვლელია, ობიექ- 

ტისა კი - ცვალებადი (ბ), ეს არის ობიექტური წყობა (8-ხატავ-ს, 

გ-ხატავ-ს...). 

სუბიექტურ წყობას სხვაგვარად ვინის რიგსაც უწოდებენ, პირვე- 

ლი სუბიექტური პირის აღმნიშვნელი ვ- თავსართის მიხედვით, ობიექ- 

ტურ წყობას კი - მანის რიგს, პირველი ობიექტური პირის გამომ- 

ხატველი მ- თავსართის გამო. ' 

ქართული ორ და სამპირიანი სმნების უმრავლესობას ორივე წყო- 

ბა აქვს (გ-აქებ... მ-აქებ-ს..., ვ-ათბობ... მ-ათბობ-ს..,ვ-აწითლებ... მ-აწით- 
ლებ-ს და ა.შ... ერთპირიანებს, ჩვეულებრივ, მხოლოდ ერთი წყობა 

შეიძლება ჰქონდეთ, ისიც სუბიექტური (ვ-ცხოვრობ, ცხოვრობ, 

ცხოვრობ-ს ვ-ცხოვრობთ..., ვ-ცოცხლობდი, ცოცხლობდი, 

ცოცხლობილია, ვ-ცოცხლობდი-თ..., რადგანაც ეს ზმნები საერთოდ ვერ 

იგუებენ ობიექტურ პირს (ამდენად, მ-ცხოვრობ-ს, გ-ცხოვრობ-ს... 

მ-ცოცხლობდ-ა, გ-ცოცხლობდ-ა.. ფორმები არც შეიძლება არსებობ- 

დეს); მაგრამ გვაქვს ისეთი სმნებიც, რომელთაც 

ა) ან მხოლოდ სუბიექტური წყობა აქვთ (უცვლელ ობიექტად ამ 
შემთხვევაში მესამე ობიექტური პირია): : 

მეფ)) ვ-იცი 
შენ(§2) იცი 

მან(53) იცი-ს ის(03) 

ჩვენ(§51) ვ-იცი-თ 

თქვენ(352) იცი-თ 

მათ(53) იცი-ან 
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(შევნიშნავთ, რომ შოთა რესთაველი „ვეფხისტყაოსანში“ უაღრე- 

სად საინტერესო „გ-იცი“ ფორმასაც ხმარობს: „შენ გიცი კარგი მოე- 

ვარე..“ გ-იცი მე(51) შენ(02) ზმნაში პირველ სუბიექტურ პირთან ერ- 

თად, რომელიც ზმნაში ასახული არ არის (იხ. გე. 18-19), მეორე 

პირდაპირობიექტური პირია გ- თავსართით წარმოდგენილი). 

ბ) ან -– მხოლოდ ობიექტური (უცვლელი პირი, ამჯერად სუბიექ- 

ტი, კვლავ მესამეა, თუმცა იგი დაკარგულად ითვლება): 
მე(CI) მ-ძინავ-ს 

შენ(02) გ-ძინავ-ს 

მას(03) ს-ძინავ-ს (ის(53)) 

ჩვენ(01) გვ-ძინავ-ს 

თქვენ(02) გ”ძინავ-M-თ 

მათ(C3) ს-ძინავ--თ 

ინვურსია 

თითქოს აღარცაა საჭირო იმის აღნიშვნა, რომ სუბიექტურ პირს 

სუბიექტური პირის ნიშანი აქვს ზმნაში, ობიექტურს კი · .„ბიექტუ- 

რი პირისა, მაგრამ თურმე ეს ყოველთვის ასე არ არის. ამის ნათელ- 

საყოფად გავაანალიზოთ “სმნა „დამისხამს“, რომელიც, კონტექსტის 

გათვალისწინებით, ორი სხვადასხვა მნიშვნელობისა შეიძლება იყოს 

(კონტექსტი ეწოდება ტექსტის შინაარსობრივად დასრულებულ ნაწყ- 
ვეტს, რომელიც საშუალებას იძლევა განისასღვროს, გაირკვეს მას- 

ში შემავალი ცალკეული სიტყვის ან ფრაზის მნიშვნელობა): 

ა) „გიორგი აუცილებლად დამისხამს მე ღვინოს." აქ ზმნა და-მ- 

ისხამ-ს ის(53) მე(01) მას(03) სამპირიანია და მე ნაცვალსახელით 

პირველი ირიბობიექტური პირია გადმოცემული, რომელსაც ზმნაში, 

წესისამებრ, მ- თავსართი აქვს. 

ბ) „მე არაერთხელ დამისსამს მისთვის ღვინო.“ ამ შემთხვევაში 

ზმნა და-მ-ისხამ-ს მე(5 ა ის(03) ორპირიანია და მე ნაცვალსახელი 

პირველ სუბიექტურ ჰირს ·გამოხატავს. მე რომ ნამდვილად სუბიექ- 

ტურია, ამას ზმნის სხვა ფორმათა ანალიზი დაგვიდასტურებს: 
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მე ვ-უსხამ 

მე გ-უსხამდი 
მე გ-უსხამდე მას(C3) მას(03) 

მე და-გ-უსხამ 

მე და-გ-უსხამდი 
მე და-გ-უსხამდე 
მე და-გ-უსხი ჯ მას(C3) ის(C3) 

მე და-გ-უსხა 

სადაც მე პირველი პირის სუბიექტია და ზმნაშიც პირველი სუბიექ- 

ტური პირის ნიშანი ვ- ჩანს; მაგრამ ამჯერად, „მე და-მ-ისხამ-ს 

(მისთვის) ის (ღვინო) რეალურად პირველ სუბიექტურ პირს (მე) 

ზმნაში მ-, ანუ გრამატიკულად ობიექტური პირის ნიშანი აღმოაჩნდა. 

ამასთან ერთად, თუ: პირველ (ა) შემთხვევაში -ს ბოლოსართი მესა- 

მე სუბიექტურ პირს „გამოხატავდა (ანუ ყველაფერი ჩვეულებრივ, წე- 
სისამებრ იყო), მეორე (ბ) შემთხვევაში იგი უკვე რეალურად ობიექ- 

ტური პირის ნიშნად გვევლინება. 

ნათქვამი სქემის სახით ასე შეიძლება წარმოვადგინოთ: 

ა) და-მ-ისხამ-ს ის(53) მე(01) მას(03) 

7. I 
ბ) და-მ-ისხამ-ს მე(51) ის(03) (მისთვის). 

მაშასადამე, ქართულ ზმნაში შეიძლება მოხდეს პირის ნიშანთა 

ფუნქციების შებრუნება, შეცვლა. ამ მოვლენას ინვერსია ეწოდება (ინ- 
გერსია ლათინური სიტყვაა და „გადასმას" ნიშნავს), ინვერსიის დროს 

სუბიექტურ პირთა” ნიშნებს ირიბობიექტური პირის ნიშნები ენაცვლე- 

ბა და პირიქით: ობიექტურ პირთა აღმნიშვნელად სუბიექტური ნიშნე- 

ბი გვხვდება. როგორც ა.შანიძე წერს, „ვინის რიგის ნიშნები, რომლე- 
ბიც ოდესღაც (ვიდრე ქართული ენა სალიტერატურო ასპარეზზე გა- 
მოვიდოდა) მხოლოდ სუბიექტურები იყვნენ, დღევანდელ ენაში ხან 
სუბიექტურებია, ხანაც ობიექტურები; მანის რიგისანი კი, რომლებიც 
ოდესღაც მხოლოდ ობიექტური პირის ·აღნიშვნის ფუნქციით იყვნენ 
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აღჭურვილნი, დღეს ხან ობიექტურ პირსა და ხანაც სუბიექტურ პირს 

აღნიშნავენ.“ 

ამგვარად, „პირის ნიშნის დანიშნულების შებრუნებას ინვერსია 

ჰქვია, თვით ფორმას - ინვერსიული (ა. შანიძე, ლ. კვაჭაძე). 

როდის ხდება ინვერსია და რომელი ზმნებია ინვერსიული? ამ სა- 

კითხებს უფრო დაწვრილებით შემდგომ განვიხილავთ (გვ.64-65) 

სმნისწინი. მარაიჭი და რთული ზმნისწინები. 

ზმნისნწინის ძირითადი უუნქსიები 

ზმნისწინი ეწოდება ზმნის წინა ნაწილს, ერთ ან ორმარცვლიან 

ელემენტს, რომელიც ზმნას თავში დაერთვის. ზმნისწინებია: მი- (მი- 

რბის), ა- (ა-ანთო), და- (და-ვარდა), ჩა- (ჩა-იტანა), შე- (შე-ალაგა), 

გა- (გა-გიღო), გადა- (გადა-ცვალა), წა- (წა-მიმღერა), მო- (მო-ითმი- 

6ა), ამო- (ამო-ბრწყინდა), ჩამო- (ჩამო-ბნელდა), შემო- (შემო-სწყრა), 

გამო- (გამო-ანათა) გადმო- (გადმო-ილღვარა), წამო (წამო-ვიძახე). 

ზმნისწინი წინ უსწრებს სუბიექტური თუ ობიექტური პირის აღმნიშვ- 

ნელ თავსართებსაც: გა-გ-იღო, წა-მ-იმღერა, შემო-ს-წყრა, წამო-ვ-იძა- 

ხე... 

თანამედროვე ქართულში თხუთმეტი ზმნისწინი გვაქვს. ამათგან 

რვა ერთმარცვლიანია: მი-, ა-, და-, ჩა-, შე-, გა-, წა-, მო-; დანარ- 

ჩენი - შვიდი - კი - ორმარცვლიანი: გადა-, ამო-, ჩამო-, შემო-, 

გამო-, წამო-. 

ერთმარცვლიანი შმნისწინები (ყველა) მარტივი ზმნისწინებია. მარ- 

ტივ “ხმნისწინადაა მიჩნეული გადა-ც, თუმცა იგი ორმარცვლიანია,. 

ორი (გა-და) ელემენტისაგან შედგება მარტივ ზმნისწინხე მო- 

“თმნისწინის დართვით მიღებულ ზმნისწინებს კი რთულ ზმნისწინებს 

უწოდებენ. მაშასადამე, მარტივი ზმნისწინებია: მი-, ა-, და-, ჩა-, შე-, 
გა-, გადა-, წა-, მო-- რთული ზმნისწინებია: ამო-, ჩამო-, შემო-, გამო-, 

გადმო-, წამო-. 

“ამნისწინს რამდენიმე ფუნქცია აქვს. 

1. რმნისწინის უძველესი და უმთავრესი ფუნქცია მიმართულების 
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ჩვენებაა, აღნიშნავენ ორ ძირითას მიმართულებას: საიქეთოს, ანუ 

ისეთს, რომელიც მოსაუბრისგან, პირველი პირისაგან, იქით, შესამე 

პირისკენ არის მიმართული, და სააქეთოს, ანუ ისეთს, რომლის 

დროსაც “სმნისწინით გადმოცემული მოძრაობა პირველი პირისაკენ 

არის მიმართული. შევუდაროთ ერითმანეთს მი-რბის, მი-აქვს, ერთი 

მხრივ, და: მო-რბის, მო-აქვს, მეორე მხრივ. აშკარაა, რომ მი- ზმნის- 

წინი ისეთ მიმართულებას გვიჩვენებს, რომელიც არ არის მიმართუ- 

ლი პირველი პირისაკენ, ე.ი. საიქეთოა, ხოლო მო- სმნისწინით გად- 

მოცემული მოძრაობის მიმართულება კი პირველი პირისკენაა, ე.ი. 

სააქეთოა. 

ასეთივე იქნება დაპირისპირება ა-სა და ამო-ს ?ორის: ა-ვიდა (იქ, 

სადაც მე არ ვყოფილვარ) და: ამო-ვიდა (სადაც მეც ვიყავი); შე-სა 

და შემო-ს შორის: შე-იტანა (სადაც მე არ ეყოფილვარ) და შემო- 

იტანა (სადაც ( მეც ვიყავი) და ა.შ. 

როგორც აღვნიშნეთ, საიქეთოთ თუ სააქერიი მიმართულების 

განსაზღვრისას ორიენტირის ფუნქციას ძირითადად პირველი პირი ას- 

რულებს, მაგრამ შევნიშნავთ, რომ ამ ფუნქციის შესრულება, პირველ- 

თან ერთად, მეორე პირსაც შეუძლია: მო-რბის, მო-აქვს, ამო-ვიდა, 

შემო-იტანა და ა.შ. ფორმებს მარტო იმ შემთხვევაში კი არ. ვიყე- 

ნებთ, როდესაც მოძრაობის მიმართულებას პირველი პირისკენ, საკუ- 

თარი თავისაკენ ვგულისხმობთ, არამედ მაშინაც, როდესაც მეორე პი- 

რი გვყავს მხედველობაში: მორბის (ჩემკენ, შენკენ), მოა; ქვს (ჩემთან, 

შენთან), ამოვიდა (ჩემთან,შენთან), შემოიტანა (ჩემთან, შენთან) და 

ა.შ. 

რატომ ხდება ეს? '” 

როგორც ა.შანიძე შენიშნავს, მეორე პირი ის პირია, რომელიც 

„ჩვეულებრივ იქვე არის, სადაც მოუბარია. ამიტომ ის პირველი „პი- 

რის მყოფობის არეში იგულისხმება და იმავე ზმნისწინს “ ხმარობს, 

რასაც პირველი პირი, ე.ი. მო-ს.“ 

მესამე პირისაკნ მიმართული მოძრაობის შემთხვევაში მო- 

ზმნისწინის "(ან მისი შემცვლელი სხვა ზხმნისწინის) გამოყენება, 

ჩვეულებრივ, არ „ხდება: მისკენ მი-რბის, მასთან მი-აქვს, მასთან 

ა-ვიდა, ბ-იტანა და ა.შ. 

მესამე პირთან ·მო- ზმნისწინიანი ფორმები მხოლოდ იმ შემთხვე- 
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ვამია შესაძლებელი, თუ „იგულისხმება, რომ მესამე პირიც ახლოს 

არის პირველ პირთან, იქვეა სადღაც და, მაშასადამე, აქ მაინც ნაჩ- 

ვენებია მოქმედების ორიენტაცია პირველი პირისაკენ“, - წერს ა. შა- 

ნიძე და ამის ნიმუშად ილია ჭავჭავაძის „კაცია-ადამიანიდან“ ამოდე- 

ბულ წინადადებას იმოწმებს: „ნათლიმამამ (ლუარსაბს) ნახევარი 

ლიტრა კალმახი მოართვა.“ 

ამრიგად, საიქეთო მიმართულებას გამოხატავს ყველა მარტივი 

სმნისწინი, გარდა მო-სი. ე.ი. საიქეთოა: მი-, ა-, და-, ჩა-, შე-, გა-, 

გადა-, წა-. სააქეთო მიმართულების გამომხატველია მარტივი მო- და 

მო- “სმნისწინდართული ყველა რთული ზმნისწინი. ე.ი. სააქეთოა: მო-, 

ამო-, ჩამო-, შემო-, გამო-, გადმო-, წამო-. 

გარდა ამ ორი ძირითადი - საიქეთო და სააქეთო - მიმართულე- 

ბისა, სმნისწინს სხვა, დამატებითი მიმართულების ჩვენებაც შეუძლია. 

ეს მიმართულებებია: ქვემოდან რსემოთ (ა-ვარდა), ზემოდან ქვემოთ, 

სედაპირსე (და-ვარდა) “რ ემოდან ქვემოთ, სიღრმეში (ჩა-ვარდა), 

გარედან შიგნით (შე-ვარდა, შემო-ვარდა), შიგნიდან გარეთ (გა-ვარ- 

და, გამო-ვარდა) და ა.შ. 

უნდა ვიცოდეთ ისიც, რომ სმნისწინი მიმართულებას კარგად გა- 

მოხატას მოძრაობს აღმნიშვნელ ზმნებში მაგრა! “უამრავია 

ქართულში ისეთი სმნაც, რომელშიც ზმნისწინს არა აკკს მიმართუ- 

ლების ჩვენების ფუნქცია. ასეთია, მაგალითად, გა-აკეთა, მო-იგონა, 

და-შავდა, წა-იმღერა და სხვა. 

2. სმნისწინის ერთ-ერთი ფუნქცია ახლანდელი დროის ფორმისა- 

გან მომავალი დროის ფორმის მიღებაა. ზოგიერთი უზმნისწინო ფორ- 

მა რომელიც ახლანდელი დროის მნიშვნელობისაა, ზმნისწინის 

დართვის შემდეგ მომავალი დროის მნიშვნელობისა ხდება. ავილოთ, 

მაგალითად, ახლანდელი დროის გადმომცემი უზმნისწინო ხატავს 

სმნა და დავურთოთ მას ზმნისწინები. კველა ზმნისწინიანი ფორმა - 

და-სატავს, ჩა-ხატავს გადა-სატავს, გადმო-ხატავს.. - მომავალი 

დროისა გახდა. ასევეა: წერს (ახლანდელი) - და-წერს, ჩა-წერს, გა- 

და-წერს, გადმო-წერს, ამო-წერს... (მომავალი); აშენებს (ახლანდელი) 

- ა-აშენებს, მი-აშენებს, გა-აშენებს, გადა-აშენებს, ამო-აშენებს... (მო- 

მავალი). 

არ უნდა ვიფიქროთ, რომ ახლანდელი დროის ფორმაზსე ზმნისწი- 
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ნის დართვით აუცილებლად მივიღებთ მომავალ დროს. შეიძლება 

სმნისწინის დართვამ დრო არც შეცვალოს (გორავს, მი-გორავს, და- 

გორავს... ყველა ახლანდელია), ან საერთოდ “შეუძლებელი აღმოჩნ- 

დეს ზმნისწინის დართვა - ბევრი სმჩნა ვერ იგუებს 'სმნისწინს (მაგა- 

ლითად: არის. ცოცხლობს, სწყურია, სძულს, უყვარს, კითხულობს, 

დულს, დგას...), მაგრამ, რადგანაც გარკვეული ტიპის ზმნებში ახლან- 

დელი დროის ფორმასე სმნისწინის დართვა მომავალი დროის ფორ- 

მას გვაძლევს, ეს სმნისწინის ერთ-ერთ ფუნქციად უნდა ჩაითვალოს. 

3. ზმნისწინის ერთ-ერთი ფუნქცია ისიცაა, რომ მას შეუძლია 

“სმნით აღნიშნულ მოქმედებას დასრულებული სახე მისცეს. გავიხსე- 

ნოთ რამდენიმე გამოცანა: „ვაშრე, ვაშრე, ვერ გავაშრე" (ენა). ან კი- 

დევ: „ვკეცე. ვძეცე. ვერ. ჯავკეცე“ (გზა). ერთი მხრივ, გვაქვს გაშ- 
· რე, ვკეცე მეორე მხრივ კი - გავაშრე, დავკეცე. 

რა ფორმალური განსხვავებაა ამ წყვილ ფორმებს შორის? ერთი 

უზმნისწინოა (ვაშრე. ვკეცე), შერრე - შსმნისწინიანი (გა-ვაშრე, და- 

ვკეცე. რა შინაარსობრივი სხვაობაა ამ ორ ფორმას შორის? ამ 

შემთხვევაში ხომ ვერ ვიტყვით იმას, რომ სმნისწინის დართვით დრო 

შეიცვალაო, რადგანაც ორივე სმნა წარსული დროისაა სხვაობა 

მხოლოდ · ისაა რომ უზსმნისწინო ფორმაში “სმნით გადმოცემულ 

მოქმედებას ბოლო არ უჩანს, პროცესი დასრულებული არაა (ვაშრე, 

ვკეცე), ზმნისწინიან ფორმაში კი პროცესი დასრულებულია (გავაშ- 

რე, დავკეცე) “–მნის ამ კატეგორიას ასპექტი ეწოდება. ჩვენ მას 

შემდგომ უფრო დაწვრილებით შევეხებით, ამჯერად კი მხოლოდ იმას 

აღვნიშნავთ, რომ ახალ ქართულში სრულ ასპექტს (გა-ვაშრე, და- 

ვკეცე) სწორედ ზმნისწინის საშუალებით ვაწარმოებთ. 

4 “მნისწინს ასეთი ფუნქციაც აქვს: “სოგჯერ მას “შეუძლია 

მთლიანად შეუცვალოს ზმნას ლექსიკური მნიშვნელობა. ამის ნათელ- 

საკოფად ავიღოთ ერთი ფუძე ზმნისა და მას სხვადასხვა ზმნისწინი 

დავურთოთ: 

ა-აგო (=ააშენა), მი-აგო (=მისცა, მიანიჭა, მიუზღა) და-აგო 

(=დააფინა. გაშალა ხალიჩა, ლოგინი), ჩა-აგო (=ჩადო ხმალი ქარქაშ- 

ში, ჩააფინა რამეში), გადა-აგო (=მთლიანაჯ მოახმარა, ზედ შეალია 

ქონება, სიცოცხლე), წამო-აგო (=წამოაცვა რამესე: ხანჯალზე, და- 

ნაზე...). 
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როგორც ვხედავთ, ერთსა და იმავე სმნურ ფუძეზე სხვადასხვა 

'სმნისწინის დართვამ სრულიად სხვადასხვა მნიშვნელობა მისცა მას. 

ამრიგად, “მნისწინს აქვს ოთხი ძირითადი ფუნქცია: 

1. უჩვენებს მიმართულებას (მი-გორავს, მო-გორავს); 

2. ახლანდელი დროის ზმნას აძლევს მომავალი დროის მნიშვნე- 

ლობას (ხატავს, და-ხატავს). 

3. აწარმოებს სრულ ასპექტს (ვაშრე, გა-ვაშრე): 

4, ზმნას უცვლის მნიშვნელობას (ა-ვაგე, წა-ვაგე, და-ვაგე...). 

არ არის აუცილებელი, რომ ყველა ზმიაში, რომელსაც “სმნისწი- 

ნი აქვს, ამ ზმნისწინის ყველა ფუნქცია იყოს წარმოდგენილი. ჩვენ 

უკვე ვნახეთ ის ფორმები რომლებშიც “რმნისწინი არ “უჩვენებდა 

მიმართულებას (გა-ტეხა, მო-კვდა, და-იბადა, წა-იკითხა...), ან ვერ 

აწარმოებდა ახლანდელისაგან მომავალ დროს (ქრის, მი-ქრის; ხო- 

ხავს, და-ხოხავს..). სოგიერთ %მნაში სმნისწინს მხოლოჯ ერთი ან 

ორი ფუნქცია უჩანს, ზოგში - მეტი. სხვადასხვა ბმია სხვადასხვა 

ვითარებას გვიჩვენებს ამ თვალსაზრისით. 

ფმნისწინები ძველი სასით ახალ ქართულში 

(ფართლდეთის საპითსებითურთ) 

ჩვენთვის უკვე ნაცნობი ზმნისწინებიდან ზოგიერთი დღესაც ისე- 

თივეა, როგორიც ის ძველ ქართულში იყო. ასეთებია: მი-, მო-, შე-, 

და- დანარჩენები ძველად სხვაგვარად გამოიყურებოდნენ. დროთა 

განმავლობაში ზმნისწინებმა ცვლილება განიცადეს. დღეს მათ სხვა, 

უფრო გამარტივებული სახე აქვთ, მაგრამ ბევრ ზმნასა თუ ნაზმნარ 

სახელში ისინი ძველი სახით არიან შემორჩენილნი. ჩვენ მათ დღესაც 

ვიყენებთ. ამიტომ გავეცნოთ ამ ზმნისწინებს. 

ა“-ალ. ძველად გვქონდა: აღ-ვიდა, აღ-ანთო, ალ-აშენა.. ამჟამად 

ლ დაკარგულია და გვაქვს ა-: ა-ვიდა, ა-ანთო, ა-აშენა. მაგრამ ბევრ 

ფორმაში ალ- “სმნისწინი ძველი სახით შემოგვრჩა: ალ-ზრდის, ალღ- 

წერს, აღ-ნიშნა, აღ-ნუსხავს, აღ-აფრთოვანა, აღ-იჭურვა და ა.შ. 
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'სოგჯერ "შეიძლება ძველი და ახალი ფორმა პარალელურად 

არსებობდეს; მაგალითად, აღ-ჩიშ ჩა - ა-ნი ია. ასეთ შემთხვევაში მათ 

ხშირად განსხვავებული მნიმვიელიბა აქვთ ხოლმე შეძენილი: აღ-ნიშ- 

ნა=თქვა (მომხსენებელმა აღნიშნა, რომ..), ა-ჩი ნა=ნი შანი მისცა 

(თვალით ანიშნა. გაჩ'უმდიო...). 

აღ- “სმნისVინია” ფხორმასთაჩ დაკავშირებით მართლწერისა და 

მართლმეტყველების საკითხსაც უნდა შევეხოთ: რადგან “რმნისწინი 

ალ- ერთიანია, მისი გახლეჩა პირის ნი“იითი ან სხვა რომელიმე 

მაწარმოებლით არ ეიძლება. დავუკვირდეთ: 

მან აღ-წერა, ე.ი მე აღ-ვ-წერე (სა არა: ავდVწერე), მან აღ-მ-ი- 

წერა (და არა: ამიღწერა), მაჩ აბღ-უწერა (და არა: აუღწერა), ბღ-გ- 

იზერთ პლა არა აგიდწერთ) და ა.შ. 

მან აღ-ნი“ნა, ე,ი. მე აღ-ვ-ნიშიე (და არა: ავღნიშნე), მან აღ-მ- 

ინიშნა (და არა: ამილნი%6ა), მან აღ-უნი ნა (და არა: აუღნიშნა), ალ- 

გ.ინიშნეთ (და არა: აგიღნიშიეთ) და ა.შ). 

გამონაკლისს წარმოადგენს “მია აღიარებს, რომელშიც აღ- 

სენისწინი უკვე შეზრდილია ფუძესთან და ამიტომ პირის ნიშანი მის 

წინ არის დასმული: ვ-აღიარებ, მ-აღიარებს, გვ-აღიარებენ და ა.შ. 

ნაცვლად ფორმებისა: ალ-ვ-იარებ, ალ-მ-იარებს, აღ-გვ-იარებენ და ა.შ, 

სხვათა მორის, აკაკი წერეთელს თავის ცნობილ ლექსში „ჩანგური“ 

სწორეს ბღვიბრებ ფორმა აქვს ნახმარი: „და მაინც არ აღვიარებ 

შავს თეთრას და თეთრსა - შავად“. წარმოების თვალსასრისით ეს 

სავსებით სწორი ფორმა დღევანდელი სალიტერატურო ენის ნორმათა 

მიხედვით გაღიარებ ფორმითაა შეცვლილი (საინტერესოა, რომ ვაღია- 

რებ ფორმის დაკანონებას იაკობ გოგებაშვილი ჯერ კიდევ მე-19 საუ- 

კუნის ბოლოს ითხოვდა. იხ. თანამედროვე ქართული სალიტერატურო 

ენის ნორმები, გვ. 169-170), 

ჩა- +“ შთა-, ძველად იყო შთა-ვიდა, შთა-ვარდა, შთა-ყო, შთა-აგ- 

დო.. ახლა გვაქვს: ჩა-ვიდა, ჩა-ვარდა, ჩა-ყო, ჩა-აგჯლო... 
ფთა- “სმნისწინი ძველი სახით დარჩა ისეთ სიტყვებში, როგორი- 

ცაა: შთა-აგონა, შთა-ნთქა, შთა-უნერგა... აგრეთვე: შთა-ბეჭდილება, 
შთა-გონება და სხვა. 

ძველი ლდა ახალი ფორმები პარალელურად ამ შემთხვევაშიც 

გეაქვს: შთა-აგონა - ჩა-აგონა; შთა-უჩერგა - ჩა-უნერგა და სხვა. 
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გა- “–გან. ძველად გვქონდა: გან-ვიდა, გბნ-ანათლა. გან-ათაგსუფ- 

ლაა, გან-აგდო.., ამჟამად არის: გა-ვიდა, გა-ანათლა, გა-ათავისუფლა 

(და არა გაანთავისუფლა), გა-აგდო... 

გან “მნისVინი ძალიან” ბევრ "სმნასა თუ ნასმნარ სახელში 

შემოგვრჩა ძველი სახით: გან-იცდის, გან-მარტავს, გან-იხილეს, გან- 

გმირა, გან-ამტკიცა, გან-სასდერავს, გან-ახორციელეს; გან-'სრახვა, 

გან-დევია, გან-კარგულება, გან-მეორება, გან-ცხრომა, გან-ცხადება და 

ა.%. პარალელ”ყრ ფორმათა არსებობა ამ შემთხვევაშიც მოსალოდნე- 

ლია. მაგალითად: გან-მეორება - გბ-მეორება; გან-აცხადა - გა-აცხა- 

და. თუ პირველ შემთხვევაში სმიის ლექსიკური მნიშვნელობა არ 

შეცვლილა (განმეორება და გამეორება ერთსა და იმავეს აღნიშნავს), 

მეორე შემთხვევაში სიტყვებს სხვადასხვა მნიშვნელობა აქვთ: გან-აც- 

ხადა=თქვა; გბა-აცხადა=ცხადი გახადა. 

გან “რმნისVინიაინ ფორმებში ხშირია მართლწერის ნორმათა 

დარღვევის შემოხვევები. უნდა გვახსოვდეს შემდეგი: 

ა) თუ გან- სმნისწინიან სიტყვას უზმნისწინოდ ვიხმართ, “მნის- 

წინი მთლიანად უნდა იქნეს ჩამოშორებული. არ შეიძლება 'სმნისწი- 

ნის ნაწილის (ნ-ს) დატოვება "მნაში. მაგალითად: 

გან-ავითარებს - ავითარებს (და არა: ანვითარებს) 

გან-ათავისუფლებს - ათავისუ ფლებს (და არა: ანთავისუფლებს) 

გან-ახორციელებს - ახორციელებს პლა არა: ანხორციე ლებს). 

ბ) თუ სიტყეას რსმნისწინით ვიხმართ, ნ ან გა-სთან ერთად უნდა 

იყოს (როგორც იყო ძველად: გან), ან საერთოდ არაა ნ საჭირო, 

სმნისწინი გამარტივებული სახით იქნება: გა(ნ) - ათავისუფლა (და 

არა: გა-ანთავისუფლა), გა-მათავისუფლეთ (და არა: გა-მანთავისუფ- 

ლეთ), გა-უთავისუფლებიათ (და არა: გა-უნთავის ეფლებიათ) და ა.შ. 

გადა- “გარდა. ძველად იყო: გარდა-ვიდა, გარდა-ტეხა, გარდა- 
ხადა, გარდა-წერა... ამჟამად გვაქვს: გადა-ვიდა, გადა-ტეხა, გადა-ხა- 

და. გადა-წერა.. ახალ ქართულში “სმნხისწინი გამარტივებულია - რ 

არის დაკარგული. მაგრამ უამრავ ფორმაში გარდა- “სმნისწინი 

თავდაპირველი სახით გვაქვს: გარდა-იქმნა, გარდა-ქმნა, გარდა-იცვა- 

ლა, გარდა-ცვალება, გარდა-ისახა, გარდა-სახვა, გარდა-ტეხა, გარდა- 

მავალი. გარდა-ჟევალი და სხვა. 

ძველი და ახალი ფორმის პარალელური არსებობის შემთხვევაში 
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ლექსიკური მნი შვიელობის სხვაობაა მოსალოდნელი. მაგალითაცა: 

გარდა-იცვალა და გადა-იცვალა. პირველი "მნა არსებობის ერთი 

ფორმი” (სააქაოს) მეორით (საიქიოთი) შეცვლას გულისხმობს, 

რომელსაც „სიკვტილს“, „კვდომას“, „აღსრულებას“ ვეძახით, ხოლო 

მეორე 'სმნა უბრალოდ “ ეცვლას აღნიშჩავს, ვთქვათ, ერთი ბინისას 

- შეორით, ერთი ნივთისას - მეორით და ა.შ. 

წა- – წარ-. ძველად გვქონდა: წარ-სლვა, წარ-თრევა, წარ-გდება, 

წარ-ვიდა.. ახლა გვაქვს: წა-სვლა, წა-თრევა, წა-გდება, წა-ვიდა... 

როგორც ვხედავთ. რ ჩამოშორდა სმნისწინს, მაგრამ“ წარ- ძველი სა- 

ხით ახალ ქართულში ხშირად გვაქვს: წარ- მართეს, წარ- ადგინა, წარ- 

უდგა, წარ-მავალი, წარ-სული, წარ-მართი, წარ-უვალი (=მარადიული), 

წარ-მატება, წარ-თქმითი... 

იმის საილუსტრაციოდ, რომ ძველი და ახალი სახის ზმნისწინთა 

პარალელუერი ხმარებისას სიტყვები სოგჯერ განსხვავებულ 

მნიშვნელობას იძენენ, შეიძლება მოვიყვანოთ ორი მაგალითი. შდრ.: 

წარ-სული (სა: წა-სული; წარ-მატება ჯა: წა-მატება. 

სხვაობა, ვფიქრობ, თვალსაჩინოა. 

ჩვენ ვისაუბრეთ მარტივ ზ%მნისწინებსე: ა- - აღ-, ჩა- - შთა-, გა- 

- გან-, გადა- - გარდა-, Vა- - წარ-, რომლებიც ძველი სახითაც 

გვხვდება ახალ ქართულში. ასევე გვხვდება თანამედროვე ქართულ- 

ში მარტივ “სმნისწინსე მო-ს დართვით მიღებული რთული “სმნისწი- 

ბიც. 
ამო- “–აღმო-. ძველად იყო: აღმო-ავგსო, აღმო-თქვა, აღმო-კვეეთა, 

ალმო-უღო... ახლა გვაქვს: ამო-ავსო, ამო-თქვა, ამო-კვეთა, ამო-უღო... 

სოგიერთ სიტყვაში ეს ზმნისწინი ძველი სახითაა შემონახული: 

აღმო-ცენდა, აღმო-იფხვრა, აღმო-აჩინა, აღმო-სავლეთი და ა.შ. 

ჩამო- “+ შთამო- ძველად გვქონდა: შთამო-ითრია, შთამო-ირღუა, 

შთამო-ვედ, შთამო-ექანის, შთამო-ხსნა.. ახლა ვამბობთ: ჩამო-ითრია, 

ჩამო-ირღვა, ჩამო-ვედი, ჩამო-ექანა, ჩამო-ხსნა.. ძველი სახით ეს 

“სმნისVინი გვაქვს სიტყვებში: შთამო-მავალი, შთამო-მავლობა. 

წამო- “–წარმო- ძველად იყო: წარმო-აგდო, წარმო-იკიდა, წარ- 

მო-იღო, წარმო-ვიდა.. ახლა გვაქვს: წამო-აგდო, წამო-იკიდა, წამო- 

იღო, წამო-ვიდა... მაგრამ ძველი სახით ეს “სმნისწინი ახლაც იხმა- 

რება: წარმო-თქვა, წარმო-შვა, წარმო-ადგინა, წარმო-დგენა, წარმო- 

თემა, წარმო-შობა, წარმო-მადგენელი და სხვა. 
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ღრო 

რა არის გრამატიკული დრო? 

„გრამატიკაში დრო ეწოდება ისეთ ფორმას ჩმნისას, რომელიც 

გვიჩვენებს მოქმედების მომენტის შეფარდებას უბნობის (ანუ ლაპარა- 

კის) მომენტთან“ (ა.შანიძე). ამის გათვალისწინებით სამგვარი შესაძ- 

ლებლობა არსებობს: 

ა) ზმნით გამოხატული მოქმედება თანხვდება უბნობის მომენტს, 

ანუ მოქმედება ხდება ახლა, თქმის დროს: აშენებს, ვსაუბრობ, ხა- 
ტავ. ვწერთ... ამ შემთხვევაში დრო ახლანდელია (ა.შანიძე „ეხლან- 

დელს“ ხმარობს). ' 

ბ) “მნით გამოხატული მოქმედება უსწრებს უბნობის მომენტს, ანუ 

მოქმედება ხდებოდა ადრე, თქმამდე: აშენებდა, ააშენა, ვსაუბრობდი, 

ხატავდი, დახატე, ვწერდით, დავწერეთ... ამ შემთხვევაში დრო წარ- 

სულა. : 
გ) ზმნით გამოხატული მოქმედება უნდა მოხდეს უბნობის მომენ- 

ტის შემდეგ, ანუ მოქმედება მოხდება (უნდა მოხდეს) თქმის შემდეგ: 

ააშენებს, ვისაუბრებ, დახატავ, დავწერთ... ამ შემთხვევაში დრო მ8ო- 

ამგვარად, დრო სამია: ახლანდელი, წარსული და მომავალი. ლი- 

ტერატურასა და ზეპირმეტყველებაში შეიძლება სხვა ტერმინებიც 
შეგვხვდეს: აწმყო - ახლანდელის მნიშვნელობით (აწ-მყოსფი! ანუ. ას- 

ლა მყოფი. აწ=ახლა), ნამყო - წარსულის მნიშვნელობით (6ა-მყო!სფი)) 

და მყოფადი - მომავლის მნიშვნელობით (მყოობადი, მყოფადი, იგი- 

ვეა, რაც ყოფადი, ე.ი. რაც იქნება, რაც უნდა იყოს) როგორც ა. შა- 

ნიძე შენიშნავს, ეს ტერმინები ხელოვნურია (ისინი ანტონ პირველი- 

საგან მომდინარეობენ) და რამდენადმე უხერსულიც: აწი დასავლურ 

კილოებში აღნიშნავს არა „ახლას“, არამედ „ამიერიდან“, „ამას იქით“. 

მაშასადამე, დროის მნიშვნელობით ვიყენებთ ტერმინებს: ახლან- 

დელი, .· წარსული, მომავალი (C„აწმყო“, „ნამყო“, „მყოფადი“ შემდგომ 

მწკრივებთან დაკავშირებით იქნება გამოყენებული). 

დრო შსმნის ერთ-ერთი მთავარი ნიშანია პირიან ფორმას, 

ჩვეულებრივ, დროის მნიშვნელობაც აქვს ხოლმე, მაგრამ ისიც შეიძ- 
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ლება მოხდეს, რომ %მნას არ ჰქონდეს რომელიმე გარკვეული დროის 

მნიშვნელობა. „თუ ზმნის ფორმით არ არის გათვალისწინებული 

მოქმედების მომენტის შეფარდება უბნობის მომენტთან, მაშინ არც 

გვაქვს დროის გამოხატვა, ანუ - რაც იგივეა - სმნაში არ არის მო- 

ცემული არც ერთი დრო: არც ეხლანდელი, არც წარსული და არც 

მომავალი“ (ა. შანიძე). 

შევუდაროთ ერთმანეთს ორი წინადადება: „შეხედე, ეს ოქროს 

თევზი აკვარიუმში რა ლამაზად ცურავს“ და: „თევზი წყალში ცუ- 

რავს. პირველ წინადადებაში „ცურავს ახლანდელ დროს გაჯმოს- 

ცემს: მე ვხედავ ახლა, ამ წუთას, რომ თევზი ცურავს, ანუ მოქმე- 

დება და თქმა თანხვდება ერთმანეთს, მაგრამ მეორე წინადადებაში 

(თევზი წყალში ცურავს”) „ცურავს“ გამოხატავს მუდმივს, ჩვეულებ- 

რივ მოქმედებას და, ამდენად, არც აქვს რომელიმე ერთი დროის გა- 

გება, არსებითად უდროოა. 

მაშასადამე, ერთსა და იმავე ფორმას ერთ შემთხვევაში შეიძლე- 

ბა ჰქონდეს კონკრეტული დროის მნიშვნელობა, მეორე შემთხვევაში 

კი უდროო იყოს. ასეთი სოგადი, დროის სასღვრებით შემოუფარგ- 

ლავი მნიშვნელობისაა ზმნები შემდეგ კონტექსტებში: „დედამიწა ბრუ- 

ნავს“, „ჩიტი დაფრინავს", „ენგური შავ “სღვას ერთვის", „მოსწავლე 

სკოლაში დადის“ და ა.შ. 

ერთ გარემოებასაც უნდა მივაქციოთ ყურადღება: სმნის ერთი და 

იგივე ფორმა სხვადასხვა წინადადებაში სრულიად განსხვავებული 

დროის გამომხატველი შეიძლება აღმოჩნდეს. ამის მაგალითად ა.შა- 

ნიძე „ვჭამ! ზმნას ასახელებს: 

ა. ხომ ხედავ, რომ ვჭამ? - დრო ახლანდელია. 

ბ. მომიტანე საჭმელი და ვჭამ. - დრო მომავალია. 

გ. როცა საჭმელი . მაქვს, ვჯამ. - დროული გაგება არა აქვს. 

ამ საკითხზე უფრო ვრცლად მწკრივებთან დაკავშირებით ვისაუბ- 
რებთ. 

ამრიგად, დრო (ანუ მოქმედების მომენტის შეფარდება უბნობის 

მომენტთან) სამგვარი შეიძლება იყოს: ახლანდელი (მოქმედების მო- 

მენტი თანხვდება უბნობის მომენტს), წარსული (მოქმედების მომენტი 

უსწრებს უბნობის მომენტს) და მომავალი (მოქმედების მომენტი მოს- 

დევს უბნობის მომენტს) ზმნის ფორმას, ჩვეულებრივ, ამა თუ იმ 
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დროის მნიშვნელობა აქვს, მაგრამ იგი შეიძლება დაცლილი იყოს 

დროული მნიშვნელობისაგან, ან, კონტექსტიდან გამომდინარე, შეიძი- 

ნოს სხვადასხვა დროის გამოხატვის შესაძლებლობა. 

ასკექტი: რაობა, სრული და უსრული ასპექბი. სრული ასპექბის 
გამოხაპბვის საშუალებანი 

სმნისწინის ფუნქციებსე საუბრის დროს ჩვენ ნაწილობრივ უკვე 

გავეცანით ასპექტს (იხ. გვ. 32). „ასპექტი ანუ სახე არის ფორმა, 

რომელიც “·მნის მიერ აღნიშნულ მოქმედებას წარმოადგენს ან ისე, 

რომ მას ბოლო არ უჩანს, ან ისე, რომ მას ბოლო უჩანს. პირველ 

შემთხვევაში გვაქვს დაუსრულებელი მოქმედება, მეორეში - დასრუ- 

ლებული“ · (ა.შანიძე. ამ განსახღვრაზეა დაფუძნებული ასპექტის 

განმარტება რომელიც სასკოლო სახელმძღვანელოშია მოცემული: 

„ასპექტი ჰქვია ზმნის ფორმას, რომელიც მოქმედებას დასრულებუ- 

ლად ან დაუსრულებლად წარმოგვიდგენს“ (ა.შანიძე, ლ.კვაჭაძე). 

განმარტებიდან გამომდინარე, ასპექტი ორგვარია: უსრული და 

სრული. დავუკვირდეთ ასპექტი“ თვალსაზრისით დაპირი. ირებულ 

ფორმებს: ვაშრე - გავაშრე, ვკეცე - დავკეცე. ვწერე - დავწერე, ით- 
მინა - მოითმინა, აშენა - ააშენა, ქსოვა - მოქსოვა, რეცხა - გარეც- 

ხა და ა.შ. დაპირისპირებულ ზმნათა პირველი ფორმები - ვაშრე, ვკე- 

ცე. ვწერე, ითმინა, აშენა, ქსოვა, რეცხა და ა.შ. - იმგვარ მოქმედე- 

ბას გადმოსცემენ, რომელსაც ბოლო არ უჩანს, დაუსრულებელია, ბო- 

ლომდე არ არის მიყვანილი და, მაშასადამე, უსრული ასპექტისაა; 

ხოლო წყვილთა მეორე ცალებით: - გავაშრე, დავკეცე, დავწერე, 
მოითმინა, ააშენა, მოქსოვა, გარეცხა - იმგვარი მოქმედებაა გადმო- 

ცემული, რომელსაც ბოლო უჩანს, დასრულებულია, ბოლომდეა მიყ- 
ვანილი, ე.ი. სრული ასპექტისაა. 

მივაქციოთ ყურადღება: უსრული ასპექტისა (ვაშრე, ვკეცე, ვწე- 
რე, ითმინა, აშენა, ქსოვა, რეცხა..) და სრული ასპექტის (გავაშრე, 

დავკეცე. დავწერე, მოითმინა, ააშენა, მოქსოვა, გარეცხა..) ზმნები 

ერთმანეთისაგან ფორმალურად მხოლოდ ზმნისწინის ქონაარქონით 
განსხვაგდებიან უშზმნისწინო ფორმა უსრულია, ზმნისწინიანი კი - 
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სრული. მაროლაც. თანამედროვე ქართულს ასპექტის საწარმოებლად 

მარტო ერთი საშუალება მოეპოვება: ეს არის “ზმნისწინის დართვა. 

თუ ზმნა ასპექტიანია (ყურადღება მიაქციეთ ტერმინს „ასპექტიანი 

ზმნა. რადგანაც, როგორც შემდგომ დავინახავთ, %მნა შეიძლება 

უასპექტოც იყოს), უზმნისწინოდ ის უსრული სახისაა ხოლო თუ 

ზმნისწინი დაერთო - სრული სახისა იქნება (ა. შანიძე). ნათქვამიდან 

გამომდინარე, უსრული ასპექტის ფორმაა, მაგალითად, არა მხოლოდ 

ვწერე, არამედ: ვწერ. ვწერდი, ვწერდე, ვწერო და ა.შ. უსმნისწინო 
ფორმებიც. ასევე, სრული ასპექტისაა არა მარტო და-ვ-წერე (ჩა-ვწე- 

რე. გადა-ვწერე, გადმო-ვწერე.. რომელ “რმნისწინს დაირთავს, ამას 

არა აქვს მნიშვნელობა), არამედ: და-ვწერ, და-ვწერდი, და-ვწერდე, 
და-ვწერო, და-მიწერია და ა.შ. ზმნისწინიანი ფორმებიც, რომლებიც 

გვიჩვენებენ რომ მოქმედება ან უკვე დასრულებულია წარსულში 
(დავწერე, დამიწერია..), ან დასრულდება მომავალში, მოქმედებას 
ბოლო უჩანს (საწერს, დაწეროს... ამ ფაქტზე იმისათვის ვამახვი- 

ლებთ ყურადღებას, რომ ასპექტი და დრო გავმიჯნოთ ერთმანეთისა- 
გან. 

რა მიმართებაა ასპექტსა და დროს შორის? 

უსრული ასპექტის ფორმამ შეიძლება გამოხატოს სამივე დრო: 

ახლანდელიც დწერ), წარსულიცა (ვწერდი, ვწერე) და მომავალიც 
(უნდა ვწერო), სრული ასპექტის ფორმით კი მხოლოდ ორი დროის 

გადმოცემაა შესაძლებელი: წარსულისა (დავწერე) და მომავლისა 
(დავწერ). 

როგორც არაერთხელ აღვნიშნეთ, თანამედროვე ქართულში სრუ- 
ლი ასპექტის ფორმას უსრულისაგან ზმნისწინი აწარმოებს, მაგრამ 

ძველ ქართულში სხვაგვარი ვითარება გვქონდა: უსრული ასპექტისად 
ითვლებოდა 1 სერიის მწკრივები, რმნისწინიანებიც და უზმნისწინოე- 

ბიც, ხოლო II სერიის მწკრივები, ასევე - ზმნისწინიანებიცა და 

უზმნისწინოებიც, სრული ასპექტისა იყო. მაშასადამე, გწერ, ვწერდი, 
დაგწერ-. უსრულ ასპექტს გადმოსცემდნენ, რადგან პირველ. სერია- 
ში იყვნენ გავრთიანებულნი, ხოლო გწერე ზმნასაცა და დაგწერე-საც, 
როგორც მეორე სერიის ფორმებს, სრული ასპექტის მნიშვნელობა 

ჰქონდა. · 

სხვათა შორის, ძველი სისტემის გადმონაშთად ითვლება რამდე- 
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ნიმე ზმნა, რომლებიც თანამედროვე ქართულში უზსმიისწინოდაც სრუ- 

ლი ასპექტისაა: თქვა, ნახა, ბრძანა, უბრძანა, იკითხა. ჰკითხა, იყიდა, 

სთხოვა, უპასუხა, ქმია, ჰკრა... ეს ზმნები მეორე სერიის ფორმებია. 

ისინი ძველადაც სრულ ასპექტს გადმოსცემდნენ და ახალშიც მათ 

სრული ასპექტის მნიშვნელობა აქვთ ახალი სისტემის გავლენით, 

სრული ასპექტისად ითვლება ამ რსმნათა მყოფადის წრის ფორმებიც: 

იტყვის, ნახავს, ბრძანებს, უბრძანებს, იკითხავს, ჰკითხავს. იყიდის, 

სთხოვს, უპასუხებს და ა.შ. 

შასპექტო ზმნები 

უასპექტოა ჭმნა, რომელსაც ასპექტის გაგება არ ახლავს. იგი 

ზმნისწინიანიც შეიძლება იყოს და უზმნისწინოც. 

უასპექტო “რსმნები ძირითადად ორი სახისა გვაქვს: 

1. “სმნები, რომლებიც საერთოდ არ ირთავენ, ვერ იგუებენ “სმშნის- 

წინს: არის, უყვარს, ცდილობს, ზის, იცინის, სძინავს, ღვიძავს, ხუმ- 

რობს, სწყურია, აფენია, ყრია და ა.შ. 

2. “სმნები, რომლებიც კი დაირთავენ "სმნისწინს, მაგრამ - 

მხოლოდ მიმართულების აღსანიშნავად: გორავს - მი-ტორავს, მო-გო- 

რავს, და-გორავს; ქრის - მი-ქრის, მო-ქრის, და-ქრის; ჩანს - მო-ჩანს 

და ა.შ. ამ ტიპის ზმნებში ახლანდელი დროის ფორმასე “სმნისწინის 

დართვა მომავალი დროის გაგებას არ გვაძლევს: გორავს და მო-გო- 

რავს, ან ქრის და და-ქრის, ე.ი. ზმნისწინიანიცა და უზსმნისწინოც, 

ორივე აწმყოა. საზოგადო წესის თანახმად კი, ახლანდელი დროის 

ფორმაზე ზმნისწინის დართვა მომავალი დროის გაგებას გვაძლევს 

ხოლმე (იხ ზმნისწინის ფუნქციები, გვ. 31): ხატავს - და-სატავს: 

წერს - გადა-წზერს, აშენებს - მი-აშენებს და ა.შ. უასპექტო “რსმნებ- 

ში კი ზმნისწინს ეს უნარი არ გააჩნია. 

მაშასადამე, იმის გასარკვევად, ზმნა ასპექტიანია თუ უასპექტო, 

საანალიზო ფორმა უნდა ავიღოთ ახლანდელ დროში და დავურთოთ 

მას ბსმნისწინი; თუ ვერ იგუა (ვარ, ზის, ყრია...) უასპექტო ყოფილა; 

თუ შეიწყო “%მნისწინი, მაგრამ ახლანდელი დროის ფორმამ მომავა- 
ლი დროის მნიშვნელობა ვერ შეიძინა (ხოხავს, და-ხოხავს..), მაში- 
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ნაც უასპექტო. იქნება; მაგრამ, თუ, ახლანჯელი დროის ფორმაზე 

სმნისწინის დარივით მომავალი დროის ფორმას ვიღებთ, ეს იმას ნიშ- 

ნავს, როე საანალისო სმნა ასპექტიანია და, შესაბამისად, უ'სმიისწი- 

ნო უსრული ასპექტისაა. 'სმნისწინდართული კი - სრული ასპექტისა. 

კილო 

კილო არის “სმნის ფორმა, რომელიც გვიჩვენებს, თუ როგორ უნ- 

და იქნეს გაგებული "სმიით გადმოცემული მოქმედება: ა) როგორც 

ფაქტი, ბ) როგორც სასურველი, შესაძლო ან სავარაუდო, თუ გ) რო- 

ბორც აუცილებლად შესასრულებელი. ამის მიხედვით გვაქვს სამი კი- 

ლო: თხრობითი, კავშირებითი და ბრძანებითი. 

თხრობითია კილო, თუ სმნით გამოხატული მოქმედება წარმოდგე- 

ნილია, როგორც ფაქტი. ნამდვილი ამბავი, რომელიც ხდება ამა თუ 

იმ დროში: აშენებს, აშენებდა, ააშენებს, ააშენა, აუშენებია.. თხრო- 

ბითი კილოს ფორმით “შეიძლება მართლაც ნამდვილი ფაქტი იყოს 

· გადმოცემული, მაგალითად არწივი დაფრინავს ხვლიკი დახო- 

ხავს. მაგრამ, ამბავი ფანტასტიკურიც რომ იყოს, არარეალური, მაგა- 

ლითად, ხვლიკი დაფრინავს, არწივი დახოხავს, სმნა მაინც თხრობი- 

თი კილოსი იქნება, რადგანაც სმნის ფორმით ფაქტის აღნიშვნა ხდე- 

ბა. 

თხრობითი კილოს ფორმით სამივე დროის გადმოცემაა შესაძლე- 

ბელი: ახლანდელისაც (აშენებს), წარსულისაც (აშენებდა, ააშენა, აუ- 

შენებია) და მომავლისაც (ააშენებს). 

კავშირებითია კილო, თუ "სმნით აღნიშნული მოქმედება ისეა 

წარმოდგენილი, როგორც შესაძლებელი, სასურველი ან სავარაუდო. 

მაგალითად: (ნეტავ) აშეჩებდეს, (რომ) ააშენებდეს, (იქნებ) ააშენოს 

და ა.შ. 

კავშირებითი კილოს ფორმასაც შეუძლია სამივე დროის გადმო- 

ცემა, მაგრამ უპირატესად მას მომავლის მნიშვნელობა აქვს ხოლმე. 

ბრძანებითია კილო, თუ “სმნით გადმოცემული მოქმედება (მოუბ- 

რის სურვილი) აუცილებლად უნდა იქნეს შესრულებული მეორე ან 

მესამე პირის მიერ, რიცხვი მხოლობითიც შეიძლება იყოს და 
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მრავლობითიც: ააშენე! ააშენეთ! ააშენოს! ააშენონ! 

შეიძლება ებრძანოს პირველ. პირსაც, მაგრამ მხოლოდ იმ შემთხ- 

ვევაში, თუ მოუბართან ერთად სხვებიც არიან, ანუ თუ ფორმა მრავ- 

ლობითი რიცხვისაა: ავაშენოთ! 

ბრძანებითი კილოს ფორმით შეიძლება გადმოიცეს არა მხოლოდ 

ბრძანება, არამედ თხოვნაც, ხვეწნა-მუდარაც, დარიგებაც, წაქესებაც, 

დალოცვაც და ა.შ. „გრამატიკა ი ყველას ბრძანებითი ჰქვია, რადგან 

ფორმობრივი განსხვავება მათ შორის არ არის“ (ა.შანიძე). 

ბრძანებითი კილო ორგვარია: წართქმითი და უკუთქმითი. წართქ- 

მითია ბრძანებითი, თუ იგი სმნით გამოხატული მოქმედების შესრუ- 

ლებას მოითხოვს: ააშენე, ააშენეთ, ააშენოს! ააშენონ! მაგრამ. თუ 

ფორმა ზმნით აღნიშნული მოქმედების აკრძალვას წარმოადგენს, იგი 

უკუთქმითია (მას აკრძალვითსაც უწოდებენ): ბრ ააშენო! არ ააშენოთ! 

არ ააშენოს! არ ააშენონ! ნუ აშენებ! ნუ აშენებთ! ნუ ააშენებ! ნუ. აა- 

შენებთ! ნუ აშენებს! ნუ აშენებენ! ნუ ააშენებს! ნუ აა ენებენ! 

როგორც ვხედავთ, უკუთქმითი ბრძაჩნებითის გადმოსაცემად გამო- 

ყენებულია ნაწილაკები არ და ნუ. ისინი გარკვეული კანონსომიერე- 

ბით იხმარებიან; კერძოდ: არ ნაწილაკი “სმნას კავშირებითი „კილოს 

ფორმით ითხოვს: არ ააშენო! არ დაწერო! არ ააშენოს! არ დახატოს!., 

ხოლო ნუ ნაწილაკს თხრობითი კილოს ფორმები სჭირდება: ნუ აშე- 

ნებ! ნუ დახატავ! ნუ აშენებს! ნუ დახატავს!.. 

წართქმითი ბრძანებითის ფორმები "სოგჯერ შეიძლება 'მემოკლე- 

ბული სახით შეგვხვდეს, მაგალითად: წა! (+ წადი), მო! (+- მოდი", გა- 

მეცა! (+--გამეცალეს), მოიტა! (-მოიტანე) და სხვა. გავიხსენოთ მაგა- 

ლითები „ვეფხისტეაოსნიდან“: · „მო, დავსხდეთ, ტარიელისთვის „ცრემ- 

ლი გვდღის არ-შეშრობილი“, ან: „წა, შეები ხატაელთა, თავი კარგად 

გამაჩვენე“... 

წართქმითი ბრძანებითი კილოს ფორმა დროის თვალსაზრისით 

მხოლოდ მომავალი შეიძლება იყოს, „წართქმითი ბრძანებითის ასჰა- 

რეზია მომავალი“ (ა.შანიძე), მაგრამ ნუ ნაწილაკიან აკრძალვითს (ნუ 

წერ! ნუ აშენებ!.) ახლანდელი დროის მნიშვნელობა აქვს, წზწარსუ- 

ლი დროის მნიშვნელობა ბრძანებით კილოს არც “შეიძლება ჰქონ- 

დეს, რადგან „მოქმედება, რომელიც წარსულს ეკუთვნის, ისეთია, რომ 

მოუბარს არ შეუძლია გამოიყენოს ვისმე დასაქმებისათვის“ (ა. შანი- 
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ძე) მამინაც კი, როდესაც ბრძანებითი კილო წარსული დროის 

გადმომცემი 'სმნის ფორმითაა გამოხატული, მას კონტექსტურად მო- 

მავალი დროის მნიშვნელობა აქვს (9დრ.: „რა მწვენიერი სურათი და–- 

ხატე' არ ვიცოდი, თუ ასეთი ხატვა შეგეძლო“, სადაც „დახატე“ წარ- 
სულ დროს გადმოსცემს, და: „დახატე სურათი“ სადაც იმავე “სმნით 

ბრძანებითი კილო და მომავალი დროა გადმოცემული). 

ბრძანებითი კილოს წარმოების საკითხს უფრო დაწვრილებით 

სერიებისა და მწკრივების შესწავლის შემდეგ მივუბრუნდებით (იხ. გვ. 

56). 

შენიშვნა: გარდა სამი ძირითადი კილოსი (თხრობითის, კავშირე- 

ბითისა და ბრძანებითისა), გამოყოფენ პირობითსა და ”შედეგობით 

კილოებსაც. ეს „კილოები“ უერთმანეთოდ არ გვხვდება, არამედ მუ- 

დამ ერთად.. ერთი - დამოკიდებულში, მეორე - მთავარში. ამათ 

გადმოსაცემად, მაშასადამე, ორი სმიაა საჭირო, რომელთაგან ერთი 

აღნიშნავს მოქმედების, როგორც პირობას, მეორე კი - ამ პირობი- 

დან გამომდინარე შედეგს სხვა მოქმედების სახიი" (ა. შანიძე). მაგა- 
ლითად: „შინ რომ დროსე მისულიყავი, აუცილებლად ნახავდი მას.“ 

„მისულიყავი“ 'სმნით პირობითია გადმოცემული, „ნახავდი“ ზმნით კი 

- შედეგობითი. 

ამრიგად, „პირობითია სმნის ფორმა, რომელიც რომელსამე მოქმე- 

დებას წარმოგვიდგენს როგორც აუცილებელ პირობას მეორე მოქმე- 

დების შმესასრელებლად. ის გვხვდება დამოკიდებულ წინადადებაში. 

შედეგობითია “სმნის ფორმა, რომელიც გვიჩვენებს, რომ ზმნით ალ- 

ნიშნული მოქმედება მოხდებოდა, თუ სათანადო პირობა იქნებოდა 

'მესრულებული“ (ა. შანიძე). 

სერიები და მწკრიჭები 

ქართული ზმნა გამორჩეულია ფორმათა სიუხვითა და მრავალფე- 

როვნებით. სმხის ფორმებს ყოფენ ჯგუფებად, რომლებშიც ზმნები 

გარკვეული ნიშნის მიხედვით არიან გაერთიანებულნი. ერთ-ერთი ამგ- 

ვარი ჯგუფის ფორმებია, მაგალითად: 
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ვ-სახლდები ვ-სახლდები-თ 

სახლდები სახლდები-თ 

სახლდებ-ა სახლდები-ან 

ასეთივე ჯგუფია აგრეთვე: 

ვ-სახლდებოდი ვ-სახლდებოდი-თ 

სახლდებოდი სახლდებოდი-თ 

სახლდებოდ-აა სახლდებოდ-ნენ 

ან კიდევ: 

და-ვ-სახლდები და-ვ-სახლდები-თ 

და- სახლდები და- სახლდები-თ 

და- სახლდებ-ა და- სახლდები-ან და ა.შ. 

თუ დავუკვირდებით ამ ჯგუფებს, შევნიშნავთ, რომ თითოეულ 

მათგანში შემავალი ფორმები ერთმანეთისაგან მხოლოდ პირისა და 

რიცხვის მიხედვით განსხვავდებიან. დროისა და კილოს ფორმები მათ 

ერთნაირი აქვთ. 

ზსმნის ფორმათა ჯგუფს, რომელშიც გაერთიანებულია ერთმანეთი- 

საგან მსოლოდ პირისა და რიცხვის მისედვით განსხვავებული ფორ- 

მები, მწკრივი ეწოდება მაშასადამე ვ-სახლდები, სახლდები, 

სახლდებ-ა, ვ-სახლდები-თ, სახლდები-თ, სახლდები-ან ერთი მწკრივ- 

ის ფორმებია; ვ-სახლდებოდი, სახლდებოდი, სახლდებოდ-ა, ვ-სახლ- 

დებოდით, სახლდებოდი-თ, სახლდებოდ-ნენ ფორმები სხვა მწკრივი- 

საა; და-ვ-სახლდები, და-სახლდები, და-სახლდებ-ა, და-ვ-სახლდები-თ, 

და-სახლდები-თ, და-სახლდები-ან - კიდევ სხვა მწკრივისა და ა.შ. 

შენიშვნა: „მწკრივი“ ა.შანიძის მიერ დამკვიდრებული ტერმინია. 

იგი ' წარმოქმნილია „მწკარ სიტყვისაგან, რომელიც იგივეა, რაც 

„ბწკარი“, „პწკარი“ (ა. შანიძე). 

„მწკრივის“ მნიშვნელობით სოგჯერ „ნაკვთს“ ხმარობენ (ა. ჩიქო- 

ბავა), მაგრამ სასკოლო სახელმძღვანელოებში „მწკრივია“ დამკვიდ- 

რებული. 

რამდენი ერთეული შეიძლება შედიოდეს თითოცულ მწკრივში? ეს 

დამოკიდებულია იმაზე, თუ როგორი აგებულებისაა ზმნა: ერთპირია- 

ნია იგი თუ ორ- ან სამპირიანი. თუ ზმნა ერთპირიანია, მას მწკრივ- 

ში მხოლოდ ექვსი ფორმა შეიძლება ჰქონდეს: სამი მხოლობითში და 

სამიც - მრავლობითში (ეს მაგალითები ჩვენ ზემოთ ვნახეთ). მაგრამ, 
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თუ ზმნა ორ- ან სამპირიანია ფორმათა რაოდენობა გაცილებით 

მეტია, სულ. ცოტა - თვრამეტი. „სოგ შზმნწას უხერხდება მეტი წევრე- 

ბის ქონება (19-დან 22-მდე). 18 წევრი - ეს მინიმუმია, რომელიც 

შეიძლება ორპირიან "სმნას „ქონდეს“ (ა. შანიძე). 

ვნახოთ, რამდენ ფორმას გვაძლევს ერთ მწკრივში ორპირიანი 

ზმნა „ვაქებ“ (წარმოვადგენთ სუბიექტურ და ობიექტურ პირთა ყველა 
შესაძლო კომბინაციას: 

მე(5)) ე-აქებ მე) | გ-აქებ. 'მენ(C2) 

შენ(52) აქებ ს-აქებ-თ. თქვენ(C2) 
ის5ვ) _ აქებ-ს ჩვენ(5;) (გ-აქებ-თ) შენ, თქვენ(02) 
ჩვენე) ვაქებთ. / მას, მათ”რვ). კ. ვ ე (ზაკ მე(0)) 
თქვენ(5ე) _ აქებ-თ ემა? სგვ.აქებ ჩვენ(C,) 
ისინიავ) აქებ-ენ მ-აქებ-თ. მე(CI) 

თქვენ(52) ( გვაქები ჩვენ(0|) 

მ-აქებ-ს. მე(C1) მ-აქებ-ენ. მე(CI) 
გ“აქებ-ს. შენ(0C2) გ“აქებ-ენ. შეჩ(C2) 

ის(53)) აქებ-ს1. მას(03) ისინი(53) (აქებ-ენ1. მას(03) 

გვ-აქებ-ს. ჩვენ(C1) გვ-აქებ-ენ. ჩვე%0|) 
სა-აქებთ). თქვენ(02) Lგ-აქებ-ენშ)თქვენ%(C2) 
საქებ-ს). მათ(01) წაქებ-ენ) მათ. (03) 

ყურადღებიძთ გადავხედოთ სმნის ფორმებს: დავინახვთ რომ 

ზოგიერთი მათგანი რამდენჯერმე მეორდება (ასეთებია: გ-აქებ-თ, აქებ-ს, 
აქებენ” გ-აქებ-ე– გამეორებული  ფორმეი კვადრატულ 
ფრჩხილებშია ჩასმული). თუ ამ გამეორებულ ფორმებს გამოვრიცხავთ, 

განსხვავებული ფორმა მხოლოდ 18 აღმოჩნდება. 

„რაც შეეხება სამპირიან %მნას, მას წევრთა რაოდენობა იმდენი- 
ვე აქვს, რამდენიც ორპირიანს, რადგანაც სამპირიან “სმნაში ერთი 

ობიექტი უცვალებელია და ამის გამო წევრთა რაოდენობა არ იზსრ- 

დება... მწკრივის წევრთა რაოდენობას ორ და სამპირიან ზმნაში არკ- 

ვევს პირთა შესაძლებელი კომბინაციები და ფორმის გაუმეორებლო- 

ბა" (ა. შანიძე). 
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იმგვარი ორპირიანი "სმნებიც გვაქვს რომლებიც მწკრივში 

მხოლოდ ექვს ფორმას გვიჩვენებენ; მაგალითად: 

ვ-იცი, 

იცი, 

იცი-ს, 

ვ-იცი-თ, 

იცი-თ, 

იცი-ან; 

ან კიდეე: 
მ-ტკივ-ა, 
გ“ტკივ-ა, 

ს-ტკივ-ა, 

· გვ-ტკივ-ა 

გ“ტკივა-თ, 

ს-ტკივა-თ. 

ამის მისეზია ის, რომ პირველ ზმნას (ვ-იცი) მხოლოდ სუბიექ- 

ტური პირის ნიშნების მიხედვით შეუძლია ცვლა, მეორეს (9-ტკივ-ა) 

კი - მხოლოდ ობიექტურისა. 

თანამედროვე სალიტერატურო ქართულში ზმნას 11 მწკრივი აქვს 

(მოგაგონებთ. თითოეულ მათგანში შედის ექვს-ექვსი ან თვრამეტ- 

თვრამეტი ფორმა). ეს მწკრივი, ფორმათა წარმოებისა და სინტაქსურ 

თავისებურებათა გათვალისწინებით, სამ ჯგუფად იყოფა, რომელთაც 
სერიებს ვეძახით. პირველ სერიაში გაერთიანებულია 6 მწკრივი, მეო- 

რეში - ორი, მესამეში კი - სამი (სერიებად დაყოფის საფუძველზე 

შემდგომ ვისაუბრებთ). 

გავეცნოთ სერიებსა და მწკრივებს მწკრივებს ამოსაცნობად 

კითხვებს იყენებენ ხოლმე. მიუხედავად იმისა, რომ კითხვა ყოველთ- 

ვის ვერ გვეხმარება მწკრივის სწორად ამოცნობაში, ან "შეიძლება 

ზმნის ფორმამ კითხვა ვერც იგუოს, მას, როგორც მწკრივის ამოც- 

ნობის საშუალებას, მაინც მივმართავთ. 
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1 სმრჩა 

1 სერიაში შედის შემდეგი მწკრივები: 

1. აწმყო. მისი კითხვებია (პირთა გათვალისწინებით): 

რას ვშვრები? რას შვრები? რას შვრება? 

რას ვშვრებით? რას შვრებით? რას შვრებიან? 
(შემდაომ სიმარტივისათვის კითხვასაც და “ფმნებსაც პირველი 

სუბიექტური პირის ფორმით წარმოვადგენო): ვ-წერ, ვ-აშენებ, ვ-ობე- 
· ბი, ვ-კერავ, ვ-ცხოვრობ, ვ-ეუბნები... 

"აწმყო დროის მიხედვით ძირითადად ახლანდელია, სოგჯერ მას 

შეიძლება მომავლის მნიშვნელობაც ჰქონდეს, ან საერთოდ დაცლი- 

ლი იყოს დროის გაგებისაგან (იხ. გვ. 38), კილოს მიხედვით იგი 

თხრობითია, მაგრამ ნუ ნაწილაკის გამოყენების შემთხვევაში უკუთქ- 

მითი ბრძანებითი ხდება: ნუ წერ! ნუ წერთ! ნუ წერს! ნუ წერენ! ნუ 

ვწეროთ! ასპექტის მიხედვით აწმყო უსრულია, თუ “სმნა უასპექტო არ 

არის. 

2. უწყვეტელი (მას ნამყო უსრულსაც უწოდებენ ხოლმე): 
რას ვშვრებოდი? 

ვ-წერ-დ-ი, ვ-აშენებ-დ-ი, ვ-თბებ-ოდ-ი, ვ-კრეფდ-ი, ვ-ცხოვრობ- 
დ-ი, ვ-ეუბნებ-ოდ-ი... 

როგორც ხედავთ, უწყვეტელი მიიღება აწმყოს ფუძეზე -დ ან -ოდ 
ბოლოსართების დართვით, რომელთაც სავრცობს უწოდებენ, სავრცობს 

მოსდევს -ი, რომელიც მხოლოდ პირველი და მეორე პირის ფორმა- 

ში გვაქვს. მესამეში კი - აღარ: ევ-წერ-დ-ი, წერ-დ-ი, მაგრამ: წერ- 

დ-ა; ვ-წერ-დ-ი-თ, წერ-დ-ი-თ, მაგრამ: წერ-დ-ნენ; ვ-თბებ-ოდ-ი, თბებ- 

ოდ-ი, მაგრამ: თბებ-ოდ-ა; ვ-თბებ-ოდ-ი-თ, თბებ-ოდ-ი-თ, მაგრამ: თბებ- 

ოდ-ნენ. | 
ამგვარად, უწყვეტლის ფორმულა შეიძლება ასე ჩაიწეროს: 

აწმყო + დ(ოდ) + ი (მხოლოდ I-II პირში). 

დროის მიხედვით უწყვეტელი ყოველთვის წარსულია, კილოს 
მიხედვით - ყოველთვის თხრობითი, ასპექტის მიხედვით კი ის უსრუ- 

ლია, თუ რმნა უასპექტო არ არის. 

3. აწმყოს კავშირებითი: რას ვშვრებოდე? 

ვ-წერდ-ე, ვ-აშენებ-დ-ე, ვ-თბებ-ოდ-ე, ვ-კერავ“დ-ე, ვ" ცხოვრობ- 
დ-ე, ვ-ეუბნებ-ოდ-ე.. 
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აწმყოს კავშირებითის მწკრივის ნიშანია -ე ბოლოსართი, რომე- 

ლიც სავრცობის შემდეგ მოუდის მას. უწყვეტლის -ი ბოლოსართისა- 

გან განსხვავებით, რომელიც მხოლოდ პირველ და მეორე პირში ჩანს, 

მხოლობითშიცა და მრავლობითშიც, აწმყოს კავშირებითის ე "მნას 

მესამე პირშიც გადაჰყვება, ოღონდ - მხოლოდ მხოლობით რიცხვში: 

ვ-წერ-დ-ე, წერ-დ-ე, წერ-დ-ე-ს, ვ-წერ-დ-ე-თ, წერ-დ-ე-თ, მაგრამ: წერ- 
დ-ნენ. ასევე: ვ-თბებ-ოდ-ე, თბებ-ოდ-ე, თბებ-ოდ-ე-ს, ვ-თბებ-ოდ-ე-თ, 

თბებ-ოდ-ე-თი, მაგრამ: თბებ-ოდ-ჩენ. 

ამის გამოა, რომ მესამე პირის მრავლობითი რიცხვის ფორმაში 

უწყვეტლისა და აწმყოს კავშირებითის ფორმები ერთმანეთს ემთხვე- 
ვა: 

უწყვეტელი: ის წერ-დ-ა, ისინი წერ-დ-ნენ; 

აწმყოს კავშირებითი: ის წერ-დ-ე-ს, ისინი წერ-დ-ნენ. 

იმის დასადგენად, საანალისო “რშმნა უწყვეტელია თუ აწმყოს კავ- 

“შირებითი, იგი კონტექსტითურთ მხოლობით რიცხნვში უნდა 

გადმოვიყვანოთ. მაგალითად: 

ა. ისინი წერდნენ, ჩვენ ვკითხულობდით (მხოლობითში იქნება: ის 

წერდა, ჩვენ ვკითხულობდით), 

ბ. ისინი რომ წერდნენ, ჩვენც გაგვიხარდებოდაი (მხოლობითში იქ- 

ნება: ის რომ წერდეს, ჩვენც გაგვიხარდებოდა). მაშასადამე, პირველ 

(ა) შემთხვევაში წერდნენ უწყვეტელია, მეორე (ბ) შემთხვევაში კი - 
აწმყოს კავშირებითი. 

როგორ იწარმოება აწმყოს კავშირებითი? 

ფორმულა ამგვარად შეიძლება ჩავიწეროთ: 

აწმყო + დ(ოდ) + ე. 
რადგან აწმყო + დ(ოდ) იგივე უწყვეტელია, შეიძლებოდა სხვაგვა- 

რადაც გევეთქვა: აწმყოს კავშირებითი = უწყვეტელი + ე. 

ასე ვიტყვით თუ ისე, ერთი რამ უდავოა: უწყვეტლისთვისაც და 

აწმყოს კავშირებითისათვისაც საყრდენია, ამოსავალია აწმყო. ამიტომ 

პირველი სერიის პირველ სამ მწკრივს აწმყოს წრედ აერთიანებენ. 

აწმყოს კავშირებითი დროის მიხედვით ახლანდელია ან მომავა- 

ლი, კილოს მიხედვით - კავშირებითი, ასპექტის მიხედვით კი უსრუ- 

ლია, თუ ბ%სმნა უასპექტო არ არის. 

4, მყოფადი: რას ვიზამ? 
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და-ვწერ. ა-ვ-აშენებ. გა-ვ-თბები, შე-ვ-კრაე, ვ-იცხოვრებ, ვ-ეტყ- 

ვი 
ამ მაგალიოებზე დაკვირვება, მათი ასმყოსთან 'ფედარება აღდვი- 

ლას მიგვახვედრებს, რომ მყოფადიხ მიღების სამი ძირითადი სა უა- 

ლება არ სსებობს: 

ა. აწმყოს ფორმაზე ზმნისწინის დართვა: 

აწმყო 
ვ-წერ 
ვ-აშენებ 
ვ-ობ; ები 

ბ. გამოყენება. ყალიბისა: 

მყოფადი 
და-ვ-წერ, ჩა-ვ-წერ, გადა-ვ-წერ... 

ა-ვ-აშენებ, მი-ვ-აშენებ, და-ვ-აშენებ... 

გა-ვ-ობები, შე-ვ-თბები... 

ი - ებ (თუ სმნა ერთჰირიანია), ან 

უ - ებ (თუ %მნა ორპირიანია), იშვიათად უ-. მაგალითად: 

აწმყო 
ვ-ცხოვრ-ობ 

ვ-ცურ-ავ 

ვ-პატრ+ინ-ობ 

ვ-დარაჯ-ობ 

გ-კბენ 
გ. ზმნის ფუძის შეცვლა: 

აწმყო 
ვ-ეუბნები 
ვ-არ 

ვ-ამბობ 

მო-მ-აქვ-ს 

მყოფადი 
ვ-ი-ცხოვრ-ებ 

ვ-ი-ცურ-ებ 

ვ-უ-პატრონ-ებ 

ვ-უ-დარაჯ-ებ 
ვ-უ-კბენ 

მყოფადი 
მ“ეტყვი 

გ-იქნები 
ქე-იტყვი 
მო-ვ-იტან და ა.შ. 

მყოფადი დროის მიხედვით უპირატესად მომავალია, მაგრამ მას 

ახლანდელი დროის გადმოცემაც შეუძლია და უდროოც შეიძლება 

იყოს; კილოს მიხედვით იგი ძირითადად თხრობითია, ნუ ნაწილაკის 

გამოყენების შემთხვევაში - უკუთქმითი ბრძანებითი: ნუ დაწერ! ნუ 

დაწერს! ნუ დაწერთ! ნუ დაწერენ! ნუ დავწერთ! ასპექტის მიხედვით 

სრული უნდა იყოს (როდესაც აწმყოსგან მყოფადი შსმნისწინის დართ- 

ვითაა მიღებული), თუ “მნა უასპექტო არ არის. 

5. მყოფადის ხოლმეობითი (მას პირველ ხოლმეობითსაც უწოდე- 
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ბეი და ხოლმეობით-შედეგობითსაც): 
რას ვისამდი? 

და-ვწერ-დ-ი, ა-ვ-აშენებ-დ-ი, გა-ვ-თბებ-ოდ-ი, წ ე-ვ-კრავ-დ-ი, ვ-ი- 

ცხოვრებ-დ-ი, ვ-ეტყ-ოდ-ი... 
როგორც ვხედავთ, ხოლმეობითი მიიღება მყოფადისაგან მასსე დ 

ან ოდ სავრცობის დართვით, არა აქვს მნიშვნელობა, რა გ“სითაა მი- 

ღებული თავად მყოფადი : 
ა) სმნისწიჩის დართვით: 

ვ-წერ - და-ვ-წერ, და-ვ-წერ-დ-ი, 
ვ-თბებ-ი - გა-ვ-თბები, გა-ვ-თბებ-ოდ-ი 

ბ) ი/უ - ებ ყალიბით: 

ვ-ცხოვრ-ობ - გ-ი-ცხოვრ-ებ, ვ-ი-ცხოვრ-ებ-დ-ი 
ვ-პატრონ-ობ - ვ-უ-პატრონ-ებ, მ-უ-პატრონ-ებ-დ-ი... 

თუ გ) ფუძის შეცვლით: ვ-ეუბნები - გ-ეტყვი, ვ-ეტყ-ოდ-ი 
მაშასადამე, ხოლმეობიოთის ფორმულა ასეთ სახეს მიიღებს: 

მყოფადი + დ (ოდ) + ი (Iდა II პირში). 

სხვაგვარად რომ ვთქვათ, მყოფადის ხოლმეობითი ისევე იწარმოე- 

ბა მყოფადისაგან, როგორც უწყვეტელი - აწმყოსაგან. 

დროის თვალსაზრისით, მყოფადის ხოლმეობითი ხშირად წარსუ- 

ლია, რომელიც განმეორებად, მრავალგზის, ე.წ. „ხოლმე“ ნა „წილაკის 

შემცველ მოქმედებას” გამოხატავს გავიხსენოთ დარეჯანის მიერ 

'ფშინამოსამსახურეთა „დაწიოკების“ ეპისოდი ილია ჭავჭავაძის „კაცია 

ადამიანიდან“ „რაკი... კნეინა თვალს გააჭყეტდა, “ავარდენივით 

გადმოფრინდებოდა ტახტიდამ, გადიკრავდა შებსაფენსა, სედ წაიკრავ- 
და ჩითმერდინსა, გადიცვამდა ჩითის კაბასა... შიშველ ფეხს შეიმო- 

სავდა ჩუსტითა და - ჰერი ბიჭო - დაეშვებოდა ჩალურისაკენ.." ამ 

შემთხვევაში კილო თხრობითია; მაგრამ მყოფადის ხ-ოლმეთბითს ე-V. 

პირობითი და შედეგობითი კილოს მნი“ ვნელობის (იხ. გვ. 44, შენიშვ- 

ნა) გადმოცემაც. შეუძლია: თუ დავინახავდი, აუცილებლად გეტყოდი. 
მყოფადის ხოლმეობითით გადმოცემული ამ “რ–სმნებიდან პირველი 

(დავინახავდი) გადმოგვცემს მოქმედებას, როგორც პირობას მეორე 

მოქმედების შესასრულებლად, მეორე კი (ვეტყოდი) - ამ. პირობიდან 
გამომდინარე შედეგს (შეიძლებოდა ამ წინადადებას ასეთი სახეც 

ჰქონოდა: რომ დამენახა, აუცილებლად ვეტყოდი. პირობა ამ შემთხ- 
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ვევაში სხვა მსკრივით (II ი'ურმეობითით) არის გადმოც; )მული, “'შედე- 

გი კი - კელა მყოფადის ხოლმეობითით). 

ის თვალსასრისიი მყოფადის ხოლმეობითი სრულია, თუ 

სმნა უასპექტო არ არის. 

6. მყოფადის კავშირებითი: რას ვისამდე? 

და-ვ-წერ-დ-ე, ა-ვ-აშენებ-დ-ე, გა-ვ-თბებ-ოდ-ე, შე-ვ-კრავ-დ-ე, ვ-ი- 
ცხოვრებ-დ-ე. ვ-ეტყ-ოდ-ე. 

მყოფადის კავშირებითის მVკრივის ნიშანია -ე (აწმყოს კავშირე- 

ბითის მსგავსად). ეს -ე მას ყველა შემთხვევაში აქვს, გარდა მესა- 

მე პირის მრავლობითი რიცხვისა: და-ვ-წერ-დ-ე, და-წერ-დ-ე, და-წერ- 

დ-ე-ს, და-ვ-წერ-დ-ე-თი. და-წერ-დ-ე-თ, მაგრამ: და-წერ-დ-ნენ: ან კი- 

დევ: გა-ვ-თბებ-ოდ-ე, გა-თბებ-ოდ-ე, გა-თბებ-ოდ-ე-ს, გა-ვ-თბებ-ოდ-ე-თ, 
გა-თბებ-ოდ-ე-ო, მაგრამ: გა-თბებ-ოდ-ნენ. ამის გამო მყოფადის ხოლ- 

მეობითისა და მყოფადის კავშირ სებითის ფორმებიც მესამე პირის 

მრავლობით რიცხვში ფორმობრივ ემთხვევა ერ თმანეთს; დრ. რომ 

ეთხოვათ, დაწერდნენ (მხოლობით რიცხვში იქნება: რომ ეთხოვათ, და- 

წერდა), და: ნეტავ დაწერდნენ (მხოლობითი: ნეტავ დაწერდეს). 

მათ განსასხვავებლად. როგორც ვხედავო, იმავე ხერხს ვიყენებთ, 

რასაც უწყვერლისა და აწმყის კავშირებითის გასარჩევად ვიყენებდით 

(იხ. გვ. 4). 

მყოფადის კავშირებითის ფორმულას ასეთი სახე აქვს: 

მყოფადი + დ(ოდ) + ე. შეიძლებოდა სხვაგვარადაც გვეთქვა: 
მეოფადის კავშირებისი = მყოფადის სოლმეობითი + ე. 

მყოფადის კავშირებითი დროის მიხედვით მომავალია, კილოს 

მიხედვით - კავშირებითი, ასპექტის მიხედვით - სრული, თუ სმნა უას- 

პექტო არ არის. 

პირველი სერიის პირველი სამი მV "კრივისათვის ამოსავალი იყო 

აწმყო და ამ ნიშნიო ისიჩი აწმყოს წრედ გავაერთიანეთ. მომდევნო 

სამი მწკრივისათვის მყოფადია ამოსავალი და ამიტომ მათს ერთობ- 

ლიობას მყოფადის წრეს ვუწოდებთ. 

მაშასადამე, 1 სერიაში გვაქვს 6 მწკრივი რომლებიც ორ წრედ 

იყოფა: აწმყოს წრედ (აწმყო, უწყვეტელი, აწმყოს კავშირებითი) და 
მყოფადის წრედ (მყოფადი, მყოფადის ხოლმეობითი და მყოფადის კავ- 

“შირებითი). 
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I, სერჩა 

II სერიაში ორი მწკრივია: წყვეტილი და II კავშირებითი. 

1. წყვეტილი: რა ვქენი? (რა ქენი? რა ქნა?..) და-ვ-წერ-ე, ა-ვ- 

აშენ-ე, გა-ვ-თბ-ი, შე-ვ-კარ(ი), ვ-იცხოვრ-ე, ვ-უთხარ(ი)... 

წყვეტილის მწკრივის ნიშნად გვაქვს ბოლოსართები -ე და -ი. 

-ე: და-ვ-წერ-ე, ა-ვ-აშენ-ე, ვ-იცხოვრ-ე... 
-ი: გა-ვ-თბ-ი, გა-ვ-შრ-ი, და-ვ-დნ-ი... 

ეს ბოლოსართები მხოლოდ პირველი და მეორე პირის ფორმებ- 

შია წარმოდგენილი (მხოლობითშიცა და მრავლობითშიც). მესამე პირ- 

ში -ე და -თ ეკვეცება ზმნას: ვ-იცხოვრ-ე, ვ-იცხოვრ-ე-თ, იცხოვრ-ე, 
იცხოვრ-ე-თ, მაგრამ: იცხოვრ-ა, იცხოვრ-ეს; ასევე: გა-ვთბ-ი, გა-ვ-თბ- 

ი-თ, გა-თბ-ი, გა-თბ-ი-თ, მაგრამ: გა-თბ-ა, გა-თბ-ნენ. 

წყვეტილი შეიძლება უნიშნოც იყოს. ამ ტიპის წყვეტილი თანა- 

მედროვე ქართულში, ჩვეულებრივ, ი-ს დაირთავს ხოლმე, მაგრამ მას 

მწკრივის ნიშნად არ თვლიან, რამდენადაც ზმნის ფორმას მის გარე- 

შეც აქვს წყვეტილის მნიშვნელობა: შე-ვ-კარ(ი), და-ვ-კარ(ი), ვ-უთ- 
ხარ(ი), მო-ვ-კალ(ი) და ა.შ. 

მაშასადამე, წყვეტილი სამგვარი გვქონია: -ე ბოლოსართიანი, -ი 

ბოლოსართიანი და უნიშნო (ანუ ისეთი, რომელშიც -ი შეიძლება იყოს 

და შეიძლება არა). 

წყვეტილი დროის მიხედვით ძირითადად წარსულია, ამ შემთხვე- 

ვაში მას თხრობითი კილოს მნიშვნელობა აქვს Cტყემ მოისსა ფოთო- 

ლი...), მაგრამ წყვეტილის მეორე პირის ფორმას, თხრობითის გარ- 

და, შეიძლება ბრძანებითი კილოს მნიშვნელობაც ჰქონდეს, ·წართქმი- 

თი ბრძანებითისა. ამ შემთხვევაში დრო მომავალი იქნება. შდრ.: "შენ 

ნამდვილად ვაჟკაცურად იცხოვრე, ბევრი იშრომე... და: ვაჟკაცურად 
იცხოვრე! ბევრი იშრომე! 

პირველ წინადადებაში იცხოვრე, იშრომე წარსული დროის თხრო- 

ბითი კილოს ფორმებია, მეორე წინადადებაში კი წყვეტილის მწკრივ- 
ის იმავე ზმნებით ბრძანებითი კილო და მომავალი დროა გადმოცე- 

მული ასპექტის თვალსაზრისით წყვეტილის ფორმები ყველა 

შესაძლებლობას ავლენენ: შეუძლიათ გამოხატონ უსრული ასპექტიცა 

(ვ-წერ-ე, ვ-ხატ-ე, ვ-აშენ-ე..) და სრულიც (და-ვ-წერ-ე, ჩა-ვ-ხატ-ე, 
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ა-ე-აშენ:ე..), ეიძლება წევეტილის ფორმის «მია უასპექტოც იყოს: 

ვ-იყავი. ვ-ეგდ-ე,. ვ“იმუშავ-ე... 
II კავშირებითი: რა ვქნა? (რა ქნა? რა ქნას?..)) 

მივაქციოთ ყურადღება, რომ რა ქნა? კითხვა წყვეტილის ამოსაც- 

ნობადაც გამოიყენება და 1I კავშირებითისაც, მაგრამ შეცდომას ადვი- 

ლად ავიცილებთ თავიდან, თუ დავიმახსოვრებთ, რომ წყვეტილთან რა 

ქნა? მესამე პირის ამოცნობის საშუალებაა (მან რა ქნა?), ხოლო II 

კავშირებითთან იგი მეორე პირის ფორმასე მიგვითითებს (შენ რა (უნ- 

და) ქნა?). 

I კავშირებითის მწკრივის ფორმებია: და-ვ-წერ-ო, ა-ვ-აშენ-ო, გა- 

ვ-თბ-ე, შე-ვ-კრ-ა, ვ-იცხოვრ-ო, ვ-უთხრ-ა.. ალბათ შენიშნეთ, რომ II 

კავშირებითს მწკრივის ნიშნად აქვს ბოლოსართები: -ო, -ე ან -ა. 

-ო: და-ვ-წერ-ო, ა-ვ-აშენ-ო, ვ-იცხოვრ-ო... 

-ე: გა-ვ-თბ-ე, გა-ვ-შრ-ე, და-ვ-ჯნ-ე... 
· «ა: შე-ვ-კრ-ა, ვ-უთხრ-ა, მო-ვ-კლ-ა და ა.შ. მივაქციოთ ყურადღე- 

ბა, რომ -ა ბოლოსართის დართვის შედეგად ზმნის ფუძე იკუმშება: 

შე-ვ-კარ+ა + შე-ვ-კრ-ა, ვ-უთხარ+ა “+ ვ-უთხრ-ა, მო-ვ-კალ+ა + მო- 
ვ-კლ-ა... 

II კავშირებითის მწკრივის ნიშნებიდან -ო და -ა ზმნის სამივე პი- 

რის ფორმაშია წარმოდგენილი, მხოლობითშიცა და მრავლობითშიც 

(და-ვ-წერ-ო, და-წერ-ო, და-წერ-ო-ს, და-ვ-წერ-ო-თ, და-წერ-ო-თ, და- 
წერ-თ-ნ; შე-ვ-კრ-ა, შე-კრ-ა, შე-კრ-ბ-ს, წე-ვ-კრ-ა-თ, შე-კრ-ა-თ, შე- 

კრ-ა-ნ), -ე მVკრივის ნიშანი კი მრავლობითი რიცხვის მესამე პირის 

ფორმაში ეკარგება %მნას (გა-ვ-თბ-ე, გა-თბ-ე, გა-თბ-ე-ს, გა-ვ-თბ-ე-თ, 

· გა-თბ-ე-თ, მაგრამ: გა-ობ-ნენ). ამის გამო “სმნათა წყვეტილისა და II 

კავშირებითის ფორმები ერთმანეთს ემთხვევა. შდრ.: ოთახში "შევიდ- 

ნენ და გათბნენ და: ოთახში შევიდნენ, რომ გათბნენ. გარჩევისათვის 

იგივე ხერხი უნდა გამოვიყენოთ, რასაც უწყვეტლისა და აწმყოს 

კავშირებითის, ან ხოლმეობითისა და მყოფადის კავშირებითის 

განსასხვავებლად ვიყენებდით (ანუ ზმნათა გადაყვანა მხოლობით 

რიცხვში). შდრ.: ოთახში შევიდა და გათბა და: ოთახში შევიდა, რომ 

გბთბეს. ე.ი. პირველ შემთხვევაში წყვეტილია, მეორე შემთხევევაში კი 

- II კავშირებითი. 
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შენიშვნა: შენაცვლება შეიძლება ამგვარადაც მომხდარიყო: ოთახ- 

ში შევიდა რომ გამთბარიყო ამ შემთხვევაში II კავშირებითის 

ნაცვლად I) თურმეობითი გვაქვს, მაგრამ ეს ფორმაც კავშირებითი 

კილოს (III კავშირებითის) მნიშვნელობითაა ნახმარი. 

ეროი საინტერესო კანონსომიერება იქცევს ყურადღებას: -ო 

ბოლოსართი II კავშირებითში ძირითადად იმ სმნებს აქვთო, რომელთა 

წყვეტილიც -ე სუფიქსითაა ნაწარმოები: და-ე-წერ-ე - და-ვ-წერ-ო; 

ავაშენ-ე - ავაშენ-ო.. იმ რ%მნებს, რომელთაც წყვეტილის მწკრივის 

ნიშნად -ი აქვთ, II კავშირებითს -ე ბოლოსართით აწარმოებენ: გა-ვ- 

თბ-ი - გა-ვ-თბ-ე, გა-ვ-შრ-ი - გა-ვ-შრ-ე.. ხოლო უნიშნო წყვეტილის 

შემთხვევაში II კავშირებითი -ა ბოლოსართითაა ნაწარმოები: შე-ვ- 

კარ(ი) - შე-ვ-კრ-ა, ვ-უთხარ(ი) - ვ-უთხრ-ა... 

II კავშირებითი დროის თვალსასრისით მომავალია, კილოს 

თვალსასრისით კი - კავშირებითი. ამ მწკრივის ფორმით შეიძლება 

გადმოიცეს წართქმითი ბრძანებითი მესამე პირისა მხოლობითშიცა და 

მრავლობითშიც (დაწეროს! დაწერონ! უთხრას! უთხრან”), ან პირველი 

პირისს მრავლობით რიცხვში (დავწეროთ ვუთხრათ). უკუთქმითი 

ბრძანებითის გადმოსაცემად II კავშირებითი არ ნაწილაკს იყენებს (არ 

დაწერო, არ დაწეროთ! არ უთხრა არ უთხრათ! არ ,.აწეროს! არ 

დაწერონ არ უთხრას არ უთხრან, არ დავწეროთ. არ ვუთხრათ". 

ასპექტის თვალსაზრისით, II კავშირებითიც ყველა შესაძლებლობას ავ- 

ლენს: შეუძლია გამოხატოს უსრული ასპექტიც (ვწერო, ევხატო, ვა- 

შენო..., სრულიც (დავწერო, ჩავხატო, ავაშენო..), შეიძლება II კავში- 

რებითის მწკრივის ზმნა უასპექტოც იყოს (ვიყო, ვეგდო, ვიმუშაო...). 

თქვენ ალბათ მიაქციეთ ყურადღება იმას, რომ ბრძანებითი კილოს 

გადმოსაცემად ძირითადად II სერიის მწკრივები - წყვეტილი და II 

კავშირებითია გამოყენებული (ძველ ქართულში ბრძანებითი ცალკე 

მწკრივი იყო), თუმცა ბრძანებითს (ოღონდ უკუთქმითს) ნუ ნაწილა- 

კიანი აწმყოსა და მყოფადის ფორმები გადმოგეცემენ: ნუ წერ! ნუ 

დაწერ!.. 

მაშ, მოკლედ გავცეთ პასუხი კითხვას: როგორ იწარმოება ბრძა- 

ნებითი? 

55



ბრძანებჩთის წარმოება 

მეორე პირის წართქმითი ბრძანებითის საწარმოებლად თანამედ- 

როვე ქართული ენა იყენებს წყვეტილის მწკრივს, როგორც მხოლო- 
ბით. ისე მრავლობით რიცხვში: დაწერე! დაწერეთ! შეკარი! შეკარით! 

მეორე პირის არ ნაწილაკიანი უკუთქმითი ბრძანებითისათვის II 

კავშირებითია გამოყენებული: არ დაწერო! არ დაწეროთ! არ შეკრა! 

არ ”შეკრათ! მესამე პირის ბრძანებითისათვის, წართქმითისთვისაც და 

უკუთქმითისთვისაც (არ ნაწილაკიანისათვის) II კავშირებითის მწკრივს 

ვიყენებთ: დაწეროს! არ დაწეროს! დაწერონ! არ დაწერონ! შეკრას! არ 

შეკრას! შეკრან! არ შეკრან! 

II კავშირებითითაა ნაწარმოები პირველი პირის ბრძანებითიც: 

დავწეროთ! არ დავწეროთ! 
რაც შეეხება ნუ ნაწილაკიან უკუთქმით ბრძანებითს, ყველა 

შემთხვევისათვის. აწმყოს. ან. მყოფადის მწკრივია. გამოყენებული: ნუ 
წერ! ნუ დაწერ! ნუ წერს! ნუ დაწერს! ნუ წერთ! ნუ დაწერთ! ნუ წე- 
რენ! ნუ დაწერენ! ნუ ვწერთ! ნუ დავწერთ! 

როგორც ვხედავთ, ახალ ქართულში ბრძანებითს საკუთარი ფორ- 

მა არ გააჩნია. იგი ან წყვეტილს იყენებს, ან - II კავშირებითს, ან 

კიდევ - აწმყოსა და მყოფადს. ერთადერთი ზმნა, რომელსაც ბრძანე- 

ბითში საკუთარი ფორმა აქვს, არის სმნა მოდი! იგი შეიძლება სხვა- 

დასხვა ზმნისწინდართული იყოს: წადი! მიდი! გადადი! გადმოდი! 

თ|უვმა. თემის ნიშნები. მართლწერის საკითხები 

თემის ნიშნებთან დაჰავშირებით 

ჩვენ შევისწავლეთ I და 11 სერიის მწკრივები. ვიდრე 1ILI სერიის 

მწკრივებს შევეხებოდეთ, გავეცნოთ თემას, თემის ნიშნებს, ფუძესა. და 
ძირს. ამისათვის ვგაუღლოთ რამდენიმე ზმნა I-სა და II სერიაში. 

სიმარტივისათვის მათ მხოლოდ მესამე პირის ფორმით წარმოვადგენთ: 
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| სერია 
აწმყო წერ-ს აშენებს ათბობს კრავს დგამს შლის  გრეხ-ს 

უწყვები- წერია აშენებ. ათბობ-დ-ა კრავ--ა დგამდა შლი-დ-ა გრეს-ი-ა 
ლი დ-ა 

აწმოს წერ-დ-ე-ს აშენებ-დ- ათბობ-დ- კრავ-დ- დგამ-დ- შლი-დ- გრეხ-დ- 
კაგშირე- ე-ს ე-ს ე-ს ე-ს ე-ს ე-ს 
ბითი 

მყოფადი და-წერ-ს ა-აშენებ-ს გ-ათბობ-ს შე-კრავ-ს ლდა-დგამ-ს გა-შლი-ს ჯდა-გრეხ-ს 

სოლმეო- 

ბითი ღა-წერ- ა-აშენებ გა-ათბობ- შე-კრაგ  და-დგამ. გა-შლი- და-გრეს- 
დ-ა დ-ა დ-ა ა-ა დ–ა ს-ა ს-ა 

მყოფადის 
კავშირე- და-წერ-დ- ა-აშენებ- გა-ათბობ- შე-კრავ- და-დგამ- გა-შლი- და-გრეხ- 
ბითი ე-ს დეს დეს ლდეს დეს დეს დუე-ს 

!I| სერია 

წყვეტილი (და)წერ-ა (ა)ბშენა (გა)ათბო (შე)კრა (და)დგ-ა (გა)შალ-ა (და)გრის-ა 
II კავში- 

რებით” (და)წერ-ს (ა)ბშენო-ს (გა)თბ-ს (შე)კრ-ა-ს (ღა)დგ-ე-ს (გა)შალ-ო-ს. (და)გრიხ-”-ს 

ახლა დავაკვირდეთ თითოეული “სმნის I სერიის მწკრივთა ფორ- 

მებს და გამოვყოთ ის ნაწილი შ%მნისა, რომელიც ექვსივე მწკრივშია 

გამეორებული. სურათი ასეთია: წერ, აშენებ, ათბობ, კრავ, დგამ, 

შლი, გრეხ. 

იგივე გავიმეოროთ II სერიის მწკრივების მიმართ. სურათი ასეთი 

იქნება: წერ, აშენ, ათბ, კრ, დგ. შალ, გრიხ. 

ზმნის ის ნაწილი რომელიც საერთოა I სერიის ყველა 

მწკრივისათვის, ან II სერიის ყველა მწკრივისათვის, არის თემა. „თე- 

მა - ეს არის ჩონჩხი რომელზედაც ასხმულია ხმნის ფორმები ერთ- 

ერთ სერიაში, პირველში ან მეორეში“ (ა. შანიძე). 

მაშასადამე, ნაუღლებ ზმნათა 1 სერიის თემაა: წერ, აშენებ, ათ- 

ბობ, კრავ, დგამ, შლი, გრეხ, ხოლო II სერიის თემაა: წერ, აშენ, 

ათბ, კრ, დგ, შალ, გრიხ. 

შეიძლება ზმნას I-სა და II სერიაში ერთი და იგივე თემა ჰქონ- 
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დეს. ამ შმემიხვევაში ზმნა ერთთემიანი იქნება. ასეთია, მაგალითად, 

წერ, აგრეთვე ქსოვ. ძოვ... მათი რიცხვი მცირეა. 'მნათა 'უმრავლე- 

სობას. 1-სა და I სერია ი განსხვავებული თემები აქვს: ა ენებ. - 

ამენ: ახტბ - აბ: კრავ - კრ: დგამ - დგ; “ლი - “ალ (კრავ და 

შლი ფუძეები. შეკუმშულია:  კარ-ავ. +. კრ-ავ, შალ-ი > ლ-ი. IL 
სერიაში ფუმისეული ბა. ხმოვანი, აღდგება). ამგვარი “სმნები ორთემია- 

ნია. 

იმ ელემენტს. რომელიც. 1 სერიის თემას განასხვავებს II სერიის 

თემისაგან, რომლითაც. 1 სერიის თემა მეტია 11 სერიის თემასე, თემის 

ნიშანი ეწოდება. თემის ნიშნებია: -ებ, -ობ. -ავ, -ამ, -ი.. სხვა 

'სენებთაჩ სხვა თემის ნიშნებიც იჩენს თავს, მაგალითად, -ემ (მი-ვ-ც- 

ემ - შილვ-ე-ც). -ოფ (ე-ყ-ოფ - გა-ვ-ყავ. „ვყოფ“ მიღებულია. „ვ-ყავ-ოფ“ 
ფორმისაგან, რომელშიც ფუმისეული ა ხმოვანი 'მეკუმშულია, გ კი - 

დაკარგული ო ხმოვნის ჯინ)... 

თემისნიშნიანი თემა რთულია, 'უთემისნიშიო კი - მარტივი. 

თემის ნიშნის მქონე ყველა რსმნა ორთემიანია, რადაგან I სერიაში 

სენას აქვს თემის ნი ანი, II სერიაში კი იგი ყოველთვის ჩამოიცი- 

ლებს ხოლმე მას და, ბუნებრივია, თემაც განსხვავებული ხდება. ორ- 

თემიანია აგრეთვე გრეხ ტიპის რსმნებიც. რომელთაც თემის ნიშნები 

არა აქვთ, მაგრამ მათი 1 სერიის თემა მაინც განსხვავებულია II სერი- 

ის თემისაგან: 1 სერიის ფორმებში ე ხმვანია, მეორისაში კი - ი: 

ვგრეხ - ვტრიხე, გდრეკ - ვდრიკე, ვკრეფ - ვკრიფე, ვულეტ. - ვული- 
ტე. ვჩხრეკ - ვჩხრიკე, ეწმეჩც - ეწმინდე.. დავიმახსოვროთ: ამ 

'ხმნებს თემის ნიშნები არა აქვთ, ამიტომ ვგრიხავ, ვდრიკავ, ვკრი- 

ფავ, ვულიტავ, ევჩხრიკავ, ვწმინდავ და სხვა, რომელთაც, სამწუხა- 

როდ, ხმარობენ ხოლმე, არ უნდა ვიხმაროთ. სწორია: ვგრეხ, ვდრეკ, 

ვკრეფ, ველეტ. გჩხრეკ, გწმენდ და. ა.შ. 
თემის ნიშიების ხმარებასთან დაკავშირებით მართლწერისა და 

მართლმეტყველების რამდენიმე სხვა საკითხსაც უნდა “რმევეხოთ: 

1 ერთთემიაი Vსმნას თემის ,ნიშანი არ სჭირდება. ამიტომ მცდა- 

რია: ვწერავ, ვწერამ.. სწორია მხოლოდ ვწერ. 

2. ხშირად უმართებულოდ უნაცვლებენ ერთმანეთს აგ და ამ თე- 

მის ნიშნებს: ვბარამ (უნდა იყოს: ვბარავ), ვკერამ (სწორია: გკერავ), 

ებერამ (საჭიროა: გბერაგ), ვხატამ (მართებულია: გხატავ) და ა.შ. ამ 
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ფორმებში -აგ თემის ნიშნის ნაცვლად -ამ არის გამოყენებული, რაც, 

რა თქმა უნდა, მცდარია. ხდება პირიქითაც: -ამ თემის ნიშანი უმარ- 

თებულოდ -ავ ნიშნითაა შეცვლილი: ვაბავ (უნდა იყოს: ვაბამ), ვდგავ 

(სწორია: ვდგამ), დავასხავ (საჭიროა: დავასხამ). დავარტყავ (მართე- 

ბულია: დავარტყამ) და ა.შ. 

სწორი ფორმის დასადგენად სმნა საწყისის სახით უნდა ავიღოთ 

და დავუკვირდეთ, რომელი თანხმოვანია მასში, ვ თუ მ. მაგალითად, 

ებარამ თუ ებარავ? საწყისი ფორმაა ბარვა, ე.ი. სწორია ვბარავ. ვა- 

ბავ თუ ვაბამ? საწყისია დაბმა, ე.ი. უნდა ვთქვათ და ვწეროთ ვაბამ. 

3. სოგიერთ “სმნასთან -ებ თემის ნიშიის ნაცვლად შეცდომით. ობ-ს 

ხმარობენ: ასწრობს, აწობს, აპირობს, ჭიკჭიკობს, ფრთხიალიიბს, სრია- 

ლობს და ა.შ. სწორია: ასწრებს, აწებს, აპირებს, ჭიკჭიკებს, ფრთხია- 

ლებს, სრიალებს... 

ასევე -ებ არის საჭირო შსმნებთაჩ: ებმება, ეუბნება (წეცდომაა: 

ებმევა, ეუბნევა...). 

4 სოგჯერ -ობ თემის ნიშანს უმართებულოდ ოფ-იით ცვლიან 

ხოლმე. საჭიროა ვიხმაროთ სწორი ფორმები: ახმობს, აწყობს, ამ- 

ხობს... და არა: ახმოფს, აწყოფს, ამხოფს... 

ზმნის ფუძე. ძირი 

ჩვენ გავეცანით თემას და თემის ნიშნებს. ახლა ვუპასუხოთ კითხ- 

ვებს: რა არის ზმნის მწკრივის ფუძე? რა არის ძირი? მწკრიეის ფუ- 

ძე “სმნის ის ნაწილია, რომელსაც უკავშირდება სმნის ლექსიკური 

მნიშვნელობა და რომელიც გვრჩება პირისა და რიცხვის ნიშიების 

ჩამოცილების შემდეგ. მაგალითად, ვწერთ შსმნის ფუძეა წერ, აშე- 
ნებდნენ “სმნისა - აშენებდ, გადაასახლეს ზმნის ფუძე არის გადაა– 

სახლ, მსატავდეს ზმნისა - სატავდე და ა.შ. როგორც ვხედავთ, “სმნხის 

ფუძეში შედის ზმნისჯწინიც, სავრცობიც, მწკრივის ნიშანიც და სხვაც, 

ანუ ყველა მაწარმოებელი, გარდა პირისა და რიცხვის ნიშნებისა. 
ძირი ხმნის დაუშლელი ნაწილია, ანე ის, რაც დარჩება ყოველგ- 

ვარი მაწარმოებლის მოშორების შემდეგ. მაგალითად, გადმო-მ-ც-ემ- 
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დ-ე-ს “სმნაში გადმო- "სენისჯინია, | დ - მწკრივის სავრცობი, ე - 

მყოფადის კავშირებითის მწკრივის ნიშანი, -ემ - თემის ნიშანი (შდრ.: 

გადმო-მ-ც-ა). მ - პირველი ირ რიბობიექტ» ური პირის ნი”ანი, -ს - მშე- 

სამე სუბიექტური პირის ნიშანი. დარჩა ც, იგი აღარ დაიშლება, ქი. 

ც არის გადმო-8-ც-ემ-დ-ე-ს “სმნის ძირი. 

ზოგჯერ მნის ფუძე და ძირი ერთმანეთს ემთხვევა ხოლმე. მაგა- 

ლითად, დულ-ს მნის ფუძეცა და ძირიც არის დუღ. 

შეიძლება ფუძე და თემაც დაემთხვეს ერთმანეთს. მაგალითად, 

აშენებ არის სმნის ფუძეცა და თემაც. 

ახლა დავუბრუნდეთ კვლავ სერიებსა და მწკრივებს. 

III სერჩა 

III სერიაში სამი მჯკრივია: 1 თურმეობითი, II თურმეობითი და III 

კავშირებითი. 

1 თურმეობითი: რა მიქნია? (რა გიქნია? რა უქნია?..) 

და-მ-იწერი-ა, ა-მ-იშენები-ა, გა-ვ-მთბარ-ვ-არ, შე-მ-იკრავ-ს, მ-იც- 

ხოვრი-ა, მ-ითქვაშ-ს... 

უნდა გვახსოვდეს, რომ, თუ ზმიას 1 სერიაში აგ. ან ამ თემის ნი- 

შანი აქ3ვს, ის უნდა გადაჰევეს 1 თურმეობითში. ამიტომ სწორი ფორ- 

მებია: შემიკრ-ავ-ს. დამიბარ-ავ-ს, შემიკერ-ავ-ს, დამიხატ-ავ-ს, დამი- 

ფარ-აცგ-ს... და არა: წ ემიკვრია, დამიბარია, შმემიკერია, დამიხატია, და- 

მიფარია... ასევე. სწორია: მითქვ-ამ-ს, შემისვ-ამ-ს, დამირტყ-ამ-ს, და- 

მიბ-ამ-ს.. ღა არა: მითქვია, შემისვია, დამირტყია, დამიბია... 

აქ ერთმა უხერხულობამ შეიძლება იჩინოს თავი: ჩამოთვლილ 

ზმნათა აბსოლეტურ უმრავლესობას, ცალკე აღებულს, კონტექსტის 

გარეშე, მყოფადის მწკრივის მნიშვნელობაც შეიძლება ჰქონდეს: 

რას ისამს? - შემიკერავს ის(53) მე(01) მაIX03) - მყოფადი 

რა მიქნია? -· შემიკერავს მე(51) ის(C3) - I თურმეობითი 

რას იზამს? - დამიბარავს ის(53) მე(01) მას(0C3) - მყოფადი 

რა მიქნია? - დამიბარავს მე(§1) იIMX03) - 1 თურშეობითი 

რას ისხამს? - დამიბამს ის(53) მე(01) მას(03) - მყოფადი 
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რა მიქნია? - დამიბამს მე(5I) ის(03) - I თურმეობითი და ა.შ. 

თქვენ ალბათ უკვე მიხვდით, რა ადვილია იმის გარკვევა, საანა- 

ლისო ფორმა მყოფადის მწკრივისაა თუ I თურმეობითისა: მყოფადის 

მწკრივში სმნა სამპირიანია, I თურმეობითშმი - ორპირიანი; მყოფადში 

სუბიექტად მესამე პირიაა, რომელსაც რმნაში მესამე სუბიექტური პი- 

რის ნიშანი აქვს (ს ბოლოსართი), I თურმეობითში კი რეალურად 

სუბიექტი პირველი პირია, რომელიც ზმნაში პირველი ობიექტური პი-. 

რის ნიშნითაა გამოხატული (მ- თავსართი), ანუ I თურმეობითში ინ- 

ვერსიაა მომხდარი (იხ. გვ. 27-29); მყოფადის მწკრივს მომავალი 

დროის მნიშვნელობა აქვს, 1 თურმეობითი კი უმთავრესად წარსულ 

დროს გადმოსცემს... ერთი სიტყვით, ყოველივე ამის მხედველობაში 

მიღებითა და, რაც მთავარია, კონტექსტის გათვალისწინებით არავი– 

თარი უხერხულობა და გაურკვევლობა არ უნდა შეიქმნას. 

I თურმეობითი შეიძლება წყვეტილის მწკრივს შეენაცვლოს, როცა 

არ ნაწილაკიანი უბრალო უარყოფის გადმოცემაა საჭირო: დაწერა - 

არ დაუწერია; ააშენა - არ აუშენებია; დახატა - არ დაუხატავს... 

(არ დაწერა, არ ააშენა, არ დახატა... ფორმებს უფრო კატეგორიუ- 

ლი ხასიათი აქვს). 

I თურმეობითი, როგორც უკვე აღვნიშნეთ, ძირითადად წარსული 

დროის გადმომცემი მწკრივია: შენ მე აღარ გამომლაპარაკებიხარ. ამ 

შემთხვევაში მას თხრობითი კილოს მნიშვნელობა აქვს. 

1 თურმეობითი ზოგჯერ უნახავ მოქმედებას გამოხატავს, ანუ ისეთ 

მოქმედებას, რომელიც „თურმეს“ გაგებას შეიცავს („თურმე“ ნაწილა- 

კი ხშირად ახლავს კიდევაც L თურმეობითის მწკრივს): პეპიას ფერი 

შესცვლია თურმე (ილია) დრო ამ შემთხვევაშიც წარსულია, კილო 

- თხრობითი. 

I თურმეობითს კონტექსტურად სხვა დროის გადმოცემაც შეუძლია. 

მაგალითად, „ეს რამხელა გაზრდილხარ“ ე.ი. გასრდილი ხარ, ან: 

„ხის რტოებს ვერცხლად დაჰკვრია ჭირხლი“ (ა.კალანდაძე): დაჰკვ- 

რია=დაკრული აქვს, ე.ი. დრო ახლანდელია, უფრო სწორად, ე.წ. „შე- 

დეგობითი აწმყო“ (ა.ჩიქობავა), კილო - თხრობითი. 

ახლა სხვა მაგალითებიც ვნახოთ: ნურც გაზრდილა! ნურც გამხ- 

დარა!.. ე.ი. არ გაიზარდოს! არ გახდეს! ამ შემთხვევაში 1 თურმეო- 

ბითი II კავშირებითის მწკრივის მნიშვნელობითაა ნახმარი და მომა- 
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ყალ დროს გულისხმობს. 

ასპექტის ოთვალსასრისით, 1 თურმეობიიი უსრულიც “შეიძლება 

იყოს (მიწერია, მი'მენებია..) და სრულიც (სამიწერია, ამიშენებია). ამ 

მწკრივში უასპექტო. სმნაც. შეგვხვდება, (გდებულა, ყოფილა...). 
" თურმეობითი: რა მექნა? (რა გექნა? რა ეეია?..) 

და-მ-ეწერ-ა, ა-მ-ეგშენებინ-ა. გა-ვ-მთბარიყავი, “შე-მ-ეკრ-ა, მ-ეც- 

ხოცრ-ა. მ-ეთქე-ა... 

დროის მიხედვიი I თურმეობითი წარსულია: ჩვენი კატაფშატა 

ვიღაცას მოეჭრა. მისი „ტოტები აქეთ-იქით მიმოეფანტა, ძირი და 

მსხვილი ტოტები წაეღო“ (რ. ინანიშვილი); ხშირად იგი ისეთ მოქმე- 

დებას გულისხმობს, რომელიც უსწრებდა სხვა მოქმედებას (ანუ. უწი- 

ნარესია): შინ რომ დავბრუნდი, საბას გაკვეთილები უკვე მოემზადე- 

ბინა; II თ,ჟურმეობითს. შეიძლება „თურმეს“ გაგებაც ჰქონდეს, უნახაო- 

ბას გამოხატავდეს: გზირი მოსულიყო და ყველაფერი წაერთმია... ყვე- 

ლა ამ მაგალითი კილო თხრობითია; მაგრამ II თურმეობითი ხშირად 

გამოიყენება კავშირებითი კილოს მნიშვნელობით: თავისი საქმე დრო- 

ზე რომ გაეკეთებინა, ამ დღემი არ ჩავარდებოდა. როგორც “რემო- 

თაც აღვნიშნეთ, ა.შანიძე ამას პირობით კილოს უწოდებს (იხ.გვ.44), 

მხოლოდ კავშირებითი კილოს მნიშვნელობითაა გამოყენებული II 

თურმეობითის მწკრივის იგივე %მნა ასეთ კონტექსტში: მისნად დაი- 

სახა, რომ გბეკეთებინა...: კავშირებითი (იუ პირობითი) კილოს გადმო- 

ცემისას 1I თურმეობითს აღარ აქვს უნახაობის გაგება. 

II თურმეობითის მწკრივით შეიძლება გადმოიცეს არა მხოლოდ 

უწინარესი მოქმედება, არამედ იმგვარი წარსული დროც, რომელიც 

შემდგომია მომდევნიოა წინა „მნის მოქმედებასთან მიმართებით: 

ფიჩხის მოგროვება დაიწყო, რომ ცეცხლი გაეჩაღებინა კილო ამ 

შემთხვევაში ა'ცილებლად კავშირებითი იქნება. 

ასპექტის თვალსაზრისით II თურმეობითის მწკრივით გადმოცემუ- 

ლი ზმნა ან უსრულია (ეწერა, ეშენებინა..., ან სრული (დაეწერა, 

აეშენებინა... რშეიძლება · სმნა უასპექტოც იყოს (გდებულიყო, ყოფი- 

ლიყო...). 

III კა,შირებითი: რა მექიას? (რა გექნას? რა ექნას?..ე და-მ-ეწერ- 

ო-ს, ა.ყ-ეშენებინ-ო-ს, გა-ე-მთბარიყ-ო, შე-მ-ეკრ-ა-ს, მ-ეცხოვრ-ო-ს, 

მ-ეთქვ-ა-ს, მი-მ-ეც-ე-ს... 
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1II კავშირებითის მწკრივის ნიშნები იგივეა, რაც IL კავშირებითი- 

სა: 

-ო: და-მ-ეწერ-ო-ს, ა-მ-ეშენებინ-ო-ს, მ-ეცხოვრ-ო-ს... 

-ე: შე-მ-ხვედროდ-ე-ს, ა-მ-შორებოდ-ე-ს, ჩა-მ-ქრობოდ-ე-ს... 

-ა: შე-მ-ეკრ-ა-ს, მ-ეთქვ-ა-ს, და-მ-ერგ-ა-ს.... 

I!!! კავშირებითის მწკრივის ნიშნები ყველა ფორმაში (ე.ი. სამივე 

პირსა და ორივე რიცხვში) შენარჩუნებულია: და-მ-ეწერ-ო-ს, და-გ- 

ეწერ-ო-ს, და-ეწერ-თ-ს, და-გვ-ეწერ-ო-ს, და-გ-ეწერ-ო-თ, და-ეწერ-ო-თ; 

ა-მ-მორებოდ-ე-ს, ა-გ-შორებოდ-ე-ს, ა-შორებოდ-ე-ს... მ მე-მ-ეკრ-ა-ს, 

შე-გ-ეკრ-ა-ს, შე-ეკრ-ა-ს... 

II კავშირებითი დროის მიხედვით წარსულია ან მომავალი, კი- 

ლოს მიხედვით კი - კავშირებითი. მაგალითად: ჯერ არ შემხვედრია 

კაცი, რომელიც თავისი ბედით კმაყოფილი ყოფილიყოს. 'ხმნა წარსუ- 

ლი დროისა და კავშირებითი კილოსია. შჯურ.: დაე, ყველა ადამიანი 

თავისი ბედით კმაკჟოფილი ყოფილიყოს! იგივე “მნა მომავალ დროს 

გადმოსცემს. 

შენიშვნა: თუ დავუკვირდებით იმ კითხვებს, რომლებსაც II თურ- 

მეობითისა და III კავშირებითის მწკრივთა ამოსაცნობად ვიყენებთ (II 

თურმეობითი: რა მექნა? რა გექნა? რა ექნა? რა გვექნა? რა გექნათ? 

რა ექნათ? III კავშირებითი: რა მექნას? რა გექნას? რა ექნას? რა 

გვექნას? რა გექნათ? რა ექნათ?), შევნიშნავთ, რომ მრავლობითი 

რიცხვის მეორე და მესამე პირში ორივე მწკრივს ერთი და იგივე 

კითხვები დაესმის: რა გექნათ? - მეორე პირისათვის და რა ექნათ? 

- მესამე პირისათვის ამის გამო მოსალოდნელია, რომ ამ ორი 

მწკრივის ფორმები ფორმობრივ ერთმანეოს დაემოხვეს. ეს მართლაც 

ასე ხდება იმ ზმნებში, რომელთა III კავშირებითის მწკრივის ნიშნად 

-ა ბოლოსართი გვაქვს. შდრ.: 

1I თურმეობითი III კავშირებითი 

შე-მ-ეკრ-ა შე-გვ-ეკრ-ა შე-მ-ეკრ-ა-ს შე-გვ-ეკრ-ა-ს 

შე-გ-ეკრ-ა შეგ: ეკრათ შე-გ-ეკრ-ა-ს შე-გ- ეკრ-ა-თ 
შე- ეკრა შე ეკრათ შშე- ეკრ-ი-ს შე- ეკრ-ა-თ 

ფორმათა დამთხვევის მიზეზი ისაა, რომ III კავშირებითის მჯ კრივ- 

ის სმნებს მრავლობითი რიცხვის მეორე და მესამე პირის ფორმებ'ში 

მრავლობითობის თ ბილოსართის დართვის გამო დაკარგული აქვთ მე- 

63



სამე სუბიექტური პირის ნიშანი -ს: უნდა ყოფილიყო: შე-გ-ეკრ-ა-ს-თ, 

შე-ეკრ-ა-ს-თ. რაც შეეხება -ა ბოლოსართს, რომელიც II თურმეობით- 

შიც გვაქვს და III კავშირებითშმიც, იგი სხვადასხვა ფუნქციის მქო- 

ნეა: II თურმეობითში იგი მესამე რეალურ ობიექტს (ანუ გრამატი- 

კულ სუბიექტს შესამე პირისას) აღნიშნავს (გავიხსენოთ, რომ აქ ინ- 

ვერსია ხდება). 1II კავშირებითში კი იგი მწკრივის ნიშანია. 

ფორმათა გარჩევის მისნით ზმნას მხოლობითი რიცხვის ფორმა 

უნდა შევუნაცვლოთ (როგორც ანალოგიურ სიტუაციებში ვიქცევით 

ხოლმე): მათ სთხოვეს, რომ შეეკრათ საყელო (მას სთხოვეს, რომ 

შეეკრა საყელო). შეეკრათ შმნა II თურმეობითია. შდრ. არ მახსოვს, 

რომ მათ შეეკრათ საყელო (არ მახსოვს, რომ მას შეეკრას საყელო), 

ე.ი. იგივე შეეკრათ ფორმა III კავშირებითის მწკრივისაა. 

III კავშირებითმა შეიძლება გადმოსცეს უსრული ასპექტიცა (ეწე- 

როს, ეშენებინოს...) და სრ'ლიც (დაეწეროს, აეშენებინოს). IIL კავში- 

რებითის მწკრივით გადმოცემული სმნა შეიძლება უასპექტოც იყოს 

(გდებულიყოს, ყოფილიყოს...) 

დსმნათა სოგიურთი თავისებურების შესახებ III სერიაში 

III სერიაში სმნები რამდენიმე თავისებურებას გვიჩვენებენ. გავეც- 

ნოთ ზოგიერთ მათგანს: 

1. III სერიის 'სმნებისათვის დამახასიათებელია ინვერსია ანუ პი- 

რის ნიშანთა დანიშნულების შეცვლა: სუბიექტური პირის ნიშნით გა- 
მოხატულია ობიექტური პირი, ირიბობიექტური პირის ნიშანი კი ჭმნა- 

ში სუბიექტურ პირს აღნიშნავს. მაგალითად: ვ-აშენებ მე(51) მას(03); 

ა-გ-აშენე მე(51) ის(03), 

მაგრამ: ა-მ-იშენები-ა 

ა-მ-ეშენებინ-ა ! მე(51) ის(03) 

ა-მ-ეშენებინ-ო-ს 

ინვერსია III სერიაში ყველა ზმნას არ მოუდის: იგი მხოლოდ 

გარდამავალი მოქმედებითი გვარის ან გარდაუვალი, მაგრამ ე.წ. 

საშუალ-მოქმედებითი გვარის "სმნებისთვისაა დამახასიათებელი 
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(ვ-ცხოვრობ მე (5|)), გიიცხოვრე მე, მაგრამ: მ-იცხოვრია, მ-ეცხოვრა, 

მ-ეცხოვროს მე (5))... (გვარზე ცოტა მოგვიანებით ვისაუბრებთ). 

შენიშვნა: არის ერთი წყება გარდაუვალი ჩმნებისა, რომელიც, 

სოგიერთი მეცნიერის თვალსაზრისით (ა. ჩიქობავა, ვ. თოფურია, ი. გი- 

გინეიშვილი...), იჩვერსიულად უნდა იქნეს მიჩნეული. ეს სმნებია: მიყ- 

ვარს, მომწონს, მშია, მწყურია, მაქვს, მყავს, მომაქვს, მომყავს, მინ- 

და და ზოგი სხვა, რომელთა სუბიექტად რეალურად მე ივარაუდე- 

ბა, ზმნაში ობიექტის მ- ნიშნით წარმოდგენილი, ობიექტად კი - ის, 

რომელსაც ზმნაში სუბიექტის -ს ან -ა ნიშანი აქვს. ამ ზმნებს ინ- 

ვერსიულობა ყველა “შესაძლო ფორმაში ახასიათებთ (და არა 

მხოლოდ III სერიაში): მე მიყვარს, მიყვარდა, მიყვარდეს, მეყვარება, 

მეყვარებოდა, მეყვარებოდეს, მყვარებია, მყვარებოდა, მეყვარებოდეს... 

ამიტომ ზემოაღნიშნულ ზმნებს ზოგჯერ თავისთავად ინვერსიულ 

ზმნებსაც უწოდებენ. ეს თვალსასრისი არაა გაზიარებული ა. შანი- 

ძის, ლ. კვაჭაძის (და ბევრი სხვა მეცნიერის) მიერ, ამიტომ იგი არც 

სასკოლო სახელმძღვანელოშია წარმოდგენილი. 

2 III სერის მწკრივთა ფორმები ხშირად რთულია მათ 

საწარმოებლად მეშველი ზმნის დამატებაა საჭირო: 

I თურმეობითი - გავსრდილ-ვარ, გასრდილ-ხარ, გავსრდილ-ვართ, 

გასრდილ-ხართ... 

II თურმეობითი - გავსრდილ-იყავი, გაზრდილ-იყავი, გასრდილ- 

იყო, გავზრდილ-იყავით... 

III კავშირებითი - გავსრდილ-იყო, გასრდილ-იყო, გაზრდილ-იყოს, 

გავზრდილი-იყოთ... 

3. ზოგიერთი ზმნა II თურმეობითსა და III კავშირებითში -ოდ 

სავრცობს საჭიროებს: მო-ვ-ფერებ-ოდ-ი, მო-ჰ-ფერებ-ოდ-ი, მო-ჰ-ფე- 

რებ-ოდ-ა, მო-ვ-ფერებ-ოდ-ი-თ, მო-ჰ-ფერებ-ოდ-ი-თ, მო-ჰ-ფერებ-ოდ-ნენ. 

მო-ვ-ფერებ-ოდ-ე, მო-ჰ-ფერებ-ოდ-ე, მო-ჰ-ფერებ-ოდ-ე-ს, მო-ვ-ფერებ- 

ოდ-ე-თ, მო-ჰ-ფერებ-ოდ-ე-თ, მო-ჰ-ფერებ-ოდ-ნენ (მცდარი ფორმებია: 

მოვფერებიყავი, მოჰფერებიყავი, მოპფერებიყო.. მოვფერებიყო, მოჰფე- 

რებიყო, მოჰფერებიყოს...). 

4. III სერიაში სამპირიანი ზმნა ორპირიანი ხდება: ირიბი ობიექ- 

ტი, რომელიც I და II სერიის ფორმებთან მიცემით ბრუნვაში დგას, 

III სერიაში ნათესაობით ბრუნვაში გადადის, იმატებს -თვის თანდე- 
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ბულს და ამით პირმიმართობას კარგავს (პირმიმართი ობიექტებია 

მხოლოდ პირდაპირი და ირიბი). მაგალითად: 

1 სერია: ვ-წერ მე(5)) მას (წერილს 03) მას(მეგობარს 03) 

LI სერია: მი-ვ-წერე მე(5)) ის (წერილი C3) მას(მეგობარს 03) 

III სერია: მი-მ-იწერი-ა მე(51) ის(წერილი 03) (მისთვის (მეგობ- 

რისთოვის)) 

ე.ი. III სერიაში “Vმია ეროპირიანია ან ორპირიანი: ერთპირიანი 

ერთპირიანად რჩება. ორპირიანი - ორპირიანად, სამპირიანიც ორპი- 

რიანად იქცევა. მაშასადამე, III სერიაში სამპირიანი სმნა არ შეიძ- 

ლება. გვქონდეს. 
III სერიაში სმნები სხვა თავისებურებებსაც გვიჩვენებენ. სოგიერ- 

თის შესახებ მოგვიანებით კიდევ გვექნება საუბარი (იხ. გვ. 67, 77, 

94). 

სერჩებად დაყოშის საშუძველი 

ჩვენ შევისწავლეთ თერთმეტივე მწკრივი რომლებიც სამ სერია- 

დაა სსაჯგუფებული: 1 სერიაში ექვსი. მწკრივია, II-ში - ორი, IIIL-ში 

კი - სამი. 

ბუნებრივად იბადება კითხვა: რა უდევს საფუძვლად ამგვარად 

დაჯგუფებას. ასეთ განაწილებას მწკრივებისას? 

მწკრივთა სერიებად დაყოფას აქვს მორფოლოგიური საფუძველი- 

ცა და სინტაქსურიც. სახელდობრ: 

1. სმნაია დიდ უმრავლესობას, როგორც ენახეთ, თემის ნიშნები 

აქვს ისინი I სერიის ექვსივე მწკრივშია (მაგალითად: ვათბობ, 

ვათბობდი, ვათბობდე, გავათბობ, გავათბობდი, გავათბობდე), II სერიის 

მწკრივებში კი თემის ნიშნები აღარ გვაქვს (გავათბე, გავათბო). 

2. “ზმნების ერთ ჯგუფს ხმოვანმონაცვლეობა ახასიათებს: I სერი- 

ის მწკრივებში ე ხმოვანი აქვს ზმიას ფუძეში, II სერიისაში კი - ი 

ხმოვანი (1 სერია: გგრეხ, ვგრეხსი, ვგრეხდე, დავგრეხ, დავგრეხდი, 

დავგრეხდე; II სერია: დავგრიხე, დავგრიხო). 

ე.ი. ორთემიან ზმნებს, თემის ნიშნის მქონეთაც და ხმოვანმონაცვ- 
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ლეებსაც, 1 სერიაში ერთი თემა აქვთ, II-ში - მეორე, პირველისაგან 

განსხვავებული. 

რაც შეეხება III სერიას, მას საკუთარი თემა არა აქვს: იყენებს 

ან I სერიისას, ან მეორისას. ამის ნათელსაყოფად შევუდაროთ ერთ- 

მანეთს -ებ თემის ნი”ნის მქონე ორი “მნა - აშენ-ებ-ს და აქ-ებ-ს. 

IL სერიაში თემის ნიშანი, რა თქმა უნდა, არც ერთს არ გადაIყვე- 

ბა: (ა)აშენა, (შე)აქო. III სერიაში, კერძოდ, I თურმეობითში, კი გვექ- 

ნება: (აჯუშენ-ებ-ია, მაგრამ: (შე)უქია. ე.ი. ერთმა ჭმნამ (აშენებს) I 

სერიის თემა გამოიყენა (რადგან აუშენებია “სმნაში თემის ნი?ანი 

გვაქვს), მეორემ კი (აქებს) - II სერიისა (რადგან I თურმეობითში - 

უქია - II სერიის მსგავსად, თემის ნიშანი წარმოდგენილი არ არის). 

3. როგორც არაერთხელ აღვნიშნეთ, III სერიაში გარდამავალ 

'სმნებსა და გარდაუვალ შსმნათა ერთ ნაწილს (ე.წ. საშუალ-მოქმედე- 

ბითებს) ინვერსია ახასიათებს. 1 და II სერიის მწკრივებისათვის კი ინ- 

ვერსია დამახასიათებელი არ არის. 

4 III სერიის მწკრივთა საწარმოებლად გარკვეული ზმნები 

სახელზმნებს იყენებენ: 

აშენებულ-ა,  შეწუხებულ-ა, დაწერილა, გა-ს-თბობ-ი-ა, - შე-პ- 
ყვარებ-ი-ა და ა.შ. (აშენებულ-ი, შეწუხებულ-ი, დაწერილ-ი, გათბო- 

ბა, შეყვარება და ა.შ. სახელზმნებია. მათ შესახებ ცალკე გვექნება 

საუბარი). I და II სერიის ფორმათა საწარმოებლად სახელზმნა გამო- 

ყენებული არ არის. 

ყოველივე ზემოთქმული სერიებად დაყოფის მორფოლოგიურ სა- 

ფუძველს შეადგენს; სინტაქსური საფუძველი კი გულისხმობს შემ- 

დეგს: 
5. გარდამავალი მოქმედებითი, აგრეთვე გარდაუვალი საშუალ- 

მოქმედებითი გვარის შბსმნის სუბიექტი LI სერიის ექვსივე მწკრივში 

სახელობით ბრუნვაში დგას: კაც-ი აშენებს, აშენებდა, აშენებდეს, აა- 

შენებს, ააშენებდა, ააშენებდეს; ადამიან-ი ცხოვრობს, ცხოვრობდა, 

ცხოვრობდეს, იცხოვრებს, იცხოვრებდა, იცხოვრებდეს. II სერიის 

ორივე მწკრივში სუბიექტის ბრუნვა მოთხრობითია: კაც-მა ააშენა, აა- 

შენოს; ადამიან-მა იცხოვრა, იცხოვროს. III სერიაში კი სუბიექტი 

(რეალურად სუბიექტი) მიცემით ბრუნვაში გადადის: კაც-ს აუშენებია, 

აეშენებინა, აეშენებინოს; ადამიან-ს უცხოვრია, ეცხოვრა, ეცხოვროს. 
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6. სუბიექტთან ერთად. გარდამავალ “სმნებში ბრუნვაცვალებადია 

პირდაპირი ობიექტიც: 1 სერიის მწკრივებთან იგი მიცემით ბრუნვაშია 

შეწყობილი. II სერიის ფორმებთან კი - სახელობით ბრუნვაში: L სერია 

- აშენებს, აშენებდა, ა'ენებდეს, ააშენებს, ააშენებდა, ააშენებდეს 

სახლ-ს: LI სერია - ააშენა, ააშენოს სახლ-ი. სახელობითშია პირდა- 

პირი ობიექტი III სერიის მწკრივებთანაც (მოგაგონებთ, რომ გრამატი- 

კულად იგი სუბიექტის ნიშნითაა წარმოდგენილი სმნაში): აუშენებია, 

აეშენებინა, აეშენებინოს სახლ-ი. 

ნათქვამი შეიძლება ამდაგვარადაც წარმოვადგინოთ: 

1 სერია: 5 სახელობითში, პირდ. 0 მიცემითში, ირ. 0 მიცემითში; 

1I სერია: 5 მოთხრობითში, პირდ. 0 სახელობითში, ირ. 0 მიცე- 

მითში; 

III სერია: 5 მიცემითში, პირდ. C სახელობითში, 

აქვე გვინდა აღვნიშნოთ, რომ გარდაუვალ “–სმნებს (გარდა 

საშუალ-მოქმედებითი გვარის ზმნებისა) სუბიექტი ყოველთვის სახე- 

ლობით ბრუნვაში აქვთ. ორპირიანობის შემთხვევაში, როდესაც 

სუბიექტთან ერთად "მნას ირიბი ობიექტიც ეწყობა, ეს უკანასკნელიც 

ბრუნვაუცვლელია - ყოველთვის მიცემით ბრუნვაში დგას. 
ერთპირიანი "მნა: 

1 სერია: სახლ-ი “რ ენდება, შენდებოდა, შენდებოდეს, აშენდება, 

აშენდებოდა, აშენდებოდეს. 

II სერია: სახლ-ი აშენდა, აშენდეს. 

III სერია: სახლ-ი აშენებულა, აშენებულიყო, აშენებულიყოს. 

ორპირიანი "მნა: 

1 სერია: სახლ-ი შვილ-ს უშენდება, უშენდებოდა, უშენდებოდეს, 

აუშენდება, აუშენდებოდა, აუშენდებოდეს. 
II სერია: სახლ-ი შვილ-ს აუშენდა, აუშენდეს. 

III სერია: სახლ-ი შვილ-ს აშენებია, აშენებოდა, აშენებოდეს. 

ე.ი. 

I სერია 

| § სახელობითში, ირ.0 მიცემითში II სერია 

III სერია 

არსებობს თუ არა რაიმე გამონაკლისი ამ თვალსაზრისით? 
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იცის და უწყის სმნათა შესახებ 

იცის და უწყის “რსმნებს ახალ ქართულში ახლანდელი დროის 

მნიშვნელობა აქვთ და I სერიის აწმყოს მწკრივის ფორმებს წარმოაჯი- 

გენენ. ჩვენ ვიცით, რომ 1 სერიაში 'სმნას სუბიექტი სახელობით ბრუნ- 

ვაში უნდა ეწყობოდეს, პირდაპირი ობიექტი კი - მიცემითში. ამ 

სმნებსს კი სუბიექტი მოთხრობითი ბრუნვით ეწყობათ. პირდაპირი 

ობიექტი - სახელობითით: 

იცის მან(5) ის(0); უწყისს მან(5) ის(0). ამგვარი სინტაქსური 

კონსტრუქცია (5 მოთხრობითში, პირდ. 0 სახელობითში) ზმნას 

მხოლოდ II სერიაში შეიძლება ჰქონდეს: ააშენა მან(5) ის(0); დახა- 

ტა მან(5) ის(0)... მართლაც, იცის და უწყის წარმო'შობით II სერიის 

ფორმებია (ძველ ქართულში II სერიაში ოთხი მწკრივი "შედიოდა: 

წყვეტილი, II კავშირებითი, 1 ხოლმეობითი და II ბრძანებითი. აღნიშ- 

ნული შ%მნები სწორედ II ხოლმეობითის მწკრივისა იყო). სუბიექტისა 

და ობიექტის ბრუნვებიც ამიტომ აქვთ განსხვავებული 1 სერიის ყვე- 

ლა დანარჩენი “სმნისაგან. 

გარდამაშალი და გარდაუვალი ზმნები 

ჩვენ უკვე ეიცით, რომ გარდამავალია “სმნა, რომელსაც პირდა- 

პირი ობიექტი ეწყობა თუ “მნა არ შეიცავს პირდაპირობიექტურ 

პირს, ის გარდაუვალია (იხ. გვ. 7). 

ერთპირიანი სმნა, რომელშიც ჩვეულებრივ მხოლოდ სუბიექტური 

პირია ხოლმე წარმოდგენილი, ცხადია, გარდაუვალი უნდა. იყოს. 
ორპირიან სმენას ორგვარი შესაძლებლობა აქვს: სუბიექტთან ერ- 

თად თუ მას პირდაპირი ობიექტი აქვს შეწყობილი, მაშინ “მნა გარ- 

დამავალი იქნება, ხოლო თუ სუბიექტთან ერთად რმნაში ირიბი ობიექ- 

ტია წარმოდგენილი - გარდაუვალი. 

სამპირიან სმნაში, გარდა სუბიექტისა, ორივე ობიექტი გვაქვს, 

პირდაპირიცა და ირიბიც (გამონაკლისებზე სემოთ გვქონდა საუბარი. 

იხ.გვ.ნ6). ამიტომ სამპირიანი სმნა გარდამავალია. 

ამრიგად, ერთპირიანი სმნა გარდაუვალია, სამპირიანი - ჩვეულებ- 

69



რივ, გარდამავალი, ორპირიანი კი გარდამავალიც შეიძლება იყოს და 

გარდაუვალიც. 

“მნის გარდამავლობის უმთავრესი ნიშანი მასთან ბრუნვაცვალე- 

ბადი ანუ პირდაპირი ობიექტის არსებობაა; მაგრამ აღსანიშნავია 

ისიც, რომ ყველა გარდამავალ ჩმნჩას, უგამონაკლისოდ, ს'უბიექტიც 

ბრუნვაცვალებადი აქვს: როგორც ზემოთაც აღვნიშნეთ, L სერიის 

ფორმებთან იგი სახელობით ბრუნვაში დგას, II-სთან - მოთხრობით- 

ში, II-სთაი - მიცემითი: კაც-ი აშენებს სახლ-ს; კაც-მა ააშენა 

სახლ-ი, კაც-ს აუშენებია სახლი. 

გარდამავალ. ზმნებს, ასევე უგამონაკლისოდ, წყვეტილის მწკრივ- 
ში მესამე სუბიექტური პირი” (53) მრავლობითობის ნიშნად -ეს 

ბოლოსართი მოუდის: მათ ააშენ-ეს, დაწერ-ეს, მოიტან-ეს, დახატ-ეს, 

დაგრიხ-ეს, უთხრ-ეს, იყიდ-ეს, აავს-ეს.. 

შენიშვნა: შესამე სუბიექტური პირის ნიშნად მრავლობით რიცხვ- 

წ ი -ეს მოუდის წყვეტილში იმ ერთჰირიან თუ ორპირიან ჭმნებსაც, 

რომელთაც პირდაპირი ობიექტი აღარ მოეპოვებათ, მაგრამ სუბიექტი 

მოთხრობით ბრუნვაში ეწყობათ: ბავშვ-მა იტირა - ბავშვებ-მა იტირ- 

ეს; ბავშვ-მა იცელქა - ბავშვებ-მა იცელქ-ეს; ექიმ-მა უწამლა მას - 
ექიმებ-მა უწამლ-ეს მას; მესობელ-მა 'უპატრონა მას - მე სობლებ-მა 

უპატრონ-ეს მას (ა.შანიძე, ლ.კვაჭაძე). 

გარდამავლობასთან დაკავშირებული მართლწერისა. და 
მართლმეჭყჭველების საკითხები 

1. გარდაუვალი სმნების II სერიის ფორმებში სუბიექტი სახელო- 

ბით ბრუნვაში უნდა იდგეს: კაც-ი დაჯდა (და არა: კაც-მა დაჯდა). 

შვილ-ი შეეხვეწა (და არა: შვილ-მა შეეხვეწა) დედა მოუყვა (და 

არა: დედა-მ მოუყვა) და ა.შ. (გამონაკლისს შეადგენს "შსემოთ, შე- 

ნიშვნაში, აღნიშნული ზმნები, რომელთაც პირდაპირი ობიექტი აღარ 

მოეპოვებათ). 

2. ბოგჯერ გარდამავალი "მხების წყვეტილის მწკრივში მესამე 

სუბიექტური პირის მრავლობითობის აღსანიშნავად -ენ ბოლოსართს 

ხმარობენ: მათ ააშენ-ენ, დაწერ-ენ, დახატ-ენ, იყიდ-ენ.. რაც მიულე- 
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ბელია სალიტერატურო ენის ნორმის თვალსასრისით. როგორც ცნო- 
ბილია, გარდამავალ ”სმნებს მესამე სუბიექტური პირის მრავლობითი 
რიცხვის ფორმებში -ეს ბოლოსართი უნდა ჰქონდეთ: მათ ააშენ-ეს, 

დაწერ-ეს, დახატ-ეს, იყიდ-ეს.. 
3, გარდაუვალი ზმნების წყვეტილის ფორმაში მესამე სუბიექტუ- 

რი პირის მრავლობითი რიცხვის აღმნიშვნელია -ნენ ბოლოსართი და 
არა -ენ. ამიტომ სწორია: გათბ-ნენ, შეიჟკარ-ნენ, მიეყრდ-ნენ, დათვრ- 
ნენ და ა.შ. და არა: გათბ-ენ, შეიყარ-ენ, მიეყრდ-ენ, დათვრ-ენ და 

ა.%. 

გმარი. მოქმედებითი, ვნებითი და საშუალი გვარის ზმნები 

გვარის არსში გასარკვევად “სმნის საპირისპირო ფორმებს მივმარ- 

თოთ;: 

ადუღებს ის(5, პაპა) მას(03, წყალს) 

დუღდება ის(§, წყალი) 
დუღს ის(5, წყალი) 

საანალისო “რმნები ერთი ძირისაგან (დუღ) მომდინარეობენ, 

მაგრამ მათ შორის დიდი სხვაობაა: 

პირველი ზმნა, ადუღებს, ორპირიანია და გარდამავალი (ადუღებს 

წყალ-ს, აადუღა წეალ-ი). იგი გვიჩვენებს რომ სუბიექტი („პაპა“) 

მოქმედებს პირდაპირ ობიექტზე (წყალს"), ანუ მოქმედება გამომ- 

დინარეობს სუბიექტური პირისაგან და პირდაპირი ობიექტისკენაა მი- 

მართული. ასეთი ზმნა მოქმედებითი გვარისაა (ანუ აქტიურია). 
მეორე ზმნა, დუღდება, ერთპირიანი და გარდაუვალია. იგი გვიჩ- 

ვენებს, რომ სუბიექტი (წყალი) აქტიურად კი არ მოქმედებს, არა- 

მედ განიცდის მოქმედებას, ოღონდ სმნის ფორმით არ ჩანს, ვისგან 

ან რისგან გამომდინარეობს ეს მოქმედება. ამგვარი ზმნა ვნებითი გვა- 

რისაა (ანუ პასიურია). 

მესამე ზმნა, დუღს, ასევე ერთპირიანია და გარდაუვალი. იგი 

გვიჩვენებს, რომ სუბიექტური პირი (წყალი“) მოქმედებს, მაგრამ ისე, 

%ომ არა აქვს სამოქმედო პირდაპირი ობიექტი და თანაც არც „განიც- 

დის“ ამ მოქმედებას, როგორც ვნებითი გვარის შემთხვევაში გვაქვს 
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ხოდიმე. ასეთი 'სმნა საშუალი გვარისაა (მედიალურია). 

ახლა სხვა მაგალითებიც განვიხილოთ: 

უდუღებს ის(51, პაპა) მას(03, შვილიშვილს) მაI(0C1, წყალს) 

უდუღდება ის(51, წყალი) მას(03, წვილიშვილს) 

უდუღს ის(5I, წყალი) მას(03, შვილიშვილს) 

ამ შემთხვევაში იმავე დულ ძირიდან მომდინარე სამეულის პირ- 

ველი "მნა, უდუღებს, სამპირიანია და გარდამავალი. ამ შსმნაშიც 

სუბიექტიდან („პაპა") გამომდინარე მოქმედება პირდაპირ ობიექტსეა 

(„წყალს“) „დამართებული" და, მაშასადამე, სმენა მოქმედებითი გვარი- 

საა. 

მეორე შმია, უდუღდება, ორპირიანია, მაგრამ გარდაუვალი. ამ 

შემთხვევაში სუბიექტი („წყალი“) განიცდის სმნით გამოხატულ მოქმე- 

დებას, მაგრამ არ ჩანს, ვისგან ან რისგან. ე.ი. ზმნა ვნებითი გვა- 

რისაა. 

მესამე რსმნით, უდუღს, რომელიც ასევე ორპირიანია და გარდაუ- 

ვალი, ისეთი მოქმედებაა გადმოცემული, რომელიც არც სხვას 

(პირდაპირ ობიექტს) მიემართება (პირდაპირი ობიექტი ხომ საერთოდ 

არ გააჩნია გარდაუვალ ზმნას) და არც განიცდება სუბიექტის მიერ. 

მაშასადამე, სმნა საშუალი გვარისა ყოფილა. 

ამგვარად, „გვარი არის სმნის ფორმა, რომელიც გვიჩვენებს, თუ 

როგორია ურთიერთობა გრამატიკულად მოქმედ პირსა (ე.ი. სუბიექტ- 

სა - ლ. გა ღა რმმნით აღნიშნულ მოქმედებას შორის: გამომდი- 

ნარეობს მოქმედება სუბიექტური პირისაგან და სხვა პირსეა (ე.ი. 

პირდაპირ ობიექტსეა - ლ. გ.) პირდაპირ დამართებული, განიცდის 
ამ მოქმედებას, თუ გამომდინარეობს მისგან (ე.ი. სუბიექტისაგან - 

ლ.გ.) მაგრამ ისე, რომ არც სხვა პირზეა დამართებული და არც 

განცდილია სხვისი ზემოქმედებით" (ა. შანიძე). 

გვარის სხვა, უფრო მარტივი, განსახღვრაც არსებობს: „გვარი 
ჰქვია “რმნის ფორმას, რომელიც გვიჩვენებს, რომ სუბიექტური პირი 

მოქმედებს პირდაპირ ობიექტსე, ან თვითონ განიცდის მოქმედებას, ან 

კიდევ მოქმედებს, მაგრამ არ მოეპოვება სამოქმედო პირდაპირი 

ობიექტის სახით" (ა. შანიძე, ლ. კვაჭაძე). 

გვარი, როგორც ვნახეთ, სამია ქართულში: მოქმედებითი, 'გნებითი 

და საშუალი, 
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მოქმედებითი გვარისაა “ზმნა, რომელიც გვიჩვენებს, რომ სუბიექ- 

ტი მოქმედებს პირდაპირ ობიექტსე: პაჰა(53) დგამს ნაძვის ხეს(03), 

დედ. (53) აწვენს შვილს(03), სინათლე(53) აჩენს ხარვერებ!03), 

მზე(§3) ამწიფბს ყურძენს(03), პედაგოგი(53) აპძულებსს სისარმაცეს 

(03) მოსწავლეს(03), გაჭირვება(53) უმძიმებს კაცს(03) არსებობას (03) 

და ა.შ. 

ვნებითი გვარისაა სენა რომელიც გვიჩვენებს, რომ სუბიექტი 

თვითონ განიცდის შსმნით გამოხატულ მოქმედებას (განიცდის ვნებას), 

მაგრამ ისე, რომ შქნის «ფვორმიდან არ ჩანს, ვისგან ან რისგან: იდგ- 

მება ნაძვის ხე(53), წვება შვილი(53), ჩნდება ხარვე'სები(53), მწიფდება 
ყურძენი(5§3), სპულდება სისარმაცე(53) მოსწავლეს(03), უმძიმდუბა არ- 

სებობა(53) კაცს(03)... 

საშუალი გვარისაა ზმნა, თუ ის გვიჩვენებს, რომ სუბიექტი „მოქ- 

მედებს", ასე ვთქვათ, თავისთვის, სხვა პირზე მოქმედების გადაუტან- 
ლად; მას არა აქვს სამოქმედო პირდაპირი ობიექტი; ამასთანავე. იგი 

არც განიცდის ამ „მოქმედებას“: დგას ნაძვის ხე (53), წევს შვი- 

ლი(53), ჩანს ხარვეზები(53), მწიფს ყურძენი(53), სძულს სიზარმა- 

ცე(53) მოსწავლესX0C3), უმძიმს არსებობა(53) კაცს. (03)... 

ზოგი ნიშნის მიხედვით საშუალი გვარის ზმნა მოქმედებიოის 

მსგავსია, სოგი ნიშნის მიხედვით კი - ვნებითისა. ფორმა უმეტესად 

მოქმედებითისა აქვს, ფუნქცია - ვნებითისა. მაგალითაჯი, საშუალი 

გვარის “მნას, მოქმედებითი გვარის "სმნათა მსგავსად, აწმყოს 

მწკრივში მესამე სუბიექტური პირის ნიშნად მხოლობით რიცხვში -ს 

ბოლოსართი აქვს (დგამ-ს - დგა-ს, აწვენ-ს - წევ-ს, აძულებ-ს - 

სძულ-ს..), ვნებითი ამ ფორმაში ჩვეულებრივ -ბ სუფიქსიანია (დგებ-ა, 

წვებ-ა. სძულდებ-ა...; მაგრამ, ვნებითის მსგავსად, საშუალი გვარის 

სმნაც გარდაუვალია, ერთპირიანი ან ორპირიანი, არც მას აქვს სა- 

მოქმედო პირდაპირი ობიექტი (მოქმედებითისა კი გარდამავალია). 

ამის გამო უწოდეს მას საშუალი (ა.შანიძე). 

ისეთი სმნები, რომელთაც ერთი ძირიდან სამივე გვარის ფორმა- 

თა წარმოება შეეძლოთ, არც ისე ბევრია. სემოთ ჩამოთვლილ ჩზმნიებს 

შეიძლება დავუმატოთ რამდენიმე სხვაც: აგორებს - გორდება - გო- 

რავს, აცხარებს - ცხარდება - ცხარობს, აფასებს - ფასდება - ფა- 
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სობს, ატრიალებს - ტრიალდება - ტრიალებს და სოგი სხვაც. უმრავ- 

ლეს წემთხვევაში კი ერთი ძირისაგან გვარის მიხედვით დაპირისპი- 

რებული მხილოდ ორი ფორმის წარმოება ხერხდება: ა) ან მოქმედე- 

ბითისა და ვნებითისა: აშენებს - შენდება, აკეთებს - კეთდება, “სრდის 

- იზრდება, ახმობს - ხმება, ადნობს - დნება... უშენებს - უშენდება, 

უკეთებს - უკეთდება, უსრდის - ეზრდება, უხმობს - უხმება, უდნობს 

- უდნება... 

ან კიდევ. ბ) მოქმედებითისა და საშუალისა: აცხოვრებს -. ცხოე- 

რობს, ახარებს - ხარობს, ასადილებს - სადილობს, ასაუზმებს - 

საუსმობს, ავახშმებს .- ვახშმობს, უკვნესებს - უკვნესის... 

„მოქმედებითი გეარი შემოკლებით აქტივად ითქმის, ვნებითი - 

პასივად, სა უალი - მედიუმად“ (ა.შანიძე). 

ამრიგად, მოქმედებითი გვარის 'სმნა აუცილებლად გარდამვალია, 

· ორპირიანი ან სამპირიანი, ვნებითი და საშუალი - ყოველთვის გარ- 

დაუვალი, ერთპირიანი” ან ორპირიან. გარდამავლობის გათვალის- 

წინებით ადვილია მოქმედებითი გვარის სმნის ამოცნობა: გარდამავა- 

ლი ზმნა ხომ მოქმედებითი გვარისა უნფა იყოს (თუ, რასაკვირველია, 

საერთოდ აქვს გვარის გაგება), მაგრამ გარდაუვალი ზმნა ვნებითიც 

შეიძლება იყოს და საშუალიც. მაშასადამე, გარჩევისათვის დამატე- 

ბითი ფაქტების გათვალისწინებაა საჭირო, ამისათვის უფრო დაწვრი- 

ლებით გავეცნოთ ვნებითი გვარის ფორმებს, 

ვნებითი გვარის სახეები 

ვნებითი გვარი (რრი სახისა არსებობს: დინამიკური და სტატიკუ- 

რი (დინამიკური მოძრაობასთან, მოქმედებასთან დაკავშირებულს ალ- 

ნიშნავს, სტატიკური კი - წონასწორობაში მყოფს, უძრავს). 

დინამიკურია ვნებითი, რომელიც “სმხით აღნიშნულ მოქმედებას 

პროცესის სახით, მის მსვლელობაში გადმოსცემს, ხოლო სტატიკუ- 

რია ვნებითის ფორმა, რომელიც სმნის „მოქმედებას" უძრავ მდგომა- 

რეობაში, ერთ ვითარებაში წარმოადგენს, მოქმედების შედეგს გვიჩ- 

ვენებს. ამ განმარტების ნათელსაყოფად შევუდაროთ ერთმანეთს ზმნე- 

ბი: 
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იხატება – ხატია (ვხატივარ, ხატიხარ) 

იწერება – წერია (ვწერივარ, წერიხარ) 

ეფინება – აფენია (ვაფენივარ, აფენიხარ) 

ეკერება – აკერია (ვაკერივარ, აკერიხარ)... 

პირველ სვეტში დინამიკური ვნებითის ფორმებია წარმოდგენილი, 

მეორეში - სტატიკურისა. 

მივაქციოთ ყურადღება იმას, რომ სტატიკური ვნებითის აწმყოს 

მწკრივის მესამე პირის ფორმა -იაბ სე ბოლოვდება. ჩამოთვლილ 

სტატიკურ ვნებითებს შეიძლება დავუმატოთ: აბია, აგდია, ანთია, აწყ- 

ვია, ასხია, აყრია.. თუმცა არსებობს გამონაკლისებიც (როცა სტატი- 

კურ ვნებითს -ია დაბოლოება არა აქვს): ჰბურავს, აკრავს (მთას ნის- 

ლი აკრავს“), ახურავს // ხურავს (კაცი ვარ და ქუდი მხურავს"), 

უჭირავს... · 

ისიც საყურადღებოა, რომ პირველი და მეორე პირის ფორმებში 

სტატიკური ვნებითები მეშველ ზმნას (ვარ, ხარ) ირთავენ: ვხატი-ვარ, 

ხატი-ხარ... 

სტატიკური ზმნები არ დაირთავენ ბსმნისწინს. მათ არა აქვთ არც 

უწყვეტლია და აწმყოს კავშირებითის «ფორმები წყვეტილის 
ფორმებში კი ე- პრეფიქსი გვაქ>ვს: ხატია - ე-ხატა, წერია - ე-წერა, 
აფენია - ე-ფინა, აფარია - ე-ფარა, აკერია - ე-კერა, აბია - ე-ბა, 

აგდია - ე-გდო, ანთია - ე-ნთო, ასხია - ე-სხა.. პბურავს - ე-ბურა, 

ხურავს - ეხურა, უჭირავს - ე-ჭირა... 

სტატიკური ზმნების რაოდენობა ქართულში დიდი არაა, მათ 

ბევრად სჭარბობს დინამიკური ვნებითის ფორმები. 

დინამიკური ვნებითი, ფორმათა წარმოების გათვალისწინებით, სა- 

მი სახისა არსებობს: პრეფიქსიანი, სუფიქსიანი და უნიშნო. 

პრეფიქსიანია ვნებითი, რომელიც ნიშნებს ზმნის თავში დაირთავს 
(სმნისწინისა და პირის ნიშნის არსებობის შემთხვევაში ვნებითის ნი- 

შანი მოსდევს მათ). ეს ნიშნებია ი- და ე-. ამის მიხედვით გვაქვს 

ინიანი ვნებითი და ენიანი ვნებითი. 

ინიანი ვნებითებია: ი-წერება, ი-ხატება, ი-ზრდება, ი-გრიხება, 

ი-ლევა, ი-ნახება, ი-ნგრევა, ი-შლება და ა.შ. როგორც ვხედავთ, იძნია- 

ნი ვნებითი გარდაუვალია, ერთპირიანი; ი- პრეფიქსი შსმნას 1 და II 

სერიის რვავე მწკრივში ექნება (III სერიის ფორმებში ენებითის ი 
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პრეფიქსი აღარ ჩანს). ინიანი ვნებითი სუბიექტს სამივე სერიაში სახე- 

ლიბით ბრუნვაში შეიწყობს: ი-წერებ-ა წერილ-ი, და-ი-წერ-ა წე- 

რილ-ი, და-წერილ-ა წერილ-ი; ი-სრდებ-ა ბავშვ-ი, გა-ი-სარდ-ა ბავშე-ი, 

გა-სრფილ-ა ბავშე-ი, ი-გრიხებ-ა თოკ-ი, და-ი-გრიხ-ა თოკ-ი, და-გრეხ- 

ილ-ა თოკ-ი და ა.შ). 

ენიანი ვნებითებია: ე-წერება, ე-ხატება, ე-სრდება, ე-გრიხება, 

ე-ლევა, ე-ნახება. ე-ნგრევა, ე-შლება და ა.შ. ენიანი ვნებითიც გარ- 

დაუვალია, მაგრამ, ჩვეულებრივ, ორპირიანი (იშვიათად იგი ერთპი- 

რიანიც “შეიძლება იყოს, მაგალითად, ვ-ე-მსადები), ე პრეფიქსი მა- 

საც მხოლოდ I1ჯლა II სერიის ფორმებში აქვს. ენიანი ვნებითი გვარის 

“მნის სუბიექტი ყოველთვის სახელობით ბრუნვაში დგას, ირიბი 

ობიექტი - მიცემითში: ე-წერება წერილ-ი(5) მეგობარ-ს(0), ე-ხატება 

სურათ-ი (5) გოგონა-VM(0), ე-სრდება ბავშვ-ი(5) დედა-V(C0) და ა.შ. 

სუფიქსიანია ვნებითი, რომელსაც ნი ანი სმნური ძირის ბოლოს 

აქვს დართული. ეს ნიშანია ბოლოსართი -დ. 

სუფიქსიანი აჩუ დონიან, ვნებითებია. ”შავ-დ-ება//უ-შავ-დ-ება, 

მVვან-დ-ება//უ-მწვან-დ-ება, მწარ-დ-ება//უ-მწარ-დ-ება, ძველ-დ-ება // 

უ-ძველ-დ-ება, შენ-დ-ება//უ-შენ-დ-ება, კეთ-დ-ება//უ-კეთ-დ-ება და ა.შ. 
შენიშნულია ამგვარი კანონსომიერება: პრეფიქსიანი ვნებითი უფ- 

რო მეტას პირყელად სმნებს ახასიათებს: ჭამს - ი-ჭმევა, შლის - 

ი-მლება, სრლღის - ი-ხრდება... 'ედარებით ნაკლებია ნასახელარი 

'სმნები: ბარი - ი-ბარ-ება, ხერხ-ი - ი-ხერხ-ება, ნომერ-ი - ი-ნომრ- 

ება.. სუფიქსიანი ვნებითები კი უფრო მეტად ნასახელარი "მნების- 

თვისაა დამახასიათებელი: თეთრ-ი - თეთრ-დ-ება, წითელ-ი - წითლ- 

დ-ება, მხეც-ი - მხეც-დ-ება, მტკიცე - მტკიც-დ-ება და ა.შ. პირვე- 

ლად “სმნებში სუფიქსიანი ვნებითი კანტიკუნტად მოიპოვება (ა.შანი- 

ძე): შენ-დ-ება, ტე-დ-ება, სკ-დ-ება... 
დონიანი ვნებითიც, რასაკვირველია, გარდაუვალია, ერთპირიანი ან 

ორპირიანი, ვნებითობის დ მაწარმოებელი I და II სერიის ყველა 

მწკრივის ფორმაშია წარმოდგენილი (განსხვავებით დ სავრცობისაგან, 

რომელიც მხოლოდ რამდენიმე მწკრივში აქვს %მნას. იხ.გვ. 48). სუ- 

ფიქსიანი ვნებითიც სუბიექტს სახელობით ბრუნვაში ითხოვს (ორპი- 

რიანობის შემთხვევაში ირიბი ობიექტი მიცემით ბრუნვაში იქნება): 

ძველ-დ-ება ტანსაცმელ-ი(5) - უძველ-დ-ება ტანსაცმელ-ი (5) კაც-ს (0), 
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შენ-დ-ება სახლ-ი (5) - უ-შენ-დ-ება სახლ-ი (5) კაც-ს (0)... 

კიდევ ერთხელ გავიმეოროთ და საგანგებოდ დავიმახსოვროთ: 

ვნებითის ნიშნები - ი-ც, ე-ც და დ-ც - 1მნის მხოლოჯი 1და II სერი- 

ის მწკრივებშია წარმოდგენილი (ყველა მწკრივში), ხოლო III სერია- 

ში არც ერთი ამ ნიშანთაგანი არ ჩანს: ი-წერება - დაწერილა, და- 

წერილიყო, დაწერილიყის; ე-სრდეა - გასრდია, გასრდოდა, 

გა სრდოდეს; ა-შენ-დ-ა - აშენებულა, აშენებულიყო, აშენებულიყოს; 

უძველ-დ-ება - დასძველებია, დასძველებოდა, დასძველებოდეს და 
ა.შ. (დლასძველებოდა, დასძველებოდეს ფორმებში ოდ სავრცობია). 

თუ ზმნა III სერიის ფორმითაა მოცემული და გვინდა გავარკვიოთ, 

რომელი ვნებითია, იგი უნდა გადავიყვანოთ Iან II სერიის ნებისმიერ 

მწკრივში (სიმარტივისათვის აწმყოში ან მყოფადში გადაყვანა ჯობს), 

მაგალითად, ბიჭი გაზრდილა, გაზრდილიყო, გაზრდილიყოს III სერი- 

ის ფორმებია. მათი აწმყო (რას შვრება?) იქნება ი-ზრდება ბიჭი. ე.ი. 

ინიანი ვნებითი ყოფილა. 

შეშლია, შეშლოდა, შეშლოდეს ზმნების აწმყოა ე-შლება, მაშა- 

სადამე, ვნებითი ჟნიანია. 

აშენებულა, აშენებულიყო, აშენებულიყოს “სმნათა ფორმები აწმ- 

ყოში შენ-დ-ება ზმნას გვაძლევს. ე.ი. ენებითი დონიანია. 

ვნებითი შეიძლება უნიშნოც იყოს, მაგრამ უნიშნო ვნებითს აწმყოს 

მწკრივის პირველი და მეორე პირის ფორმებში -ებ-ი დაბოლოება 

აქვს, რომელიც მესამე პირში -ებ-ა-6თი შეიცვლება: ვ-თბ-ებ-ი, თბ-ებ-ი, 

თბ-ებ-ა; ვ-შრ-ებ-ი, შრ-ებ-ი, შრ-ებ-ა; ვ-დნ-ებ-ი, დნ-ებ-ი, დნ-ებ-ა; 

ვ-ხმ-ებ-ი, ხმ-ებ-ი, ხმ-ებ-ა. შევ ედაროთ მათ ნიშნიანი ენებითები: 

ინიანი: ვ-ი-ხატ-ებ-ი, ი-ხატ-ებ-ი, ი-ხატ-ებ-ა... 

ენიანი: ვ-ე-ხატ-ებ-ი, ე-ხატ-ებ-ი, ე-ხატ-ებ-ა... 

დონიანი: ვ-წითლ-დ-ებ-ი, წითლ-დ-ებ-ი, წითლ-დ-ებ-ა... 

მაშასადამე, აწმყოს მწკრივში პირთა მიხედვით -ები, -ები, -ება 

დაბოლოება ზოგადად დინამიკური ვნებითისათვის დამახასიათებლად 

შეიძლება ჩაითვალოს. 

უნიშნო ვნებიოიც, ცხადია, „გარდაუვალია, ერთპირიანი ან ორპი- 

რიანი (ვთბები მე(5) - ვუთბები მე(§5) მას(0); ვშრები მე(5) - ვუშრები 

მე(5) მას(0); ვდნები მე(5) - ვუდნები მე (5) მას(0C); ვხმები მე (5) - ვუხ- 

მები მე(5) მას(0)...). უნიშნო ვნებიოსაც სუბიექტი ყოველთვის სახელო- 
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ბიო ბრუნვაში აქვს. ორპირიანი სმნის ირიბი ობიექტი, რა თქმა უნ- 

და. მიცემით ბრუნვაში იდგება. · 

მოკლედ. შევაჯამოთ სემოთქმული ვიებითი გვარის შესახებ: ვნე- 

ბითი ორი სახისა გვაქვს: დინამიკური და სტატიკური. 

დინამიკური ვნებითი შეიძლება იყოს: ინიანი, ენიანი (მათ პრეფიქ- 

სულს ვეძახიი). დონიანი (ანე სუფიქსური) და უნიშნო. 

ვნებითი გვარის ზმნას ვნებითობის ნიშანი (ი, ე, დ) მხოლოდ პირ- 

ველი და მეორე სერიის ფორმებში აქვს. 

ვნებითი გვარის სმნა გარდაუვალია, ერთპირიანი ან ორპირიანი. 

სუბიექტი მას ყოველთვის სახელობით ბრუნვაში აქვს, ობიექტი კი (ის 

აუცილებლად ირიბია) - მიცემითში. 

მართლწერისა და მართლმეგყველების საჰითხები ვნებითი 
გვარის უორმებთან დაკავშირებით 

1. ინიანი ვნებითის მეორე და მესამე პირის ფორმაზე მი- 

“სენისწინის დართვისას ორი ი მოიყრის თავს ერთად: მი-ი-პარები, მი- 

ი-პარება: მი-ი-კლაკნები, მი-ი-კლაკნება; მი-ი-მალე, მი-იმალა... 

2. თუ ენიანი ვნებითის მეორე და მესამე პირის ფორმას შე- 

“რსმნისწინი დაერთო, სმნაში ორი ე არის საჭირო: შე-ე-ფეთე, შე-ე- 

ფეთა; შე-ე-გებე, ' ე-ე-გება; შე-ე-პარე, 'ე-ე-პარა და ა.შ. 

3. როდესაც ა- 'ხმნისწინი ან ასე დაბოლოებული რომელიმე 

სმნისწინი (და-, ჩა-, გა-, გადა-) დაერთვის ა-თი დაწყებული ფუძის 

ან ა პრეფიქსის მქონე ვნებითი გვარის სმნის მეორე და მესამე პი- 

რის ფორმას, ზმნაში ორი ა იყრის თავს: ა-ალდები, ა-ალდება: და- 

ა-დნები, და-ა-დნება; ჩა-ა-კვდები, ჩა-ა-კვდება; გა-აფთრდები, გა-აფთრ- 

დება; გადა-ა-წეები, გადა-ა-წყდება და. ა.შ. 
4. თუ დონიანი ვნებითი ისეთი სახელისგანაა ნაწარმოები, რომ- 

ლის ფუძის ბოლოკიდური ბგერაა დ. სამივე პირის ფორმაში ორი დ 

იქნება საჭირო: ვმ“ ვიდ-დ-ები, მშვიდ-დ-ები, მშვიდ-დ-ება: გავდიდ- 

დ-ი, გალიდ-ო-ი, გადიდ-დ-ა; ავფერად-დ-ები, აფერად-დ-ები, აფერად- 

დება... 

5. ვნებითი გვარის “სმნა, როდესაც ის ორპირიანია, II თურმეო- 
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ბითისა და III კავშირებითის საწარმოებლად -ოდ სავრცობს იყენებს 

(იხ. გვ. ნ) მო-ე-ხმარებ-ოდ-ი მოხმარებ-ოდ-ი, მოხმარებ-ოდ-ა; 

მო-ვ-ხმარებ-ოდ-ე, მოხმარებ-ოდ-ე, მოხმარებ-ოდ-ე-ს; მი-ვ-სალმებ-ოდ-ი, 

მისალმებ-ოდ-ი, მისალმებ-ოდ-ა; მი-ვ-სალმებ-ოდ-ე. მისალმებ-ოდ-ე, 

მისალმებ-ოდ-ე-ს... 

ამიტომ მეშველზმნიანი ფორმები, როგორიცაა: მოვხმარებიყავი, 

მოხმარებიყავი, მოხმარებიყო; მოვხმარებიყო, მოხმარებიყო, მოხმა- 

რებიყჯის; მივსალმებიყავი, მისალმებიყავი, მისალმებიყო; მივსალმები- 

ყო, მისალმებიყო, მისალმებიყოს და ა.შ. არასწორია თანამედროვე 

ქართული სალიტერატურო ენის ნორმის თვალსაზსრისით. 

საშუალი გჭქარის ზმნათა 

სოგიერთი თავისებურების შუსახებ 

ახლა, როდესაც ვიცით, რომ გარდამავალი "ზმნა მოქმედებითი 

გვარისაა, გარდაუვალი - ვნებითი ან საშუალი გვარისა და ვნებითი 

გვარის ზმნის ამოცნობა კი თითქმის ყველა შემთხვევაში შეგვიძლია 

(მოგაგონებთ, რომ სტატიკურ ვნებითს აწმყოს მწკრივის მესამე პირ- 

ში ძირითადად -ია დაბოლოების მიხედვით დავადგენთ, დინამიკურ 

ვნებითებს - ინიანსაც, ენიანსაც, დონიანსაც და უნიშნოსაც - ები, - 

ები, -ება დაბოლოებით, პრეფიქსულსა და სუფიქსურ ენებითებს ხომ 

კიდევ ნიშნებიც აქვთ ვნებითი გვარისა..), საშუალი გვარის ზმნის 

ამოცნობა არ უნდა გაგვიჭირდეს: ის გარდაუვალი ზმნა, რომელსაც 

ვნებითობის არც ერთი დამახასიათებელი ნიშანი არ აღმოაჩნდება, 

შეიძლებოდა ავტომატურად საშუალი გვარისად ჩაგვეთვალა, მაგრამ 

მაინც საჭიროა უფრო დაწვრილებით შევეხოთ ' საშუალი გვარის 

ზმნებს. 

საშუალი გვარის ზმნები, როგორც უკვე არაერთხელ აღვნიშნეთ, 

გარდაუვალია, ერთპირიანი ან ორპირიანი. მათი უმრავლესობა ზმნის- 

წინს საერთოდ ვერ იგუებს: ხურს, ქუხს, დუღს, ელავს.. ზოგიერთ 

მათგანს შეიძლება დაერთოს რსმნისწინი: გორავს - მი-გორავს, მო-გო- 

რავს, და-გორავს; ქრის - მი-ქრის, მო-ქრის, და-ქრის; სრიალებს - 

მი-სრიალებსს,ს მო-სრიალებს და-სრიალებს... მაგრამ "“მნისწინის 
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დართვით ახლანდელი დროის ფორმა მომავალი დროისა არ ხდება, 

ანუ აწმყოს მწკრივი მყოფადის მწკრივად ვერ იქცევა, იგი კვლავ ახ- 

ლანდელი დროის, აწმყოს მზკრივის ფორმაა: რას ვრება? მიგორავს, 

დაქრის, მოსრიალებს... აქედან გამომდინარე, საშუალი გვარის “სმნე- 

ბი უასპექტოა (შედარებისათვის გავიხსენოთ, რომ მოქმედებითი გვა- 

რისა და დინამიკური ვნებითი გვარის “სმნებში აწმყოს მწკრივის 

ფორმებზე “სმნისწინის დართვა მყოფადის მწკრივს გვაძლევს: წერს - 

და-წერს, ჩა-წერს, გადა-წერს... ი- წერება - და-ი-წერება, ჩა-ი-წერება, 

გადა-ი-წერება... ე-ხატება - და-ე-ხატება, ჩა-ე-ხატება, გადა-ე-ხატება... 

შენ-დ-ება - ა-შენ-დ-ება, და-შენ-დ-ება, გა-შენ-დ-ება, გადა-შენ-დ-ება... 

უზმნისწინო ფორმები აწმყოს მწკრივისაა, ზმნისწიანები - მყოფადის 

მწკრივისა. მათ, ცხადია, ასპექტის წარმოებაც შეუძლიათ: უზმნისწი- 

ნო უსრულია, “სმნისწინიანი - სრული). 

საშუალი გვარის სმნები მეტისმეტაც ჭრელ სურათს გვაძლევენ 

ფორმათა წარმოების მხრივ (ა. შანიძე) თუ მცირერიცხოვან გამონა- 

კლისებს არ მივიღებთ მხედველობაში, მათ, საკუთრად, მხილოდ 

აწმყოს წრის მწკრივები მოეპოვებათ: წუხს, წუხდა, წუხდეს; დუდს, 

დუღდა, დუღდეს... ზოგს შეიძლება მხოლოდ აწმყოს მწკრივი ჰქ:ინ- 

დეს: სის, წევს, დგას... დანარჩენი მწკრივები (მყოფადიდან მოყოლე- 

ბული) შევსებული აქვთ იმავე ძირის სხვაგვარად წარმოებული 

ფორმების საშუალებით, იმის გათვალისწინებით, თუ როგორ ივსებენ 

ისინი დანაკლის მწკრივებს, საშუალი გვარის ზმნები ორ ჯგუფს 

ქმნიან: ერთნი მიჰყვებიან აქტიურ, მოქმედებითი გვარის ზმნებს და 

საშუალ-მოქმედებითად (ანუ მედიოაქტივად) იწოდებიან, მეორენი კი 

ვნებითის ფორმა-წარმოებას ისიარებენ და მათ საშუალ-ვნებითებს 

(ანუ მედიოპასივებს) უწოდებენ. 

საშუალ-მოქმედებითი გვარის ზმნებია: ცხოვრობს, მეფობს, ჩქა- 

რობს, წვიმს, ქუხს, ელავს, წუხს, ბოლავს, დუღს და ა.შ. ეს “სმნე- 

ბი ნაკლულ მწკრივებს იმავე ძირის მოქმედებითი გვარის ზმნებით 

ივსებენ ოღონდ ერთი მნიშვნელოვანი ცვლილებით: მონაცვლე ფორ- 

მას ალარ აქვს პირდაპირი ობიექტი (ე.ი. გარდა იმისა, რომ გარდაუვ- 

ლადაა ქცეული, ერთი პირით ნაკლებია სათანადო მოქმედებითზე). 

მიუხედავად ამისა, ისინი მოქმედებითი გვარის ზმნის ყველა დანარ- 

ჩენ თვისებას ინარჩუნებენ: 
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ა) სუბიექტი ბრუნვაცვალებადი აქვთ: ცხოვრობს კაც-ი, იცხოვრა 

კაც-მა, უცხოვრია კაც-ს; დუღს წყალ-ი, იდუღა წყალ-მა, უდულღია 
წყალის... : 

ბ) მესამე სერიის ფორმებს ინვერსიულად აწარმოებენ: ვ-მეფობ, 

გ-იმეფე, მაგრამ: მ-იმეფია, შ-ემეფა, მ-ემეფოს; ვ-ხუმრობ, ვ-იხუმრე, 

მაგრამ: 8-იხუმრია, მ-ეხუმრა, მ-ეხუმროს... 

გ) წყვეტილის მწკრივში მესამე სუბიექტური პირის მრავლობით 

რიცხვში -ეს დაბოლოება მოუდით: იცხოვრ-ეს, იდუდ-ეს, იმეფ-ეს, 

იხუმრ-ეს, უპატრონ-ეს, უგალობ-ეს... 

დ) როგორც ცნობილია, III სერიაში სამპირიან გარდამავალ სმნას 

ირიბი ობიექტი აღარ აქვს (ამიტომ მას ერთი პირი აკლდება და ორ- 

პირიანი ხდება) ის პირი, რომელიც მიცემით ბრუნვაში იდგა და I 

და II სერიის ფორმებთან ბრუნვაუცვლელი იყო (უშენებს ის მას მას, 

აუშენა მან მას ის), III სერიის მწკრივებთან ნათესაობით ბრვნვაში 

გადადის და -თვის თანდებულს შეიწყობს: აუშენებია მას ის მისთვის, 

აეშენებინა მას ის მისთვის, აეშენებინოს მას ის მისთვის... (იხ.გე.66). 

იგივე ემართება ორპირიანი საშუალ-მოქმედებითი გვარის მVმნის ირიბ 

ობიექტსაც: პატრონობს ის მას, უპატრონა მან მას, მაგრამ: უპატ- 

რონებია მას მისთვის, ეპატრონა მას მისთვის, ეპატრონოს მას 

მისთვის; უგალობს ის მას, უგალობა მან მას, მაგრამ: უგალობ(ებ)ია 

მას მისთვის, ეგალობა მას მისთვის, ეგალობოს მას მისთვის. 

საშუალ-ვნებითი გვარის რსმნებია: დგას, წევს, 'ხის, ჩანს, ახლავს 

და ა.შ. 

ამ ზმნებს თანამედროვე ქართულში აწმყოს მწკრივის პირველ და 

მეორე პირში მეშველი ზმნა სჭირდებათ: დგას - ვ-დგა-ვარ, დგა-ხარ; 

წევს - ვ-წე(ვ)-ვარ, წევ-ხარ; სის - ვ-ზი-ვარ, სი-ხარ; ჩანს - ვ-ჩან- 

ვარ, ჩან-ხარ; ახლავს - ვ-ახლა(ე)-ვარ, ახლავ-ხარ და ა.შ. (შევნიშ- 

ნავთ, რომ მეშველსმნიანი შეიძლება იყოს სოგიერთი სამუალ-მოქმე- 

დებითი გვარის %მნაც: დუღ-ს - ვ-დულღ-ვარ,. წუხს - ე-წუხ-ვარ... 

ქუხს - ვ-ქუხ-გარ...) 
საშუალ-ვნებითი გვარის ზმნები ნაკლული მწკრივების შესავსებად 

თავისივე ან მონაცელე ძირის ვნებითის ფორმით სარგებლობენ. ვნე- 

ბითი ძირითადად პრეფიქსიანია: ერთპირიანი საშუალი ინიანს იყენებს, 

ორპირიანი კი - ენიანს (ა. შანიძე, ლ. კვაჭაძე). 
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ერთპირიანები: დგას - ი-დგა, არის - ი-ყო, სის - ი-ჯდა, წევს 

- ი-წვა... 

ორპირიანები: უზის - ე-ჯაა, უდგას - ე-დგა, უწევს - ეწვა... 

გამონაკლისები, რა თქმა უიდა, აქაც გვაქვს. მაგალითად, ღირს 

ზმნა ერთოპირიანია, მაგრამ ენიანი ვნებითი ენაცვლება მას: ე-ღირე- 

ბა. 

საშუალ-ვნებითი გვარის ზმნები ბევრად უფრო ნაკლებია, ვიდრე 

- სამუალ-მოქმედებითი გვარისა. 

საგანგებო ყურადდება მივაქციოთ საშუალი გვარის ზმნათა ერთ 

თავისებურებას: მათი უმრავლესობა თემისნიშანმონაცვლეა. საშუალი 

გვარის ზმნას შეიძლება არც ჰქონდეს თემის ნიშანი, ან ჰქონდეს 

(უფრო ხშირად ესაა -ავგ და -ობ), მაგრამ მყოფადის მწკრივში მას 

უპირატესად -ებ ექნება. მაგალითად: 

უთემისნიშნო: დუდ-ს - ი-დულ-ებ-ს 

წვიმ-ს - ი-წვიმ-ებ-ს 

ჯუხ-ს - ი-წუხ-ებ-ს 

ტირის- (ძველ ქართულში იყო ტირ-ს) - ი-ტირ-ებ-ს და ა.შ. 

-ავ თემისნიშნიანი ბოლ-ბვ-ს - ი-ბოლ-ებ-ს ' 

ბრუნ-აგ-ს - ი-ბრუნ-ებ-ს 

გორ-ავ-ს - ი-გორ-ებ-ს 

ცეკვ-აგ-ს - ი-ცეკე-ებ-ს და ა.შ. 

-ობ თემისნიშნიანი: მეფ-ობ-ს - ი-მეფ-ებ-ს 

ცხოვრ-ობ-ს - ი-ცხოვრ-ებ-ს 

ჩქარ-ობ-ს- - ი-ჩქარ-ებ-ს 

არსებ-ობ-ს - ი-არსებ-ებ-ს 

პატრონ-ობ-ს - უ-პატრონ-ებ-ს 

ს-დარაჯ-ობ-ს - უ-დარაჯ-ებ-ს და ა.შ. 

იშვიათად -ობ თემის ნიშანი მეოფადშიც შეიძლება გადაჰყვეს 

სმნას, მაგალითად: მტრ-ობ-ს - უ-მტრ-ობ-ს. ამ შემთხვევაში აწმყო 

მყოფადისაგან მხოლოდ უ თავსართით განსხვავდება. ასეთივე მდგო- 

მარეობა შეიძლება სხვა სმნაშიც დავადასტუროთ: შველი-ს - 

უ- შველის... . 

-თობ თემისნიშნიანმა ზმნამ მყოფადში გადაყვანისას შეიძლება ი 

თემის ნიშანიც მოითხოვოს: ვ-სწავლ-ობ - ვ-ი-სწავლ-ი... 
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თუ საშუალი გვარის ზმნას -ებ თემის ნიშანი აქვს, იგი მას 

მყოფადის წრეშიც შეინარჩუნებს: აწმყო მყოფადისაგან ფორმალურად 

მხოლოდ ი თავსართით განსხვავდება: 

ბიბინ-ებ-ს - ი-ბიბინ-ებ-ს 

კაკან-ებ-ს - ი-კაკან-ებ-ს 

კაშკაშ-ებ-ს - ი-კაშკაშ-ებ-ს 

ფრიალ-ებ-ს - ი-ფრიალ-ებ-ს და ა.შ. 

ამრიგად, საშუალი გვარის ბსმნები გარდაუვალია, ერთპირიანი ან 

ორპირიანი. მათი უმრავლესობა ჭმნისწინს ვერ იგუებს. თუ ზმნისწი- 

ნი დაირთო, აწმყოს მწკრივისაგან მყოფადი არ ეწარმოება: “სმნისწინ- 

დართული ფორმა მაინც აწმყოა (რბის - მი-რბის, მო-რბის...), ამიტომ 
საშუალი გვარის ზმნა უასპექტოა. 

საშუალი გვარის “ჭმნათა უმთავრესი ნიშანი ისაა, რომ მათ სა- 

კუთარი ფუძით ულლება არ შეუძლიათ - მწკრივნაკლნი არიან: აქვთ 

ან მხოლოდ აწმყო, ან - აწმყოს მწკრივები. ნაკლული მწკრივების 

შესავსებად ისინი იყენებენ იმავე (ან მონაცვლე) ძირის სხვა გვარის 

'სმნებს, მოქმედებითს ან ვნებითს, ამის მიხედვით გამოიყოფა საშუა- 

ლი გვარის ზმნათა ორი ჯგუფი: საშუალ-მოქმედებითი (მედიოაქტი- 

ვი), რომელიც დანაკლის მწკრივებს მოქმედებითი გვარის ფორმით ივ- 

სებს (ოღონდ მას აღარ მოეპოვება პირდაპირი ობიექტი), და საშუალ- 

ვნებითი (მედიოპასივი), რომელიც ნაკლული მწკრივების შესავსებად 
ვნებითის ფორმებს იყენებს, მონაცვლე ზმნათა თემის ნიშანი უპირა- 

ტესად არის -ებ. 

გვარიდან გვარში გადაყვანა 

ზმნა შეიძლება ერთი გვარიდან მეორეში გადავიყვანოთ: მოქმე- 
დებითი გადავაქციოთ ვნებითად ან საშუალად, ან პირიქით - ვნები- 

თი ან საშუალი ვაქციოთ მოქმედებითად. ერთი გვარიდან მეორეში 

გადაყვანას მობრუნებას ანუ კონვერსიას უწოდებენ. თუ გამოსავლად 
მოქმედებით გვარს ავიღებთ, ვნებითი (ან საშუალი) მისი მობრუნებუ- 
ლი ანუ კონვერსიული სახე იქნება, ხოლო თუ ამოსავალ ფორმად 
ვნებითს (ან საშუალს) ჩავთვლით, მაშინ, ცხადია, მოქმედებითი ალღ- 
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მოჩნდება ვნებითის (ან საშუალის) მობრუნებული სახე, 

გვარიდან გვარში გადაყვანას თავისი წესები აქვს. როდესაც მოქ- 

მედებითი გვარის სმნა ენებითში (ან საშუალი) გადაგვყავს, ერთი 

პირი აუცილებლად აკლდება მას: სამპირიანი სმნა ორპირიანი ხდე- 

ბა, ორპირიანი კი - ერთპირიანი. 

თუ მოქმედებითი გვარის "მნა ორპირიანი “იქნება, ასეთ სურათს 

მივიღებთ: 
მოქმედებითი: აწვენს ის (დედა = 5)მას (შვილ-ს = C) 

ვნებითი: წვება ის (შეილ-ი = 5) 

საშუალი: წევს ის (შვილ-ი = 5), 

ორპირიანმა მოქმედებითმა ერთპირიანი ვნებითი და საშუალი 

მოგეცა. დაიკარგა მოქმედებითი გეარის “მნის სუბიექტი (დედა), 

ვნებითსა და საშუალში სუბიექტად იქცა ის პირი, რომელიც მოქმე- 

დებითი გვარის რსმნისათვის პირდაპირი ობიექტი იყო (შვილი). ბრუნ- 

ვის შეცვლა იმან განაპირობა, რომ შვილ-ს, როგორც მოქმედებითი 

გვარის ზმნის პირდაპირ სი: ობიექტი, I სერიაში მიცემით ბრუნვაში უნ- 

და მდგარიკIი, სუბიექტი კი ევნებითსაც და. საშუალსაც სახელობით 

ბრუნვაში სჭირდება (წვილ-ი). 

ახლა სხვა მაგალითი განვიხილოთ: 

მოქმეყებითი: აძულებს ის (მასწავლებელ-ი=5) მას (ბიჭ-ს=ირ.0) 

მას (სისარმაცე-ს = ჰ.0). · 

ვნებითი: სძულდება ის (სისარმაცე = 5) მას (ბიჭ-ს: = ირ.0) 

საშუალი: სძულს ის (სისარმაცე = 5) მას (ბიჭ-ს = ირ.0). 

მოქმედებითი გვარის “სმნა სამპირიანია. ვჩებითსა და საშუალს 

ორი პირი ეწყობა, ე.ი. დაიკარგა ერთი პირი - მოქმედებითი გვარის 

სმნის სუბიექტი (მასწავლებელ-ი), „სუბიექტის ადგილი ევნებითსა და 

საშუალში დაიჭირა ახალმა სუბიექტმა, იმან, რაც მოქმედებითი 

გვარის ზმნისათვის პირდაპირი ობიექტი იყო (სიზარმაცე). · ირიბი 

ობიექტი (ბიჭ-ს) ირიბადვე დარჩა. საერთოდ, გვარიდან გვარში გადაყ- 
ვანის დროს ირიბს არაფერი მოსდის, იგი თავის ადგილას რჩება. მა- 

შასადამე, გვარიდან გვარში გადაყვანის საკითხი არსებითად ორი პი- 

რის საკითხია: სუბიექტურისა და პირდაპირობიექტურისა (ა. შანიძე). 

შეიძლება პირიქითაც მოხდეს: ვნებითი ან საშუალი გვარის ზმნა 

ვაქციოთ მოქმედებითად, ამ შემთხვევაში პროცესი შებრუნდება: 
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ერთპირიანმა ვნებითმა ან საშუალმა ორპირიანი მოქმედებითი უნდა 

მოგვცეს, ორპირიანმა კი - სამპირიანი. ვნებითი ან საშუალი გვარის 

სმნის სუბიექტი მოქმედებითი გვარის ზმნისათვის პირდაპირი ობიექ- 

ტი უნდა გახდეს, სუბიექტის ფუნქციით კი ახალი პირი შემოვა “სმნის 

ფორმაში. მაგალითად: 

ვნებითი: დუღდება ის (წეალ-ი = 5) 

საშუალი: დუღს ის (წყალ-ი = §) 

მოქმედებითი: ადუღებს ის (კაც-ი = 5) მას (წყალ-ს = პ.0). 

ვნებითსა და საშუალში სუბიექტი იყო ის (წყალ-ი), მოქმედებითი 

გვარის ზმნაში კი წყალ-ი პირდაპირ ობიექტაც იქცა და, რადგანაც 

სმნა L სერიისაა, პირდაპირი ობიექტი მას მიცემით ბრუნვაში უნდა 

შესწყობოდა. ასეც მოხდა. ახალი სუბიექტური პირი (კაც-ი) სახელო- 

ბით ბრუნვაში სჭირდება ზმნას. 

ახლა ორპირიანი სმნა ვნახოთ: 

ვნებითი: უდუღდება ის (წყალ-ი = 5) მას (დიასახლის-ს = ირ.0) 

საშუალი: უდუღს ის (წეალ-ი = 5) მას (დიასახლის-ს = ირ.0) 

მოქმედებითი: უდუღებს ის (კაც-ი = §)მას (დიასახლის-ს = ირ.0) 

მას (წყალ-ს = პჰ.0). 

რა ვითარებაა ამ შემთხვევაში? 

ორპირიანი ვნებითისა და საშუალი გვარის “სმნათა სუბიექტი 

(ყწყალ-იი მოქმედებითი გვარის ზმნისათვისს პირდაპირი ობიექტია 

(წყალ-ს). ზმნის ფორმაში შემოვიდა ახალი სუბიექტური პირი (კაცი). 

ირიბ ობიექტს (დიასახლის-ს), როგორც მოსალოდნელი იყო, კონვერ- 

სიის საკითხი არ 9რეხებია. 

ქმევა, ქცევა გარღაშაქალ ზმნებში 

ქართულ ზმნას, რომელსაც ჩვეულებრივ რამდენიმე პირი ეწყობა 

ხოლმე, იმის უნარიც აქვს, რომ ამ შეწყობილ პირებს შორის კუთვ- 

ნილებითი (ან დანიშნულებითი) ურთიერთობა გამოხატოს. ნათქვამის 

ნათელსაყოფად მაგალითებს მივმართოთ და ჯერ გარდამავალი ზმნე- 

ბი განვიხილოთ: : 

შეიკერა მან (გოგონა-მ = 5)ის (კაბა = პ.0) 

შეუკერა მან (გოგონამ = §)მას (მეგობარს = ირ.0)ის (კაბა = ჰ. 0) 
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შეკერა მან (გოგონა-მ = 5) ის (კაბა = ჰ.0). 

სამივე სმია ერთი ძირისაგან (კერ) მომდინარეობს, სამივე ფორ- 

მაში სუბიექტმა (გოგონამ) გარკვეული მოქმედება შეასრულა (შეკე- 

რა კაბა), მაგრამ ამ სამ ფორმას მორის ასრობრივად დიდი სხვაო- 

ბაა: პირველი. (შეიკერა) გვიჩვენებს იმას, რომ პირდაპირი ობიექტი 

(კაბა) სუბიექტს (გოგონას) ეკუთვნის, მისთვისაა განკუთვნილი; მეო- 

რე ფორმით (შეუკერა) ისაა ნათქვამში, როშ პირდაპირი ობიექტი (კა- 

ბა) ამჯერად სხვისი, ირიბი ობიექტის (მეგობრის) კუთვნი: ღდებაა; მე- 

სამე სმნა (შეკერა) სრულიად ნეიტრალურია კუთვნილების გამოხატ- 

ვის თვალსა სრისით: არ ჩანს, ვისთვისაა განკუთვნილი პირდაპირი 

ობიექტი. (კაბა). 

ახლა სხვა მაგალითებიც ვნახოთ: 

იმსადებს ის (დედა = 5) მას (საუსმეს = პ,. 0) 

უმ'სადებს ის (დედა = 5) მას (შვილს = ირ. 0) 

მას (საუზმეს = პ. 0) 

ამსადებს ის (დედა = 5) მას (საუზმეს = პ. 0). 

აქაც ისეთივე ვითარება გვაქვს: პირველი შსმნა (იმ სადებს) გამო- 

ხატავს იმას, რომ სუბიექტი (დედა) თავისთვის მოქმედებს - პირდა- 

პირი ობიექტი (საუზმე) მას ეკუთვნის; მეორე ფორმა (უმ'სადებს) 

გვეუბნება, რომ სუბიექტი კი მოქმედებს, მაგრამ მისი მოქმედების 

ობიექტი. პირდაპირი ობიექტი (საუსმე), სხვისთვის, ირიბი ობიექტი- 

სათვის (შვილისთვის), არის განკუთვნილი; მესამე ფორმაში (ამზა- 

დებს) საერთოდ არ ჩანს, ვისია. ვისთვისაა განკუთვნილი პირდაპირი 

ობიექტი (საუზმე). იგი თითქოს არავის კუთვნილება არ არის. 

სმიის თითოეულ ამ ფორმას, კუთვნილება-დანიშნულების მიხედ- 

ვით განსხვავებულს, ქცევა ეწოდება. როგორც დავინახეთ, ქცევა 
სხვადასხვა სახისა არსებობს: სმნათა პირველ. ფორმებს, შეიკერა, იმ- 

ჭადებს რომლებიც გვიჩვენებენ, რომ პირდაპირი ობიექტი (კაბა, 

საუსმე) სუბიექტს ეკუთვნის ანუ “)მნებით ნაჩვენებია კუთვნი- 

ლებით-დანიშნულებითი “ურთიერთობა სუბიექტტსა და პირდაპირ 

ობიექტს შორის, სათავისოს (ანუ სასუბიექტოს) უწოდებენ. 

“სმნები შეუკერა, უმზადებს, რომლებიც გამოხატავენ, რომ პირ- 

დაჰირ. ობიექტი (კაბა, საუ%მე) განკუთვნილია ირიბი ობიექტისათვის 

(მეგობრისთვის, შვილისთვის) ანუ "“მნები გვიჩვენებენ კუთვნილე- 
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ბით-დანიმიულებით ურთიერთობას პირდაპირ ობიექტსა და ირიბ 

ობიექტს შორის, მოკლედ, ობიექტებს მორის, სასხვისო (ანუ საობიექ- 

ტო) ქცევის ფორმებია. 

ზVმნები შეკერა, ამზადებს, რომლებიც სრულიად ნეიტრალურია 

· კუთვნილებით-დანიშნულებითი ურთიერთობის თვალსასრისით, რომელ- 

თა პირდაპირი ობიექტი (კაბა, საუსმე) თითქოს არავის კუთვნილება 

არ არის, საარვისო (ანუ ნეიტრალური) ქცევის ფორმებს წარმოად- 

გენენ. 
მაშასადამე, ქცევა არის ზმნის ფორმა, რომელიც გვიჩვენებს, თუ 

რა »ურთიერთობაა კუთვნილება-დანიშნულებისს თვალსაზრისით 

სუბიექტსა და ობიექტს შორის ან ობიექტებს შორის. 

შენიშვნა: საარვისო ქცევის ფორმები არ გამოხატავენ არავითარ 

კუთვნილებით-დანიშნულებით ურთიერთობას არც სუბიექტს, და 

ობიექტს, არც ობიექტებს შორის, მაგრამ, ვინაიდან ამ ფორმებს 

„მოპირდაპირედ კუთვნილების გამომხატველი ფორმები უდგას" (ა. შა- 

ნიძე), მათ მაინც თვლიან ქცევის ფორმად. 

გარდამავალ "სმიას, როგორც ვნახეთ, სამგვარი ქცევა ჰქონია: სა- 

თავისო, სასხვისო და საარვისო. 

სემოთქმულის გათვალისწინებით ქცევის არსი შეიძლებოდა 

ამგვარადაც განგვესაზღვრა: გარდამავალ ზმნაში ქცევა გვიჩვენებს, 

თუ ვისია, ვისთვისაა განკუთვნილი პირდაპირი ობიექტი. 

თუ პირდაპირი ობიექტი ეკუთვნის სუბიექტს, ქცევა სათავისოა 

(სასუბიექტო): იშენებს, ილაგებს, ინათებს. იკეთებს, ითეთრებს, იღე- 

ბავს, იხატავს, იწეწავს, ისრდის და ა.9 

თუ პირდაპირი ობიექტი ეკუთვნის ირიბ ობიექტს, ქცევა სასხვი- 

სოა (საობიექტო): უშენებს, ულაგებს, უნათებს, უკეთებს, უთეთრებს, 

უღებავს, უხატავს, უწეწავს, უზრდის და ა.შ. 

თუ სმნის ფორმაში არ ჩანს, ვისია ჰირდაპირი ობიექტი, ქცევა 

საარვისო (ნეიტრალური) იქნება: აშენებს, ალაგებს, ანათებს, აკეთებს, 

ათეთრებს, ღებავს, ხატავს, წეწავს, ზრდის და ა.შ. 

თითოეულ ქცევას თავისი ნიშანი აქვს. 
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ყცყევის ნიშნები 

სათავისო ქცევის ნიშანია თავსართი ი-. ეს ქცევა მხოლოდ 

გარდამავალ “სმიას აქვს და იგი ყოველთვის ორპირიანია. სათავისო 

ქცევის ნიშანი ი “სმიის სამივე პირის ფორმაშია წარმოდგენილი, 

მხოლობით რიცხვშიც და მრავლობითშიც: 

ვ-ი-ლაგებ ვ-ი-ლაგებ-თ 
ი-ლაგებ ი-ლაგებ-თ 

ი-ლაგებ-ს ი-ლაგებ-ენ 

სასხვისო ქცევის ნიშანია უ- თავსართი, გარდამავალი "სმნის 

სასხვისო ქცევის” ფორმა სამპირიანია.ა “როუ პრეფიქსი სმნას აქვს 

სუბიექტური წყობის (იხ. გვ. 25-27) სამსავე პირში, მხოლობითშიც 

და მრავლობითშმიც: 

ვ-უ-ლაგებ ვ-უ-ლაგებ-თ 
ფ-ლაგებ უ-ლაგებ-თ 
უ-ლაგებ-ს უ-ლაგებ-ენ 

მაგრამ ჩვენ ხომ ვიცით, რომ შ% მნა ობიექტური წყობითაც “შეიძ- 

ლება იყოს წარმოდგენილი (ანუ უცვლელი იყოს სუბიექტური პირი 
და იცვლებოდეს ობიექტური) ამ შემთხვევაში სასხვისო ქცევის 

ნიშნად პირველ და მეორე პირში ი- თავსართი აღმოჩნდება, მესა- 

მეში კი ისევ აღდგება უ-: 

მ-ი-ლაგებ-ს გვ-ი-ლაგებ-ს 

გ-ი-ლაგებ-ს გ-ი-ლაგებ-თ 

უ”ლღაგებ-ს უ-ლაგებ-ს 
ამრიგად, სასსვისო ქცევას ორი ნიშანი ჰქონია: უ და ი თავსარ- 

თები. „ამათგან ი სასხვისო ქცევის ნიშანია მაშინ, როცა ირიბ ობიექ- 

ტად პირველი ან მეორე პირია, უ კი მაშინ, როდესაც ირიბ ობიექ- 

ტად მესამე პირია“ (ა.შანიძე, ლ.კვაჭაძე),. 

აქ თითქოს რაღაც უხერხულობამ იჩინა თავი: ი თავსართი სათა- 

ვისო ქცევის ნიშანიც აღმოჩნდა და სასხვისოსიც. მაგრამ პრობლე- 

მას ადვილად მოევლება. ' თუ შემდეგ გარემოებას მივაქცევთ ყურად- 

ღებას: 

ა) სათავისო ქცევის ფორმა გარდამავალია და ორპირიანი, გარ- 

დამავალი ზმნის სასხვისო ქცევის ფორმა კი - სამპირიანი (ი-შენებს 
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ის მას; მ-ი-შენებს ის მე მას). 

ბ) სათავისო ქცევის ი “სმნას სამივე პირის ფორმაში "ეჩანს 

(ვ-ი-შენებ, ი-შენებ, ი-შენებს...), სასხვისო ქცევის ი კი - მხოლოდ 

ობიექტური წყობის პირველსა და მეორე პირში, მესამეში იგი უ-თი 

იცვლება (მ-ი-შენებს, გ-ი-შენებს, უ-შენებს). ამიტომ საანალირო თჯირ- 

მა მესამე პირში უნდა გადავიყვანოთ: თუ დარჩა ი, სმნა სათავისო 

ქცევისა ყოფილა, თუ უ-თი შეიცეალა - სასხვისო ქცევისა. მაგალი- 

თად, გავაანალიზოთ “სმნები: ითბობ და მითბობ. ითბობ “სმნა“ი (ვ-ი- 

თბობ, ი-თბობ, ი-თბობს) ი სათავისო ქცევის ნიშანია, რადგან იგი მე- 

სამე პირში ითბობს ფორმას გვაძლევს; მაგრამ მითბობ “მნის (მ-ი- 

თბობ შენ შე მას, უ-თბობ წენ მას მას) ი სასხვისო ქცევასე მიუ- 

თითებს, რადგან მისი შესამე პირის ფორმაა უთბობ. 

თქვენ ალბათ მიაქციეთ ყურადღება იმ გარემოებას, რომ სასხვი- 

სო ქცევის ი ყოველთვის ობიექტურ წყობაში ჩანს: იგი მოსდევს პირ- 

ველი და მეორე ობიექტურ პირთა ნიშიებს - მ-ს, გ-ს, გვ-ს. მაგალი- 

თად: შ-ი-კეთებს, გ-ი-კეთებს; გვ-ი-კეთებს, გ-ი-კეთებთ; მ-ი-ლაგებს, 

გ-ი-ლაგებს; გვ-ი-ლაგებს, გ-ი-ლაგებთ და ა.შ. ამიტომ ქცევაში გარკე- 

ვევა შეიძლება ოდნავ გართულდეს მაშინ, თუ სათავისო ქცევასაც 

აღმოაჩნდება ობიექტური წყობის ფორმები. 

შევუდაროთ ერთმანეთს მომიგდო “ზმნა ორ განსხვივებულ 

კონტექსტში: ნადირობისას დათვმა ქვეშ მომიგდო და: 

მეზობელმა გასასრდელად თავისი ბავშვი მომიგდო. 

პირველ შემთხვევაში მომიგდო ორპირიანია: მომიგდო მან (დათვ- 

მა) მე წქვეშ), მეორეში კი - სამპირიანი; მომიგდო მან (მესობელმა) 

მე ის (ბავშვი). პირველი რომ სათავისოა და მეორე - სასხვისო, ამას 

პირთა რაოდენობის გათვალისწინებაც ადვილად მიგვახვედრებს, 

მაგრამ სემოაღნიშნული წესი ამ შემთხვევაშიც ყველაფერს მოჰფენს 

ნათელს: სათავისო ქცევის ი სამივე პირში რჩება, მხოლობითშიც. და 

მრავლობითშიც (მო-მ-ი-გდო, მო-გ-ი-გდო, მო-ი-გდო; მო-გვ-ი-გდო, მო- 

გ-ი-გდოთ, მო-ი-გდო), სამპირიანი ზმნის მნიშვნელობით ნახმარ ფორ- 

მაში კი ი უ-თი შეიცვლება (მო-მ-ი-გადო მან მე ის, მო-გ-ი-გდო მან 

შენ ის, მო-უ-გდო მან მას ის. მესამე პირის ფორმა მში- ზმნისჯინი- 

თაც შეიძლება ვიხმაროთ: მი-უ-გ-დო. მო-გვ-ი-გდო მან ჩვენ ის, მო- 

გ-ი-გდოთ მან თქვენ ის, მო/მი-უ-გდო მან მათ ის). მაშასადამე, მო–- 
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მიგდო მაჩ მე ის სასხვისო ქცევა ყოფილა. 

ფეიძლებოდა, მაგალითი „ვეფხისტყაოსნიდანაც“ მოგვეყვანა: რსდე- 

საც ნესტანი დარწმუნდა, რომ ტარიელი არ აპირებდა ხვარა“სმშფას 

ჰისათვის მის დათმობას („ვისმცა მივეც თავი შენი“, ე.ი. შენს თავს 

ყის მივცემ, ვის დავუთმობო, - უთხრა ტარიელმა სატრფოს), ჩნესტა- 

ჩი „პირგამეხებული ვეფხვიდან“ კვლავ სათნო, მოსიყვარულე მიჯნუ- 

რად იქცა: 

„მოლმობიერდა, მომიტკბა, გამწერალი, გამქისებული... 

ახლოს დამისვა, მაღირსა აქამდის არ-ღირსებული“, - იგონებს 

ტარიელი (544). . 

მივაქციოთ ყურადღება ზმნას და-მ-ი-სვა მან (ნესტანმა) მე 

(ტარიელი), რომელშიც ქცევის ნიშანი ი მოსდევს პირველი ობიექტუ- 

რი პირის 8 ნი“ ანს. მესამე პირის «ირმა ი ი არ შეიცვლება: და- 

ი-სვ-ა მაჩ ის, ე.ი. ზმია სათავისო ქცევის მნიშვნელობითაა ნახმარი 

და იც სათავისო ქცევის ნიშანია; მაგრამ, რომ ყოფილიყო დამისვა 

მან მე ის, ვთქვათ, მან (ჩესტანმა) მე (ტარიელს) ის (ასმათი), სმია 

სასხვისო ქცევის მნი მშვიელობით იქნებოდა ნახმარი და ი-ც სასხვისო 

ქცევის ნი ანი აღმოჩნდებოდა, რადგან ამ სმნის მესამე პირის ფორ- 

მა უ-ს იძლევა: და-უ-სვ-ა მან მას. ის. · 

რაც შეეხება საარვისო ქცევას, ამ ფორმებში ქცევის ნიშნად 

ზოგჯერ ა თავსართი გვაქვს: ა-შენებს, ა-ლაგებს, ბ-ნათებს, ა-კეთებს, 

ა-თეთრებს, ა-მავებს და ა.')., მაგრამ საარვისო ქცევა შეიძლება 

უნიშნოც იყოს: ხატავს, Vწეწავს, სრდის, კლავს და ა.შ. გარდამავა- 

ლი სმნის საარვისი ქცევის ფორმა ჩვეულებრივ ორპირიანია, 

შენიშვნა: არის მემთხვევები, როდესაც სათავისო ქცევის ფორმას 

საარვისოს მნიშვნელობა აქვს. ასეთებია: ა-ი-ღო, და-ი-წყ-ო, გა-ი-გო, 

მო-ი-წონა, და-ი-წუნა და სხვა. ამ “რმნებს აქვთ სასხვისო ქცევის 

ფორმები: ა-უ-ღო, და-უ-წე-ო, შე-უ-ნახა, გა-უ-გო, მო-უ-წონა, და-უ- 

წუნა და ა.) მაგრამ აკლიათ საარვისო. შესაბამისად, ქცევაც, 

ნაცვლად სამისა, ორი აქვთ: საარვისო - აიღო, დაიწყო, შეინახა... 

და სასხვისო - აუღო, დაუწყო, შეუნახა... 

ქცევასთან დაკავშირებით ჩვენ გარდამავალი მოქმედებითი გვარის 

სმნები განვიხილეთ, ახლა ვნახოთ, რა ვითარებაა ქცევის თვალსა!ს- 

რისით გარდაუვალ ზმნებში. 
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ქცევა გარდაუვალ ზმნებში 

გარდაუვალი რმნა რადგან ვნებითიც შეიძლება იყოს და საშუა- 

ლიც, საანალისოს ორივე გვარის ფორმები ავიღოთ და ვცადოთ, 

მოვუძებნოთ მათ ქცევის მიხედვით დაპირისპირებული ფორმები: 

დონიანი ვნებითები: 

თეთრდება ის (კედელი = 5) - უ-თეთრდება ის (კედელი = 5) მას 

(კაცს = ირ.0) 

წენდება ის (სახლი = 95) - უ-შენდება ის (სახლი = 5) მას (შვილს 

= ირ.0) 

მსადღდება ის (საუზმე = 5) - უ-მსადდება ის (საუზმე =. 98) მას 

(გოგონას = ირ.0) 

უნიშნო ვნებითები: 

„ შრება ის (სარეცხი = 5)- უ-შრება ის (სარეცხი = 5) მას (დია- 

სახლისს = ირ.0) 

ხმება ის (ფესვი = 5) - უ-ხმება ის (ფესვი = 5) მას (ხეს = ირ.0) 

დნება ის (ნაყინი = 5) - 'უ-დნება ის (ნაყინი = 5) მას (ბავშვს = ირ.0) 

საწუალი: 

წუხს ის (გული = 3) -უ-წუხს ის (გული = 5)მას (ქალს = ირ.0) 

დუღს ის (წყალი = 5)- 'უ-დუღს ის (წყალი = 5)მას (მზარეულს 

= ირ.0) 

სის ის (ბავშვი = 5)-უ-ზის ის (ბავშვი = §)მას ციედას = ირ.0) ჯა ა.შ. 

როგორც ვხედავთ, გარდაუვალ ზმნებს მხოლოდ ორი ქცევა აქვთ: 
საარვისო (თეთრდება, შენდება, მსადდება, შრება, ხმება, დნება, წუხს, 

დუღს. “სის..) და სასხვისო (უთეთრდება, უშენდება, უმსადდება, უშ- 

რება, უხმება, უდნება, უწუხს, უდუღს, უზის...) 

საარვისო ქცევის ფორმები ერთპირიანია, სასხვისოსი - ორპირია- 

ნი. საარვისო ქცევას ნიშანი არა აქვს, სასხვისოში კვლავ უ- ნიშა- 

ნია, რომელიც ობიექტური წყობის ზმნის პირველი და მეორე პირის 

ფორმებში ი-ს მოგვცემს: მ-ი-თეთრდება, გ-ი-თეთრჯება; მ-ი-შენდება, 

გ“ი-შენდება; მ-ი-მზადდება, გ-ი-მზადდება; მ-ი-შრება, გ-ი-შრება; მ-ი- 

დნება, გ-ი-დნება; მ-ი-წუხს, გ-ი-წუხს; მ-ი-დუღს, გ-იდუღს და ა.შ. 

ამავე პირის ფორმებში თო, ცხადია, მრავლობით რიცხვშიც ექნებათ 

ზმნებს: გვ-ი-თეთრდება გ-ი-თეთრდებათ; გვ-ი-შენდება, გ-ი-შენდე- 
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ბათ: გვ-ი-მრება. გ-ი-მრებათ; გვ-ი-დნება, გ-ი-დნებათ; გვ-ი-წუხს, 

გ-ი-წუხთ, გვ-ოდულს, გ-იდუღთ და. ა.შ. 
სათავისო ქცევის ფორმები გარდაუვალ "სმნებს არ შეიძლება 

ჰქონდეს. 

დავუკვირდეთ. რა ურთიერთობაა გამოხატული ამ სმნებში კუთვ- 

ნილება-დანიშნულების თვალსაზრისით, ვის თუ რის კუთვნილებასეა 

საუბარი ვის ან რის მიმართ? 

გარდაუვალი "სმნის სასხვისო ქცევის ფორმა გვიჩვენებს, რომ 

სუბიექტი. (ცედელი, სახლი, საუზმე, სარეცხი, ფესვი, ნაყინი, გული, 

Vყალი, ბავშვი), რომელიც საარვისო ქცევის ფორმებში არავისი კუთვ- 

ნილება არ იყო. ამჯერად ირიბი ობიექტისაა (კედელი - კაცისა, სახ- 

ლი - შვილისა. საუზმე - ბავშვისა, გული - ქალისა, წყალი - მზა- 

რეულისა, ბავშვი - დელდისა...). 

' მაშასადამე. თუ გარდამავალ სმიაში პირდაპირი ობიექტის კუთვ- 

ნილება-დანი მნულებაზსე ვსაუბრობდით (პირდაპირი ობიექტი ეკუთვნო- 

და სუბიექტს (სათავისო ქცევა). ირიბ ობიექტს (სასხვისო ქცევა) ან 

არავის (საარვისო ქცევა), გარდაუვალ სმნაში სუბიექტის კუთვნილე- 

ბა-დანიშნულებასეა”ს საუბარი სუბიექტი ეკუთვნის ირიბ ობიექტს 

(სასხვისო ქცევა) ან არავის (საარვისო ქცევა). 

ქცევის ის ზოგადი განსასღვრა, რომელიც გარდამავალ ზმნებთან 

დაკავშირებით წარმოვადგინეთ, გარდაუვალ სმნებსეც ვრცელდება. 

გავიხსენოთ ეს განსასღვრა და ზოგი რამ დავაზუსტოთ: ქცევა არის 

ზმნის ფორმა, რომელიც გვიჩვენებს კუთვნილებით-დანიშნულებით 

ურთიერთობას სუბიექტსა და ობიექტს შორის (გარდამავალ 'სმნაში 

პირდაპირი ობიექტი ეკუთვნის სუბიექტს, ქცევა სათავისოა; გარდაუ- 

ვალში სუბიექტი ეკუთვნის ირიბ ობიექტს, ქცევა სასხვისოა), ან - 

ობიექტებს შორის (გარდამავალ შსმნაში პირდაპირი ობიექტი ეკუთვ- 

ნის ირიბ ობიექტს, ქცევა სასხვისოა; გარდაუვალი %სმნა ამ ურთიერ- 

თობას ვერ გვიჩვენებს, რადგან პირდაპირი ობიექტი მას საერთოდ არ 

გააჩნია). 

ქყევა პრეფიქსულსა და სტაბიკურ ვნებითებში 

გარდაუვალ "'სმნათაგან საანალისოდ ჩვენ დინამიკური დონიანი, 

უნიშნო ვნებითები და საშუალი გვარის “რსმნები წარმოვადგინეთ (ი. · 
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გვ. 91). ახლა ვნახოთ, რა ვითარებაა ქცევის თვალსასრისით პრეფიქ- 

სულ - ინიან და ენიან - და სტატიკურ ვნებითებში, კვლავ მაგალი- 

თებს მივმართოთ: , 

ი-ნახება ის (წიგნი = 5)-ე-ნახება ის (წიგნი = 5)მას (კაცს = ირ.0) 

ი-ხატება ის (სურათი = 5)- ე-ხატება ის (სურათი = §) 

მას (ბავშვს = ირ.0) 

ი-წერება ის (წერილი = 3) -ე-წერება ის (წერილი = 5) . 

მას (დედას = ირ.0)... 

ინიანი ვნებითები ერთპირიანია და იგი არაფერს გვეუბნება კუთვ- 

ნილება-დანიშნულების”ს თვალსაზრისით, მაგრამ ენიანი ვნებითის 

ფორმებში ერთგვარად სასხვისო ქცევის მნიშვნელობა ჩანს, რამდე- 

ნადაც,. სხვა გარდაუვალი ზმნების სასხვისო ქცევის ფორმათა 

მსგავსად, მათში სუბიექტის ირიბი ობიექტისადმი კუთვნილება-დანიშ- 

ნულება იგულისხმება: წიგნი (5) თითქოს კაცს (ირ.0) ეკუთვნის, სუ- 

რათი (5) - ბავშვს (ირ. 0), წერილი (5) - დედას (ირ.0) და ა.შ. მაგრამ 

ესაა ქცევის ნაწილობრივი, შინაარსობრივი გადმოცემა, ფორმით, 

ნიშნის საშუალებით (სასხვისო ქცევას აუცილებლად უნდა ჰქონდეს 

ნიშნები ი და უ) იგი გამოხატული არაა: ი. და ე აქ ვნებითი გვარის 

ნიშნებია და არა ქცევისა. ამიტომ ამბობენ, რომ პრეფიქსულ (ინიან 

და ენიან) ვნებითებში გრამატიკულად (ნიშნების საშუალებით) გამო- 

ხატული ქცევა არა გვაქვს; მაგრამ ეს ფორმები საზოგადოდ, შინაარ- 

სის გათვალისწინებით, არ არიან მოკლებულნი ქცევის გაგებას. 

გადამწყვეტია ის გარემოება, რომ ფორმათა დაპირისპირება აშკარად 

„გეაქვს. ამის გათვალისწინებით კი შეიძლება ითქვას, რომ ინიანი 

საარვისოდ მიდის, ენიანი კი - სასხვისოდ (ა. შანიძე). 

რა ვითარებაა სტატიკურ ვნებითებში? კვლავ მაგალითებს მივმარ- 

თოთ: 

გდია ის (ბურთი = 5)-'უ-გდია ის (ბურთი = 5)მას (ბიჭს = ირ. 0) 
მ-ი-გდია ის მე 

გ-ი-გდია ის შენ 

ყრია ის (ფოთლები = 5)- უყრია ის (ფოთლები = ა)მას (ხეს = ირ.0) 

მ-ი-ყრია ის მე 

გ-ი-ყრია ის შენ... 

მაშასადამე, · სტატიკურ ევნებითსაც, სხვა გარდაუვალ “%მნათა 
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მსგავსად, ჰქონია ორი ქცეყა: საარვისო (გდია, ყრია..) და სასხვი- 

სო (უ-გდია, უ-ყრია..). საარვისო ქცევა ამჯერადაც ერთპირიანია და 

უნიშიო, სასხვისო ქცევას, ორჰპირიანს, იგივე - უ და ი - აქეს. 

მხოლოდ დავიმახსოვროთ: სტატიკურ ზმნებს ქცევა მხოლოდ აწმყო- 
ში აქვთ, რადგან 1 სერიის სხვა მწკრივები მათ საერთოდ არ გააჩ- 

ნიათ. I! სერიაში ორივე ქცევა, საარვისოცა და სასხვისოც, ერთსა 

და იმავე ფორმას გვაძლევს: გდია - ეგდო, უგდია - ეგდო; ყრია - 
ეყარა, უ-ყრია - ეყარა.. და, რადგან ფორმათა დაპირისპირება აღარ 

ხერხდება, ქცევაც. აღარ. გვაქვს. 
საერთოდ კი, იმ “სმნებს, რომლებიც ქცევის მიხედვით ღდაპირის- 

პირებულ ფორმებს გვაძლევენ, გარდჯამავალსაც და გარდაუვალსაც, 

ქცევის ნიშნები (და ქცევის გაგებაც) მხოლოდ I და II სერიის 

ფორმებში აქვთ (სათავისო: ი-მზადებს, ი-მVსადებდა, ი-მსადებდეს, მო- 

· ი-მსადებს, მო-ი-მ სადებდა, მო-ი-მსადებდეს; მშო-ი-მსადა, მშო-ი-მსა- 

დოს; სასხვისო: უ-მსადებს, უ-მსადებდა, უ-მსადებდეს, მო-უ-მზადებს, 

მო-უ-მსადებდა, მო-უ-მსადებდეს; მო-უ-მსადა, მო-უ-მსადოს. გარდაუ- 

ვალი სასხვისო: უ-მზადდება, უ-მსადდებოდა, უ-მსადდებოდეს, მო-უ- 

მზადდება, მო-უ-მ სადდებოდა, მო-უ-მზადდებოდეს; მო-უ-მზადდა, მო- 

უ-მსადჯეს). უ 
რაც შეეხება III სერიას, 1 თურმეობითში გარკვეულ ზმნებს აქვთ 

სასხვისო ქცევის ნიშნები უ და ი (და-მ-ი-მსადებია, და-გ-ი-მსადებია, · 

და-უ-მზადებია... ა-მ-ი-შენებია, ა-გ-ი-შენებია, ა-უ-შენებია...),, მაგრამ, 

საპირისპირო ფორმათა უქონლობის გამო მათ ქცევის გაგება არა 

აქვთ. 

ცოტა უფრო დაწვრილებით. შევჩერდეთ უქცეო შმნებზე. 

უქცეო ზმნები 

„ქცევაზე იმდენად შეიძლება ლაპარაკი, რამდენადაც ზმნის ფუ- 

ძეს ძალა შესწევს ორი ფორმა მაინც გვიჩვენოს, რომლებიც ერთურ- 

თის დაპირისპირებით კუთვნილება-უკუთვნელობის გაგებას მოგეცემს. 

ამიტომ ისეთი სმნები რომელთაც საპირისპირო ფორმები აკლიათ, 

უქცეონი არიან“ (ა. შანიძე). 
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უქცეო “"სმნებია: იცის, უწყის, უჭირავს, აქ3ვს, ახსოვს, უყვარს, 

ჰგონია, ჰყავს და ბევრი სხვა. ამ სმნათაგან სოგს სათავისო ქცევის 

ნიშანი აქვს (ი-ცის), სოგს - სასხვისოსი (უ-ჭირავს, მ-ი-ჭირავს, 

გ-ი-ჭირავს: უ-ყვარს, მ-ი-ყვარს, გ-ი-ყვარს..., სოგს - საარვისოსი 

(ა-ქვს, ა-ხსოვს..) და შეიძლება ვინმემ ისინი ამა თუ იმ ქცევის 

ფორმებად მიიჩნიოს. 

რატომ თვლიან ამ ზმნებს უქცეოდ? იმიტომ, რომ არც ერთ მათ- 

განს არ შეუძლია იქონიოს თუნდაც ერთი ფორმა, რომელიც მას 

დაუპირისპირდებოდა კუთვნილება-დანიშნულების”ს თვალსაზრისით. 

მაგალითად, ი-ცკის ფორმას თუ აღმოაჩნდებოდა ა-ცის ან ცის, 

რომელსაც საარვისოს გაგება ექნებოდა, ან უ-ცის, სასხვისო ქცევის 

მნიშვნელობისა, მხოლოდ მაშინ შეიძლებოდა ქცევასე საუბარი და, 

რადგანაც ი-ცის ფორმა დღეს ერთია, მასთან შინაარსითა და ფორმით 

დაპირისპირებული ცალის გარეშე, იგი „უფუნქციო, ფორმალური სა- 
თავისოა", „მოჩვენებითი სათავისო“ (ა.შანიძე), ისევე, როგორც მოჩვე- 

ნებითი სასხვისოა უ-ყვარს, რადგანაც მას არა აქვს არც ყვარს და 

არც ბ-ყვარს ფორმები რომელნიც საარვისო ქცევის გაგებისანი 

იქნებოდნენ. 

ახლა მოკლედ შევაჯამოთ ზემოთქმული ქცევასთან დაკავშირე- 

ბით: 

ქცევა არსს “მნის ფორმა რომელიც გვიჩვენებს კუთვნილე- 
ბით-დანიშნულებით ურთიერთობას სუბიექტსა დღა ობიექტს შორის, ან 

ობიექტებს შორის. 

ქცევა შეიძლება ჰქონდეს გარდამავალ ზმნასაც და გარდაუვალ- 
საც. გარდამავალ ზმნაში ქცევა გვიჩვენებს, თუ ვისია, ვისთვისაა 

განკუთვნილი პირდაპირი ობიექტი, და ამის გათვალისწინებით უპირა- 

ტესად სამი ქცევა არსებობს: სათავისო (თუ პირდაპირი ობიექტი 

სუბიექტის კუთვნილებაა: იშენებს კაცი სახლს), სასხვისო (თუ პირ- 

დაპირი ობიექტი ირიბს ეკუთვნის: უშენებს კაცი შვილს სახლს) და 

საარვისო (თუ ამგვარი ურთიერთობა პირდაპირ და ირიბ ობიექტს შო- 

რის არ არსებობს, პირდაპირი ობიექტი არავის კუთვნილება არ არის: 

აშენებს კაცი სახლს). 

სათავისო ქცევის ნიშანია ი თავსართი, ზმნა გარდამავალია, ორ- 

პირიანი და ი სამივე პირის ფორმაში ჩანს მხოლობით რიცხვშიცა 
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და მრავლობიი%ც (ვ-ი-შენებ, ი-ყნებ. ი-'შენებ-ს, ვ-ი-მენებთ, ი-შე- 

ჩებ-“!, ი-ენებ-ენ). 

სასხვისო ქცევის ნიშნებია უ და ი. ი მხოლოდ მაშინ გვაქვს, თუ 

ირიბ თბიექტად პირველი ან მეორე პირია შეწყობილი (ვ-უ-მენებ, 

უ-მენებ. უ-მეიებ-ს. გ-უ-მენებ-თ, უ-ნებ-“, უ-მენებ-ენ, მაგრამ: მ-ი- 

'მენებ-ს, გვ“ი-მენებ-ს.. გ-ი-წენებ-ს, გ“ი-მენებ-თ). გარდამავალი. 'სმიის 

სასხვისო, ქცეყის დყარმა სამპირიანია. 

საარვისო ქცევის წყორმა"% სოგვერ. ბ პრყვიქსი. გვაქვს (ა-მენებ-ს, 

ა-კეთებ-ს...). "საა სერ თაი უჩიშიოა (V; )რ-ს, ხატავ-ს.. »–. საარვისო ქცე- 

ვის ფორმა, გარდამავალი, 'სმნისა, ჩვეულებრივ. ორპირიანია. 

გარდაუვალ 'სმნას ქცევა სუბიექტის კუთვნი ებას მიუთითებს 

და ორგვარია მესაძლებლობა არსებობს: სუბიექტი არ ირიბი ღობიექ- 

ტისივისაა განკუთვიილი და. ქცევა სასხვისოა (უ-მენდებ-ა სახლი 

კაცს. უბნდულ-ს ჩაი ბაემყს...), არ სუბიექტი არავის კუთენ ღება არ 

არის და მწვვაბი საარცისოა (წენდებ-ი სახლი, სუდღდებ-ა ჩაი). მა ა- 

სადამე, გარდაუვალ. 'სმინას. მხოდლყიდ. ორი ' ძცყებ? წყიძლება ჰქონდეს: 

სასხვისო, და. საარყი!ს, · : 

გარდიუყალი 'სმიის სასხვისო ქცევას იგივე ნი'რნები აქვს, უა 

ი. რაც გარდამავალ 'სძია ქონდა, მაგრიმ, თუ გარდამავალი, “სძიის 

სასხეთMია ჩ8). იის ორმა სამპირიანი იყო, გარდა: უვალი სჰიის სასხ- 

ვისო. ქცევა ყოველთვის. (ირპირიანია. 

საარ: ყა ქცევის ფორმა, გარცაუვალ. სმნას ყაველთვის უნი'ნო 

ა უყს. სი ერთჰირიანია. : 

გარდაუვალ. 'სმნათაგან. განსხვავებულ. ვითარ ებას ჰრ: ეფიქსუჯ ჟო - 

ონიანი და ენიანი - ყიებითები გყიჩვენებენ. მათ. გრამატიკული, ნიშნით 

გამოხატული, ქცევა არა აქვთ. მაგრამ წინაარსობრივად ინიანი და 

ქნიანი ფორმა. მაგალითად, იწერება - ·ე-წერება, ისევე უპირისპირ- 

დება ერთმანეთს კუთვნილებით-დანი'ნულებითი ურთიერთობის 

თყალსა'სრისით, რ0ტIსრ შენდება და · უ-შენდება, ან კეთდება და 

უ-კეთდება: ანე ინიანი ვნებითი. საარვისო „ქცევის. შინაარსს გადმოს- 

ცემს, ენიანი კი - სასხვისო ქცევისას (მაგრამ ი და ე ვნებითი გვარის 

ნიშიებია და არა ქცევისა). 

'სძია უქცეოც შყიძ თები იყოს. ამგვარ 'სშმიას შეი ხება ჰქონდეს 

ამა თუ იმ ქცევის ნი ანი (ი-ცის “'სმიის ი სათავისოსია, ა-უ-მენებია 
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“მნის უ - სასხვისოსი, ბ-ქვს ზმნის ა - საარვისოსი და ა.შ.), მაგრამ. 

თუ მას საპირისპირო ქცევის ფორმა არა აქვს, იგი ქცევის გაგებას 

მოკლებულია, უქცეოა. 

ქცევასთან დაკავშირებული მართლწერისა 
დღა მართლმებყველების საკითხები 

1. იმ ზმნებს, რომელთაც საარვისო ქცევის ფორმებში ა პრეფიქ- 

სი აქვთ, ბა- სმნისწინის ან ბზე დამთავრებული სმნისწინების (და-, 

ჩა-, გა-, გადა-, წა-) დართვისას მეორე და მესამე სუბიექტური პი- 

რის ფორმებში (ობიექტად მესამე პირი უნდა იყოს) ორი ბ ექნებათ: 

ა-ანთებ, ბ-ანთებს; და-ამტკიცებ, და-ამტკიცებს; ჩა-აგდე, ჩა-აგდო; გა- 

ანათებდი, გა-ანათებდა; გადა-ატარებ, გადა-ატარებს; წა-ავლე, წა-ავ- 

ლო და ა.შ. 

2. ორი ა მოიყრის თავს საარვისო ქცევის ფორმაში მაშინაც, თუ 

სახელი, რომლისგანაც ბ ქცევისნიშნიანი ზმნის ფორმაა ნაწარმოები, 

ა-სე იწყება: ათი - ბ-ათმაგებს (შდრ.: ი-ათმაგებს, უ-ათმაგებს), ბსი 

- ა-ასკეცებს (შლრ.: ი-ასკეცებს, უ-ასკეცებს)- ამ ფორმებში პირველი 

ა ქცევის ნიშანია, მეორე - სახელის ფუძისეული. 

3. საარვისო · ქცევის ფორმაში შეიძლება სამი ა-ც იყოს საჭირო, 

თუ ბთი დაწყებული სახელისაგან ნაწარმოები ზმნის ფორმას, 

რომელსაც ქცევის ნიშნად ბა აქვს, დაერთო ბ-სე დამთავრებული 

ზმნისწინი: გა-ბ-ბთმაგებ, გა-ა-ბთმაგებს; და-ა-ავადმყოფებ, და-ა-ავადმ- 

ყოფებს; და-ა-არსეთ, და-ა-არსეს და ა.შ. პირველი ბ ზმნისწინისაა, 

მეორე - საარვისო ქცევისა, მესამე კი - ფუძისეული. 

4. სათავისო ქცევის ფორმაში ორი ი არის საჭირო, როცა მეო- 

რე ან მესამე სუბიექტური პირის ფორმას მი- ზმნისწინი დაერთვის 

(ობიექტად მესამე პირი უნდა იყოს): მი-ი-დე, მი-ი-დო; მი-ი-თვალე, 

მი-ი-თვალა; მი-ი-ხურავ, მი-ი-ხურავს და ა.შ. 

5. ორი ი არის საჭირო მაშინაც, თუ სათავისო ან სასხვისო ქცე- 

ვის ი ნიშანი ი-სე დაწყებული ფუძის მქონე რსმნას ერთვის: ვ-ი-იო- 

ლებ, ი-იოლებ, ი-იოლებს... მ-ი-იოლებს, გ-ი-იოლებს... გა-ვ-ი-იოლებ, 

გა-მ-ი-ნიოლებს; ვ-ი-იმედებს ი-იმედებ, ი-იმედებს... და-მ-ი-იმედებია, 
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და-გ-ი-იმედებია და ა.შ. 

6. სასხვისო ქცევის ფორმას ორი უ ექნება, ი'უ სმენის ფორმა უ- 

თი დაწყებული სახელისგანაა ნაწარმოები (ობიექტად მესამე პირია): 

და-ვ-უ-უძლურე, და-უ-უძლურე, და-უ-უძლურა... გა-ვ-უ-უხეშებ, გა-უ- 
უხეშებ, გა-უ-უხეშებს.. და-ვ-უ-უთოვებ, და-უ-უთოვებ, და-უ-უთოვებს 

რ 
და ა.შ 

ი თავსართის შესასებ ზმნაში 

ი თავსართი ვნებითი გვარის ნიშანიც შეიძლება იყოს, სათავისო 

ქცევისაც და სასხვისო ქცევისაც. როდის რომელი ფუნქცია აქვს მას? 

1. ი თავსართი ვნებითი გვარის ნიშანია იმ შემთხვევაში, თუ ”სმნა 

გარდაუვალია. ერთპირიანი და მას სუბიექტი ყოველთვის სახელობით 

ბრუნვა ში აქვს. ვიებიითი გვარის ნიშანი ი “მნის სამივე პირსა და 

«თრივე რიცხვშია წარმოდგენილი: 

ვ-ი-მალები ვ-ი-მალები-თ 

ი-მალები ი-მალები-თ 

ი-მალებ-ა ი-მალები-ან 

2. ი თავსართი სათავისო ქცევის ნიშანია მაშინ, თუ სმნა გარ- 

დამავალია, ორპირიანი. სუბიექტი მას ბრუნვაცვალებადი აქვს: 1 

სერიის ფორმებთან სახელობითშია, II სერიის ფორმებთან - მოთხრო- 

ბითში (III სერიის ფორმებთან, როგორც ცნობილია, არც გვარის ნიშ- 

ნები ჩანს და არც ქცევის გაგება აქვთ ზმნებს). სათავისო ქცევის 

ნიშანი ი სამივე პირი გვაქვს, როგორც სუბიექტური, ისე ობიექტუ- 

რი წყობის დროს: 

მო-ვ-ი-სვი მო-მ- ი-სვ-ა 

მო- ი-სვი მო-გ- ი-სვ-ა 

მო- ი-სვ-ა მო. ი-სვ-ა 

მო-ვ-ი-სვი-თ მო-გვ-ი-სვ-ა 

მო- “–-სვი-თ მო-გ- ი-სვ-ა-თ 

მო- ი-სვ-ეს მო ი-სე-ა 

3. ი- თავსართი წარმოშობით სათავისო ქცევის ნიშანია ერთპი- 
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რიან გარდაუვალ სმნებშიც, ე.წ. საშუალ-მოქმედებითებში, მაგრამ, 

ინიანი ვნებითისაგან განსხვავებით, რომელსაც სუბიექტი ყოველთვის 

სახელობით ბრუნვაში აქვს, სამუალ-მოქმედებითი გვარის Mხმნებს, 

რომლებშიც სათავისო ქცევის ი თავსართი უფუნქციოა, ბრუნვაცვა- 

ლებადი სუბიექტი ეწყობათ: | სერიის ფორმებთან - სახელობითი ბრუნ- 

ვის ფორმით (ი-მეფებს, ი-მეფებდა, ი-მეფებდეს კაც-ი), II სერიის 

ფორმებთან - მოთხრობითით (ი-მეფა, ი-მეფოს კაც-მა).. ასე რომ, გარკ- 

ვევა იმისა, ერთპირიან გარდაუვალ ზმნაში ი ვნებითის ნიშანია თუ 

წარმოშობით სათავისო ქცევისა და უფუნქციო, აღარ უნდა გაგვიჭირ- 

დეს (ამის შესახებ უფრო დაწვრილებით იხ. გე. 110). 

4. ი თავსართი სასხვისო ქცევის ნიშანია მაშინ, თუ: ა) %მნა გარ- 

დამავალია, სამპირიანი და ი მხოლოდ პირველი ან მეორე ობიექტუ- 

რი პირის ფორმაშია წარმოდგენილი მხოლობით რიცხვშიც და 

მრავლობითშიც: 

მ-ი-ლაგებ-ს გვ-ი-ლაგებ-ს 

გ“ი-ლაგებ-ს გ-“ი-ლაგებ-თ 

ან მაშინ; თუ ბ) ზმნა გარდაუვალია, ორპირიანი და კვლავ 

მხოლოდ ობიექტური წყობის პირველი ან მეორე პირისა: 

მ-ი-ხურ-ს გვ“ი-ხურ-ს 

'გ“ი-სურ-ს გ-ი-ხურ-თ 

ორივე შემთხვევაში, როცა ი სასხვისო ქცევას გამოხატავს, მე- 

სამე პირში იგი უთი "შეიცვლება «ოუ-ლაგებ-ს, უ-ხურ-ს ამის 

გათვალისწინებით სათავისო და სასხვისო ქცევის ფორმათა ერთმანე- 

თისაგან გარჩევა არავითარ სირთულეს აღარ წარმოადგენს. 

კონბაქბი 

ჩვენ უკვე ვიცით, რომ ქართულ ზმნას შეუძლია მასთან შეწყო- 

ბილ პირებს შორის კუთვნილებით-დანიშნულებითი ურთიერთობა გამო- 

ხატოს (ქცევა).სხვა ენები (მაგალითად, რუსული, ინგლისური...) ამას 

მხოლოდ აღწერითად ანუ დამატებითი სიტყვების მოშველიებით ახერ- 

ხებენ. შდრ.: 
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ა-მსადებს – წ0208M7X 

ი-მსადებს – 10108M+ CCCC ()IIM CC6ი) 

უ-მზადებს – (0108M+ 6M1/ (MII8 M6L0)... 

ქართულ “სმნას. ისიც შეუძლია, რომ გვიჩვეჩოს: სუბიექტური პი- 

რი, რომელიც მოქმედია. ან მოქმედება მიეწერება, თვითონ მოქმედებს, 

უშუალოდ, თუ) სხვა პირის მეშვეობით. 

შეგუჯაროთ ერთმანეთს ორი “მნა: 

შეკერა მან (დედამ = ბპ) ის (კაბა = ჰ.0) 

შეაკერინა მან (დედამ = 5) მას (მკერავს = ირ.0) ის (კაბა = პ.0) 

პირველი ფორმა (შეკერა) გვიჩვენებს, რომ სუბიექტმა (დედამ) 

თვითონ შეასრულა მოქმედება, სხვა პირის ჩაურევლად, მეორე ფორ- 

მა (შეაკერინა) კი გვეუბნება, რომ სუბიექტმა (დედამ) თვითონ კი არ 

შეასრულა ეს მოქმედება, არამედ სხვა პირის, ირიბი «იბიექტის 

(მკერავის), მეშვეობით. 

ახლა მეორე წყვილიც განვიხილიითა: 

დაშალა მან (ბავშვმა = 5)ის (სათამაშო = პ.0) 

დააშლევინა მან (ბავშვმა = 5) მას (ამხანაგს = ირ.0) 

ის(სათამაში = პჰ.0) 

აქაც ასეთივე სურათია: პირველი ზმნა (დაშალა) გვეუბნება, რომ 

სუბიექტი (ბავშვი) თვითონ მოქმედებდა პირდაპირ ობიექტზე . (სათამა- 

შოზე), მეორე ფორმაში კი (დაალევინა) სუბიექტი უმუალოდ არ 

მოქმედებდა პირდაპირ თობიექტსე (სათამაშ ისე) იგი ამას ირიბი 

ობიექტის (ამხანაგის) მეშვეობით აკეთებდა. 

ზმნს ფორმას რიომელიც გვიჩვენებს, სუბიექტი უუალოდ, 

თვითონ მოქმედებს პირდაპირ ობიექტსე, თუ სხვა პირის, ირიბი 

ობიექტის, მეშვეობით, კონტაქტი ეწოდება. 

კონტაქტი ორი სახისა გვაქვს: უშუალო და შუალობითი. 

უშუალო კონტაქტის ფორმა გვიჩვენებს, რომ სუბიექტი უშუალოდ, 

სხვა პირის დაუხმარებლად მოქმედებს პირდაპირ «ობიექტსე: ხატავს 

(სურათს), წერს (ლექსს), აშენებს (სახლს), იჭერს (თევზს), გრეხს 

(თოკს), ჭრის (ხეს), თლის (ფიცარს), ყრის (ნაგავს) და ა.შ. 

შუალობითი კონტაქტის ფორმა კი გვიჩვენებს, რომ სუბიექტი 

თვითონ კი არა, სხვა პირის, ირიბი ობიექტის, მეშვეობით მოქმედებს: 

ახატვინებს “(კაცს სურათს), აწერინებს (პოეტს ლექსს), აშენებინებს 
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(კალატოზს სახლს), აჭერინებს (მებადურს თევსს), აგრეხინებს (მუ- 

შას თოკს), აჭრევინებს (მეტყევეს ხეს), ათლევინებს (ხელოსანს 'ფი- 

ცარს). აყრყვიჩნებს (მეეზოვეს ნაგავს)... 

უმუალო კონტაქტის ფორმა ერთ მოქმედ პირს გულისხმებს, ეხაა 

სუბიექტი. „რიმელსაც უმუალოდ აქვს საქმე პირდაპირ ობიექტთან“ 

(ა. მ აჩიძე): ხატავს ის(5) სურათს, წერს ის(5) ლექსს, აშენებს ის (5) 

სახლის... 

“სუალობითი კონტაქტის «ყირმაში რეალურად მოქმედებს არა ერ- 

თი პირი, სუბიექტი, არამედ ორი: სუბიექტი ხელმძღვანელია, განმკარ- 

გულებელი, საქმის მოთავე, ხიილო მოქმედების ფაქტობრივი “მსრუ- 

ლებელი ირიბი ობიექტია: ახატვიიებს ის(5) კაცს(ირ.0) სურათს, ე.ი. 

სურათს ფაქტობრივად ხატივს კაცი. ანუ ირიბი ობიექტი; აწერინებს 

იIMMX5) პოეტს(ირ.0) ლექსს. ე.ი. ლექსს პოეტი წერს; ა ენებინებს ის(5) 

კალატოზს (ირ.0) სახლს, ე.ი. სახლს კალატოზი ა'მენებს და. ა.შ). 

(მუალობითი კონტაქტის ფორმას კიუ სატივს ეძახიან), 

რა ფორმალ'ერი განსხვავება არსებობს 'ემუალო, და. 'მუალობითი 

კონტაქტის ფორმებს მორის, ანუ რა აწარმოებს კონტა)ტს? 

ისევ საანალისო “სმნებს დავუკვირდეთ: 

'მე-კერ-ა – შე-ა-კერ-ინ-ა 

და-Vერ-ა – და-ა-წერ-ინ-ა 

და-მალ-ა – და-ა-Vლ-ევინ-ა 

და-ყარ-ა – და-ა-ერ-ევინ-ა 

როგორც ვხედავთ, უ''ეალო კონტაქტის ფორმას ნიშანი არა აქვს, 

('ეალობითი კონტაქტის მაწარმოებლად კი გვაქვს ინ ან ევინ. ევინ 

რიული სუფიქსია, იგი ორი მარტივი 'მაწარმოებლის - ევ-ისა და 

ინ-იის - "ეერთებითაა მიღებული. საქმე ის გახლავთ, რომ. ძველ 

ქართულში მუალობით კონტაქტს გარკვეულ შმნებ ი ევ ბოლოსართი 

აწარმოებდა: მოვაკვლ-ევ ნიშიავდა „მოვაკვლევინებ.. ახნვ-ევ-და - 

„ახვნევინებდა“, გაარყუნ-ევ-თ - „გაარყვნევინებთ“, თქმ-ევ-ა. - „თქმევი- 
ნება” და ა.შ. ევ სუფიქსი დღესაც გვაქვს ისეთ “სმნებში. როგტორი- 

ცაა: ჯამს - ა-ჭმ-ევ-ს, სვამს - ა-სმ-ევ-ს.. მაგრამ მათ ჯ„საკარგ,ელი 

აქვთ სუალობითი კონტაქტის გაგება (ა.შანიძე). სწორედ იმ გარემოე- 

ბამ. რომ -ევ სუფიქსმა დაკარგა უალობითი კონტაქტის გამოხატვის 

ძალა, ის „არ აღმოჩნფა საკმარისი უალიიბითი კონტაქტის 
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საწარმოებლად“ (ა.შანიძე) და სმნამ დაირთო -ინ: ა-თქმ-ქვ-ინ-ებ-ს, 

ა-ხსნ-ევ-ინ-ებ-ს, ა-ჭრ-ევ-ინ-ებ-ს, ა-თხრ-ევ-ინ-ებ-ს და ა.შ. 

თუ ყურადღებით დავაკვირდებით შუალობითი კონტაქტის ფორმებს 

(შე-კერ-ა - 'მე-ა-კერ-ინ-ა, და-შალ-ა - და-ა-შლ-ევინ-ა...), შევამჩნევთ, 

რომ, გარდა ინ. ევინ მაწარმოებლებისა, ზმნებში ა თავსართიც იჩენს 

თავს. ამ ა-ს მეცნიერთა ნაწილი (ა. ჩიქობავა, გ. მაჭავარიანი, 

ა. თაყაიშვილი, ი. ვეშაპიძე...) მუალობითი კონტაქტის მაწარმოებლად 

მიიჩნევს. 

კონტაქტი ძირითადად გარდამავალი “მნის კუთვნილებაა. ზემოთ 

მოყვანილი სმნები - ყველა - გარდამავალია და მოქმედებითი გვა- 

რისა. ამასთან, უმუალო კონტაქტის ფორმები, ჩვეულებრივ, ორპირია- 

ნია, ნაკლებად - სამპირიანი, შუალობითი კონტაქტისა კი - ყოველ- 

თვის სამპირიანი. 

მართალია, იშვიათად, მაგრამ შუალობითი კონტაქტის ფორმები 

ვნებითი გვარის სენასაც მოეპოვება. სმნის ამ ფორმებს უმთავრესად 

აღმოსავლურქართულ დიალექტებში ვხვდებით (ქართლურში, კახურ- 

ში): ეთრვჟვინება ის(5) მას, მოგეკვლევინათ ის(§) თქვენ, დაეწყევლინე- 

ბი შენ(5) მას, ელანძღვინებოდა ის(5) მას, გაელახვინება ის(5) მას, შე- 

გებმევინება ის(5) შენ, ექელვინება ის(5) მას და ა.შ. ამ “სმნებშიც 

მოქმედებას სუბიექტის ნება-სურვილით ირიბი ობიექტი ახორციელებს. 

შუალობითი კონტაქტის ფორმებს ამ შემთხვევაშიც „იგივე ინ, ევინ 

მაწარმოებლები აქვს. 

მართლწერისა და მართლმეგყმელების საკითხები შუალობით 
კონგაქტგთან დაკავშირებით 

როგორც აღვნიშნეთ, შუალობითი კონტაქტის მაწარმოებლებია ინ 

და ევინ ამ მაწარმოებელთა დართვისასს სალიტერატურო ენის 

ნორმის დარღვევის ორგვარი შემთხვევა უნდა განვიხილოთ: 

1. ან იკარგება ინ, ევინ სუფიქსისეული ნ და გვაქვს, ერთი მხრივ, 

დააწერია, დაახატვია, ააშენებია, მოატანია და ა.შ. ნაცვლად სწორი 

ფორმებისა: დააწერინა, დაახატვინა, ააშენებინა, მოატანინა... და, მეო- 

რე მხრივ; დააშლევია, გაათხრევია, დააკვლევია,ა გაათლევია... 
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ნაცვლად მართებული დააშლევინა, გაათხრევინა, დააკვლევინა, გაათ- 

ლევინა... ფორმებისა. 

ინ, ეგვინ სუფიქსისეული ნ-ს დაკარგვა უფრო ხშირად დასავლურ- 

ქართული დიალექტებისთვისაა დამახასიათებელი; 
2. ან იკარგება ევინ ბოლოსართის ვ ბგერა და გვაქვს: მოაშლეი- 

ნა, გადაათხრეინა მოაკვლეინა, გამოათრეინა.. ნაცელად ნორმის 

თვალსაზრისით სწორი ფორმებისა მოაშლევინა, გადაათხრევინა, 

მოაკვლევინა, გამოათრევინა და ა.შ. ' 

ევინ მაწარმოებელში ვ-ს დაკარგვის შემთხვევებს ძირითადად 

აღმოსავლურქართულ დიალექტებში ვხვდებით. 

უღლება. უღლების გიპეუბი 

ჩვენ შესწავლილი გვაქვს სერიები და მწკრივები. ისიც ვიცით, 

რომ ქართული ზმნები მწკრივებს სხვადასხვაგვარად აწარმოებენ. 

მოქმედებითი გვარის ზმნათა უღლება განსხვავდება დინამიკური ვნე- 

ბითი გვარის სმნათა უღლებისაგან, ორივესაგან განსხვავებულია უღ- 

ლება საშუალი გვარის ზმნებისა; თვით საშუალი გვარის ზმნებიც არ 

იუღლებიან ერთნაირად საშუალ-მოქმედებიძთი გვარის ზმნები 

სხვაგვარად აწარმოებენ მწკრივებს, საშუალ-ვნებითები და სტატიკუ- 
რი ვნებითები - კიდევ სხვაგვარად. ამის გათვალისწინებით არსებობს 

ოთხი ტიპი უღლებისა: პირველი ტიპის უღლებას განეკუთვნება. მოქ- 
მედებითი გვარის ზმნები; მეორე ტიპის უღლება დინამიკური. ვნები- 
თი გვარის სმნათა უღლებაა; მესამე ტიპის უღლებას ეკუთვნის 

საშუალ-მოქმედებითი გვარის ზმნები, ხოლო საშუალ-ვნებითები და 

სტატიკური ვნებითები მეოთხე ტიპის უღლებაში შედიან. 

ქვემოთ წარმოვადგენთ ოთხივე ტიპის უღლების სმნათა ნიმუშებს. 

| გიპის უღლება: მოქმედებითი გვარის ზმნები 

მოქმედებითი გვარის ზმნა ორპირიანია ან სამპირიანი; ჰირდაჰი- 

რი ობიექტი მხოლოდ 1 ტიპის უღლების ზმნებს აქვთ; ამ შმნათა 

უღლების მთავარი თავისებურება ისაა, რომ III სერიის ფორმები ინ- 
ვერსიულადაა ნაწარმოები; სამპირიანი ზმნა III სერიაში ორპირიანი 
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ხდება: გარდა ამისა, 

ხოლმეობითსხა და მყოფადის კავშარებიი/ში 'სმნებს დ ხავრცობი მოუ- 

სსიი". 

სანიმუშოდ აღებულია ოთხი. შია. 

ქცევის ფორმაა: 

თ". 

და -ი თემისნიშიიანი. 

მესამე და ს; ერთხე. 

პირველი. «ავ. თემისნიშნიანია, მ; ეორ; 

შესაბამისად, 

ეხოლობითსა და მრავლობით რიცხვში. 

LI სერია 

“შწყვეტელში, ამ; ყოს. კავშირებითი. მ; სყი(ვადის 

რომელთაგან ორი საარვისო 

- “გუძედრეკა- 
სათავისოა და სასხვისი. 

'ხმჩებს სუბიექტური წყობით წარმოვადგენთ 

აწმქოს წრე 

აწმყო 

ვ-სატავ გკრეფ ვახმსადებ ვ“უ-გსაგნი 
ხატავ კრე ი-მსადებ “უგ ავნი 

ხატავ-ს კრეფ-ს თ-მსადებ-ს “უ-გ საყნი-ს 

ე-სატიე.თ გ-კრეფ-თ გიმ სადებ-თ ე“უ“გსავნი-თ 

ჩატივ-თ კრეფ-თ ი-წსადებ-თ ·უ-გ'სავნი-თ 

ხატივ-ენ კრეფენ ი-მსადებ-ენ უ-გსავნი-ან 

უწყვეტელი 

ვ-ხატავ-დ-ი ვ-კრეყ-დ-ი ვ-ი-მ სადებ-დ-ი ვებს: კჩი-დ-ი 

ხატავ-დ-ი კრეყც-დ-ი ი-მსადებ-დ-ი უ-გზა: პნი-დ- ი 

ჩატაყ-დ-ა სკრეფ-დ-ა ი-მსადებ-დ-ა უ-გსავნი- და 

ვ-ხატავ«ყ-ი-თ ვ-კრეფ-დ-ი-ი ქ-ი-მ სადებ-დ-ი-თ . ვ-უ-გსავნი-დ-ი-თ 

ხატავ-დ-ი-თ კრეყც-დ-ი-თ ი-მხადებ-დ-ი-თ ფ-გ სავნი-დ-ი-თ 

ხატავვლიენ კრეფდნენ ი-სსადებ-დ-ნენ,  “უ-გსავნი-დ-ნენ 
აწმყოს ძავშირებითი · 

ვ-ხატავ-დ“ე ვ-არყილე ვ-ი-მზადებ-დ-ე ვუ-გზავნი-დ-ე 
ხატავადლე არეფას-ე ი-მსადებედე უ-გზავნი-დ-ე 
ჩხატავ-დიე-ს კრეც-დ -ე-ს ი-მსადებ-დი-ე-ს 'უ-გსავნი-დ-ე-ს 

ვ-ხატიყ-დ-ეთ.  ვ-კრეფიდეთ.  ვ-ი-მსადებიდ-ე-თ. ვ-უ-გსავნი-დ-ე-თ 
ხატავას-ე«ი სრეფ-დ-ე-თ ი-მსადებ-დ-ე-თ 'უ- გსა; კნი-დ- ე-თ 

ხატავუყინენ 
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და-ვ-ხატავ 
და- ხატავ 
და- ხატავ-ს 

და-ვ-ხატავ-თ 
და. ხატავ-თ 

და- ხატაე-ენ 

და-ვ-ხატავ-დ-ი 
და- ხატავ-დ-ი 
და- ხატავ-დ-ა 
და-ვ-ხატავ-ჯი-ი-თ, 

და- ხატავ-დ-ი-თ 

და- ხატავ-დ-ნენ 

და-ვ-ხატავ-დ-ე 
და- ხატავ-დ-ე 
და- ხატავ-დ-ე-ს 
და-ვ-ხატავ-დ-ე-თ 
და- ხატავ-დღ-ე-თ 
და- ხატავ-დ-ნენ 

და-ვ-ხატ-ე 
და- ხატ-ე 
და- ხატ-ა 
და-ვ-ხატ-ე-თ 
და- ხატ-ე-თ 
და- ხატ-ეს 

და-ვ-ხატ-ო 
და- ხატ-ო 

და- სატ-ო-ს 

და-ვ-ხატ-ო-თ 

და- ხატ-ო-თ 

და- ხატ-ო-ნ 

მყოფადის წრე 

მყოფადი 

მო-ვ-კრეფ გა-ვ-ი-ესადე” შე-ვ-უ-გზავნი 
მო- კრეფ გა- ი-იმსაღებ  შე- უ-გსავნი 
მო- კრეფ-ს გა- ი-მსადებს “”შე- უ-გსავნი-ს 
მო-ვ-კრეფ-თ გა-ვ-ი-მსადებთ შე-ვ-უ-გსაენი-თ 
მო- კრეფ-თ გა- ი-მსადებთ შე- უ-გსავნი-თ 
მო- კრეფ-ენ გა- ი-მსადებ-ენ შე- უ-გზსავნი-ან 

მყოშადის ხოლმეობითი 

მო-ვ-კრეფ-დ-ი გა-ვ-ი-მსადებლლ-ი შე-ვ-უ-გსავნი-დ-ი 
მო- კრეფდა” გა ი-მსადებ-დ-ი “შე- უ-ტსავნი-დ-ი 
მი- კრეფ-დ-ა გა- ი-მსადებ-დ-ა შე- უ-გსავნი-დ-ა 

მო-ღვ-კრეფ-ი-თ გა-ვ-ი-მსადებ-დ-ი-თ შე-ე-უ-გსავნი-დ-ი-თ 
მო- კრეფ-დ-ით გა- ი-მსაღებ-დ-ი-თ შე- უ-გსავნი-დ-ი-თ 
მო- კრეფ-დ-ნენ გა- ი-მსადებ-დ-ნენ 'შე- უ-გსავნი-დ-ნენ 

მყოფადის კავშირებითი 

მო-ვ-კრეფ-დე გა-ვ-ი-მსადებ-დ-ე შე-ვ-უ-გსსავნი-ჯ-ე 
მო- კრეფ-დე გა- ი-მსადებ-დ-ე შე- უ-გსაენი-დ-ე 
მო- კრეფ-დ-ეს გა- ი-მზადებ-დ-ე-ს შე- უ-გზავნი-დ-ე-ს 
მო-ვ-კრეფ-დ-ე“თ გა-3-ი-მსადებ«დ-ე-თ შე-ვ-უ-გსავნი+-ე-თ 
მო- კრეფ-დ-ე-თ გა- ი-მსადებ-ლ-ე-თ ”შე- უ-გზავნი-დ-ე-თ 
მო- კრეფ-დ-ნენ გა- ი-მზადებ-დ-ნენ შე- უ-გსავნი-დ-ნენ 

I სირია სწყვეტილი 

მო-ვ-კრიფ-ე გა-ლვ-ი-მსადღე შე-ვ-უ-გზავნ-ე 
მო- კრიფ-ე გა ი-მსადე შე- უ-გსავნ-ე 
მო- კრიფ-ა გა- ი-მსად-ა შე- უ-გზავნ-ა 

მო-ვ-კრიფ-ე-თ გა-ვ-ი-მსად-ეთ შე-ე-უ-გსავნ-ე-თ 
მო- კრიფ-ე-თ გა- ი-მსად-ე-თ შე- უ-გზავნ-ე-თ 

მო- კრიფეს  გა- ი მსადეს შე- უ-გზავნ-ეს 
I პავშირებითი 

მო-ვ-კრიფ-ო გა-ვ-ი-მსად-ო შე-ვ-უ-გსავნ-ო 

მო- კრიფ-ო გა ი-მსალ-ო შე- უ-გსავნ-ო 

მო- კრიფ-ოს გა- ი-მსად-ო-ს  შე- 'უ-გზსავნ-ო-ს 

მო-ვ-კრიფ-ოთ გა-ე--მზალოთ შე-ვ-უ-გზავნ-ო-თ 
ზმო- კრიფ-ო-თ გა- ი-მხად-ო-თ შე- უ-გზავნ- ოთ 

მო- კრიფ-ო-ნ გა- ი-მზად-ო-6 შე- უ-გ სავნ-ო-ნ 

105



და-შ-ი-ხატავ-ს 

დდა-გ-ი-ხატავ-ს 
და- უ-ხატავ-ს 
და-გვ-ი-ხატავ-ს 

და-გ- ი-ხატაყ-თ 

და- უ-ხატავ-თ 

და-მ-ე-ხატ-ა 
და-გ-ე-ხატ-ა 

და- ე-ხატ-ა 

და-გვ-ე-ხატ-ა 
და-გ- ე-ხატ-ა-თ 

და. ე-ხატ-ა-თ 

და-მ- ე-ხატ-ო-ს 

და-გ- ე-ხატ-ო-ს 

და ე-ხატ-ო-ს 

და-გვ-ე-ხატ-ო-ს 
და-გ- ე-ხატ-ო-თ 

ფა ე-ხატ«+ი-თ 

II სერია 

I თურმეობითი 

ა-მ-ი-ესადებ-ი-ა 

გა-გ-ი-მსადებ-ი-ა 

მო-მ-ი-კრეფ-ი-ა 

  

   
   

მო-გ-ი-კრეფ-ი-ა 

მო- უ-კრეფ-ი-ა | გა. უფ-მზადებ-ი-ა 

მო-გე-ი-კრეფ-ი-ა გა-გვ-ი-მ'სადებ-ი-ა 

მო-გ-ი-კრეფ-ი-ა-1 გა-გ- ი-მსადებ-ი-ა-თ 

მო- უ-კრეფ-ი-ა-თხცა- უ-მსადებ-ი-ა-თ 

II თურმეობითი 

მო-მ-ე-კრიუ-ა ყფ გა-მ-ე-მ'სადებინ-ა 

მო-გ-ე-კრიფ-ა | გა-გ-ე-მზადებინ-ა 
მო- ე-კრიფ-ა გა ე-მსადებინ-ა 

მო-ავ-ე-კრიფ-ა. | გა-გვ-ე-მზადებინ-ა 
მო-გ-ე-კრიფ-ა-თ | გა-გ- ე-მ'სადებინ-ა-თ 

მო- ე-კრიფ-ა-თ ს გა ე-მსადებინ-ა-თ 

II კავშირებითი 

წგა-მ-ე-მ'სადებინ-ო-ს 

გა-გ-ე-მსადებინ-ო-ს 

გა ე-მსადებინ-ო-ს 

გა-გვ-ე-მსადებინ-ო-ს 

მო-მ-ე-კრიფ-ო-ს 

მო-გ-ე-კრიფ-ო-ს 

მო- ე-კრიფ-ო-ს 

მო-ტვიე“კრიფ-ო-! 
მიო-გ-ე-კრიფ-ო-თ   მო- ე-კრიფ-ო-თ სგა. ე-მსადებინ-ო-თ 

გა-გ- ე-ნსადებინ-ო-თ შე-გ-ე-გსავნ-ო-თ 

შე-მ-ი-გსავნ-ი-ა წ 

'მე-ტ-ი-გსავნ-ი-ა 

შე- უ-გსავნ-ი-ა 

'შე-გვ-ი-გსავნ-ი-ა 

'შე-გ-ი-გზავნ-ი-ა-თ 

შე- უ-გზავნ-ი-ა-თ 

რ ე-მ-ე-გსავნ-” % 

'შე-გ-ე-გ სავნ-ა 

შე- ე-გზავნ-ა 
შე-გვ-ე-გსავნ-ა 
შე-გ- ე-გზსავნ-ა-თ 
შე- ე-გზავნ-ა-თჯ 

შე-მ-ე-გსავი-ო-ს 1 

შე-გ-ე-გზავნ-ო-ს 
შე უე-გსავნ-ო-ს 

შე-გვ-ე-გსავნ-ო-ს   შე- ე“გ“სავნ-ო-თ 

თქვენ, ცხადია, მიაქციეთ ყურადღება იმას რომ საუღლლებელ 

სმნათა სათავისო (გა-ვ-ი-მსადე - გა-მ-ი-მზადები-ა.., გა-მ-ე- 

მზადებინ-ა..., გა-მ-ე-მზადებინ-ო-ს..) და სასხვისო (შე-ვ-უ-გჭზავნე - 

შე-მ-ი-გზავნ-ი-ა..., შე-მ-ე-გზავნ-ა..., ”შე-მ-ე-გზავნ-ო-ს...) ქცევის ფორ- 

მები კვადრატულ ფრხილებში 

სერიაში სათავისო და სახვისო 

სერიაში ზმნას საერთოდ არა 

ფრჩხილებში მოცემულ "სმჩათა 

ჩავსვით. ამის მისესია ის, რომ III 

ქცევა არ გვაქვს, უფრო სწორად, III 

აქვს ქცევის გაგება (იხ. გვ. 94-95). 

ფორმები გაგრძელებაა არა გავიმზა- 

დე და შეგუგზავნე “სმნებისა, არამედ - საარვისო გაგამზადე-სი და 

შევაგზავნე-სი. იმის გამო, რომ სათავისო (გავიმზადე) და სასხვისო 

(შევუგზავნე) ქცევის ზმნებს III სერიის ფორმები აკლიათ, „ამ ქცევა- 

თა ფორმიბის შინაარსის გადმოსაცემად საარვისო ქცევის ფორმებია 

გამოყესებული კუთვნილება-დანიშნულების აღმნიშვნელი სიტყვების 
დართვით" (ა.შანიძე, ლ.კვაჭაძე). მაშასადამე, თუ გვინდა გადმოვცეთ 
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შინაარსი სათავისო ქცევის ვიმზადებ, გავიმზადებ, გავიმზადე ზმნი- 

სა, უნდა გამოვიყენოთ ფრჩხილებში მოცემული ფორმები და დავუ- 

მატოთ კუთვნილება-დანიშნულების აღმნიშვნელი სიტყვები. მაგალი- 

თად: გამიმზადებია, გამემზადებინა, გამემზადებინოს ჩემთვის; გაგიმ- 

სადებია გაგემსადებინა გაგემზადებინოს შენთვის, გაუმზადებია, 

გაემსადებინა, გაემზადებინოს თავისთვის; სასხვისო ქცევის გუგზავ- 

ნი, შევუგზავნი, შევუგზავნე ზმნის შინაარსის გადმოსაცემად კი 

ფრჩხილებში მოცემულ ფორმას დაემატება კუთვნილება-დანიშნულე- 

ბის აღმნიშვნელი სიტყვა მისთვის: შემიგზავნი,ა შემეგზავნა, 

შემეგსავოს მისთვის შეგიგზავნია, . შეგეგზავნა "შეგეგზავნოს 

მისთვის; შეუგზავნია, შეეგზაენა, შეეგზავნოს მისთვის და ა.შ. 

ეს მსჯელობა შეიძლება უფრო ნათელი და გბსაგები გახდეს, თუ 

ერთი და იმავე ძირის ქცევის მიხედვით განსხვავებულ ფორმებს 

წარმოვადგენთ III სერიაში: 

საარვისო: ვაშენებ - ამიშენებია, ამეშენებინა, ამეშენებინოს. 

სათავისო: ვიშენებ - აკლია. გამოიყენება: ამიშენებია, 

ამეშენებინა, ამეშენებინოს ჩემთვის. 

სასხვისო: ვუშენებ - აკლია. გამოიყენება: ამიშენებია, 

ამეშენებინა, ამეშენებინოს მისთვის. 

II ტიპის უღლება: დინამიკური ვნებითი გვარის ზმნები 

როგორც ცნობილია, დინამიკური ვნებითი შეიძლება იყოს ინიანი, 

ენიანი, დონიანი და უნიშნო. ეს ზმნები ერთპირიანია ან ორპირიანი. 

მათ, მოქმედებითი გვარის ზმნათაგან განსხვავებით, III სერიაში არც 

ინვერსია ახასიათებთ და არც პირის კლება (ორპირიანი ზმნა III 

სერიაშიც ორპირიანად რჩება). ამასთანავე, წარმოებაც ამ მწკრივები- 

სა განსხვავებული აქვთ იმის მიხედვით, ერთპირიანია ზმნა თუ ორ- 

პირიანი. გარდა ამისა, თუ 1 ტიპის უღლების ზმნებში დ სავრცობი 

გვქონდა, II ტიპის უღლების ზმნებს -ოდ სავრცობი აქვთ. 

უღლების ნიმუშებად წარმოვადგენთ ინიან (ვ-ი-ღლები), ენიან 

(ვ-ე-ხმარები), დონიან (ვ-მტკიც-დ-ები) და უნიშნო (ვ-თბები) ვნებითებს. 
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გ-იღლები 
იღლები 
ი-ლლებ-ა 

გ-ი-ღლები-თ 
ი-ღლები-თ 
ი-ღლები-ან 

ვ-ი-ღლებ-ოდ-ი 
ი-ღლებ-ოლ-ი 
ი-ღლებ-ოდ-ა 

ვ-ი-ღლებ-ოდ-ი-თ 

ი-ლლებ-ოდ-ი-თ 

ი-ლლებ-ოდ-ნენ 

ვ-ი-ლლებ-ოჯ-ე 
ი-ღლებ-ოლ-ე 
ი-ღლებ-ოდ-ე-ს 

ვ-ი-ღლებ-ოდ-ე-თ 
ი-ღლებიოდე-თ 
ი-ღლებ-ოდ-ნენ 

და-ვ-ი-ღლები 
და- ი-ღლები 
და- ი-ღლებ-ა 
და-ე-ი-ლლები-თ 
და- ი-ღლები-თ 
და- ი-ღლები-ან 

და-ე-ი-ღლებ“ოდ-ი 
და- ი-ღლებ-ოდ-ი 
და. იკულებ-ოდ-ა 

I სერია 

აწმყოს წრე 
აწმყო 

ვ-ე-ხმარები ვ-მტკიც-დ-ები 
ცუმარები  მტკიციდიები 
ე-ხმარებ-ა მტკიც-დ-ებ-ა 

ვ-ე-ხმარები-თ. ე-მტკიც«ლები-თ - ვ-თბები-თ 
ე-ხმარები-თ მტკიც-დ-ებ-თ  თბები-თ 
ე-ხმარები-ა–”  მტკიც--ები-ან  თბები-ან 

ვ-ე-ხმარებოდი. ვ-მტკიც-დ-ებ“ოდ-ი ,  _ ვ-თბებ-ოდ-ი 
ე-ხმარებ-ოდ-ი მტკიც-დ-ებ-ოდ-ი თბებ-ოდ-ი 
ე-ხმარებ-ოდ-ა მტკიც-ლ-ებ-ოდ-ა თბებ-ოდ-ა 

ვ-ე-ხმარებიოდ-იით ვ-მტკიც-დ-ებ-ოდ-ით  ვ-თბებ-ოდ-ი-თ 
ე-ხმარებ-ოდ-ი-თ მტკიც-დ-ებ-ოდ-ი-თ თბებ-ოდ-ი-თ 

ე-ხმარებ-ოდ-ნე”  მტკიც-დ-ებ-ოდ-ნენ,  თბებ-ოდ-ნენ 
აწმყოს ძავშირებითი 

ე-ე-ხმარებოდ-ე  ვ-მტკიც-დ-ებ-ოდ-ე ე-თბებ-ოდ-ე 
ე-ხმარებ-ოდ-ე მტკიც-ჯ-ებ-ოდ-ე თბებ-ოდ-ე 
ე-ხმარებიიდე-ს  მტკიც-დ-ებ-ოდ-ეს  თბებ-ოდ-ე-ს 

ვ-ე-ხმარებიოოდეთ ვ-მტკიც-დ-ებიიდ-ეთ  ვ-თბებ-ოდ-ე-თ 
ე-ხმარებიოდ-ე-თ>თ  მტკიც-დ-ებოდ-ე-თ  თბებ-ოდ-ე-თ 
ეხმარებ-იდ-ნენ-  მტკიც-დ-ებ-ოდ-ნენ თბებ-ოდ-ნენ 

მყოშადის წრე 
მყოფადი 

მო-ვ-ე-ხმარები.  გან-ვ-მტკიც-დ-ები გა-ვ-თბები 
მო- ე-ხმარბი გან- მტკიც-დ-ები გა- თბები 
მო- ე-ხმარება გან- მტკიც-დ-ებ-ა გა- თბუბ-ა 
მო-ვ-ე-ხმარები-თ გან-ვ-მტკიცდ-ები-თ გალვ-თბები-თ 
მო- ე-ხმარები-თ გან- მტკიც-დ-ები-თ გა- თბები-თ 
მო- ე-ხმარები-ან გან- მტკიც-დ-ები-ან გა- თბები-ან 

მყოფადის ხოლმყეობითი 
მო-ვ-ე-სმარებ-ოდ-ი გან-ვ-მტკიც-დ-ებ-ოდ-ი გა-ვ-თბებ-ოდ-ი 
მო- ე-ხმარებ-ოდღ-ი გან- მტკიც-დ-ებ-ოდ-ი გა- თბებ-ოდ-ი 

მო- ე-ხმარებ-ოდ-ა გაჩ- მტკიც-დ-ებ-ოდ-ა გა- თბებ-ოდ-ა 

და-ვ-ი-ლლებ-ოლი-თ მო-ე-ე-ხმარებ-ოლ-ი-თ. გან-ვ-მტკიც-დ-ებ-ოდ-ი-თ გავ-თბებ-ოდ-ი-თ 
და- ი-ლლებ-ოდ-ი-თ მო- ე-ხმარებ-ოდ-ი-თ ტან- მტკიც-დ-ებოდ--თ. გა- თბებ-ოდ-ი-თ 

გა- თბებ-ოდ-ნენ და- იკოლებ-ოლნენ მო- ე-ხმარებ-ოჯ-ნენ გან- მტკიც«დ-ებ-ოდ-ნენ 
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მყოფადის კამშირებითი 

და-ვ-იჯელებოდ-ე მო-ვ-ე-ხმარებ-ოდ-ე გან-ე-მტკიც-დ-ებ-ოდ-ე 
და- ი-ღლებ-ოდ-ე მო- ე-ხმარებიოდე  გან- მტკიც«დ-ებ-იჯდე 
ლღა- ი-ღლებ-ოდ-ე-ს მო- ე-ხმარებ-ოდ-ე-ს გან- მტკიცდ-ებ-ოდ-ე-ს 
და-ე-ი-ლლებ-ოდ-ე-თ მო-ვ-ე-ხმარებ-ოდ-ე-თ გან-ვ-მტკიც-დ-ებ-ოდ-ე-თ 

და- ი-ლლებ-ოლე-თ მო- ე-ხმარებ-ოდ-ე-თ გან- მტკიც-დ-ებ“ოდ-ე-თ 
ღა- ი-ღლებ-ოდ-ნენ მო- ე-ხმარებ-ოლ-ნენ გან- მტკიც-დ-ებ-ოლ-ნენ 

II სერია 

წყვეტილი 

და-ვ-ი-ღალე მო-ვ-ე-ხმარე გან-ვ-მტკიც-დ-ი 
და- ი-ღალე მო- ე-ხმარე  გან- მტკიც-დ-ი 
და- ი-ღალ-ა მო- ე-ხმარ-ა გან- მტკიც-დ-ა 

და-ვ-ი-ღალ-იე თ მო-ვ-ე-ხმარ-ე-თ გან-ვ-მტკიც-დ-ი-თ 
და- ი-ღალ-ეთ მო- ე-ხმარ-ეეთ გან- მტკიც-დ-ი-თ 

და- ი-ღალ-ნენ მო- ე-ხმარ-ნე- გან- მტკიც-დ-6ნენ 
I პავმშირეითი 

და-ვ-ი-ღალო მო-ვ-ე-ხმარიო  გან-ვ-მტკიც-დ-ე 
და- ი-ღალ-ო მო- ე-ხმარ-ო გან- მტკიც-დ-ე 

და- ი-ღალ-ოს მო- ე-ხმარ-ოს გან- მტკიც-დ-ე-ს 

და-ვ-ი-ღალ-ოთ მშო-ვ-ე-ხმარ-ო-თ გან-ვ-მტკიც-დ-ე-თ 

და- ი-ღალ-ო-თ 'მო- ე-ხმარ-ოთ გან- მტკიც-დ-ე-თ 

ღა- ი-ღალ-ო-ნნ- მო- ე-ხმარ-ო-ნნ გან- მტკიც-დ-ნენ 

II სერია 

I თურმეობითი 

და-ვლლლეარ მო-ვ-ხმარები-ვ-არ გან-ე-მტკიცებულ-ვ-არ 
და- ღლილ-ხ-არ მო- ზხმარები-ს-არ გან- მტკიცებულ-ხ-არ 
და- ღლილ-ა მო- ხმარები-ა გან- მტკიცებულ-ა 
და-ე-ღლილ-ვ-არ-თ მო-ვ-ხმარები-ე-არ-თ გან-ე-მტკიცებულ-ე-არ-თ 
ლდა- ლლილ-ხ-არ-თ მო- ხმარები-ხ-არ-თ გან- მტკიცებულ-ხ-არ-თ 

და- ლლილ-ან მო- ხმარებიან”ნ გან- მტკიცებულ-ან 
I თურმეობითი 

და-ვ-ღლიჯლიყავდ) მო-ვ-ხმარებ-ოდი გან-ვ-მტკიცებულ-იყავ(ი) 
და- ღლილ-იყავ(ი) მო- ხმარებოდ-იი გან- მტკიცებულ-იყავ(ი) 
და- ღლილიყო  მო- ხმარებ-ოდ-ა გან- მტკიცებულ-იყ-ო 
და-ე-ღლილოყავი-თ მო-ვ-ხმარებ-ოდ-ი-თ გან-ვ-მტკიცებულ-იყავი-თ 
და- ღლილ-იყავი-თ მო- ხმარებ-ოდ-ი-თ გან- მტკიცებულ-იყავი-თ 

ლღა- ლლილ-იყე-ნენ მო- ხმარებ-ოდ-ნენ გან- მტკიცებელ-იყე-ნენ 

გა-ე-თბებ-ოდე 
გა- თბებ-ოდ-ე 
გა- თბებ-ოდ-ე-ს 
გა-ვ-თბებ-ოლე-თ 
გა- თბებ-ო-ე-თ 

გა თბებ-ოდ-ნენ 

გა-ე-თბ-ი 

გა- თბ-ი 

გა- თბ-ა 

გა-ვ-თბ-ი-თ 

გა- თბ-ი-თ 

გა- თბ-ნეი 

გა-ვ-თბ-ე 
გა- თბ-ე 
გა- თბ-ე-ს 

გა-ვ-თბ-ე-თ 

გა- თბ-ე-თ 

გა- თბ-ნენ 

გა-ვ-მთბარ-ე-არ 

გა- მთბარ-ხ-არ 

გა. მთბარ-ი 

გა-ე-მთბარ-ვ-არ-თ 

გა: მთბარ-ხ-არ-თ 

გა- მთბარ-ან 

გა-ვ-მთბარ-იყაუ(ი) 

გა- მთბარ-იყაქ(ი) 

გა- მთბარ-იყ-. 

გა-ვ-მთბარ-იყავი-თ 

გა- მთბარ-იყავი-ს 

გა- მთბარ-იყე-ნენ 
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II კავშირებითი 

და-ველლილიყო.  მო-ვ-ხმარებიოდ-ე  - გან-ვ-მტკიცებულ-იყო გა-ვ-მთბარ-იყ-ო 
და- ლღლილ-იყო მა. ხმარებიოდეე. გან. მტკიცებულ“იყ“ო გა- მთბარ-იყ-ო 

და: ლიხილო-ს მო- ხმარებ-ოდ-ე-ს გან- მტკიცებულ-იყე-ო-ს გა- მთბარ-იყ-ო-ს 

დავილდილიოიო-  მო-ვახმარებ-ოჯ-ე-თ. გან-ვ-მტკიცებულ-იყიო-თ - გა-ვ-მთბარ-იყ-ო-თ 
დღა- ღლილიყო-თ მო ხმარებიოლე-თ გან. მტვიცებულიყოთ გა. მთბარ-იყ-ო-თ 
და- ღლილიოონ მო- ხმარებ-ოდ-ნენ  გან- სმტკიცებულ-იყ-ო-ნ გა- მთბარ-იყ-ო-ნ 

III ტიპის უღლება: საშუალ–მოქმედებითი გვარის ზმნები 

II ტიპის უღლებას განეკუთვნება საშუალ-მოქმედებითი გვარის 

სმნები, ანუ ის საშუალი გვარის “სმნები, ერთპირიანები ან ორპირია- 

ნები რომლებიც დანაკლისი მწკრივების შესავსებად მყოფადის 

ზწრიდან მოყოლებული (მოგაგონებთ, რომ საშუალი გვარის "სმნებს 

უღლების საკუთარი ფორმები მხოლოდ აწმყოს წრეში აქვთო), მოქმე- 

დებითი გვარის სმნებს იყენებენ, ოღონდ - მნიშვნელოვანი ცვლილე- 

ბით: მათ აღარ აქვთ პირდაპირი ობიექტი და ე.ი. აღარც გარდამა- 

ვალი ზმნები არიან. 

მაგალითად: ვ-მეფობ. აწმყოა, მას აწმყოს წრის ფორმები აქვს: 

უწყვეტელი - გ-მეფობ-დ-ი და აწმყოს კავშირებითი - ვ-მეფობ-დ-ე. 
მყოფადის მწკრივში გვაქვს გ-ი-მეფ-ებ (შემდეგ « ვ-ი-მეფ-ებ“ს-ი, ვ-ი- . 
მეფ-ებ-დ-ე და ა.შ.). 

რა ფორმაა ვ-ი-მეფ-ებ? რატომ ითვლება იგი წარმოშობით გარდა- 

მავალ და მოქმედებითი გვარის ზმნად? რისი ნიშანია ი თავსართი? 

ამ კითხვებსე პასუხის გასაცემად გავიხსენოთ ქცევის მიხედვით 

განსხვავებული ფორმები გარდამავალი მოქმედებითი გვარის ზმნისა: 

ა-მეფ-ებ-ს ის(5) მას(პ.0) - ი-მეფ-ებ-ს ის(5) თავს(პ.0) - უ-მეფ-ებ-ს ის(5) 

მას(ირ.0) მაIX3.0): 

ი-მეფ-ებრს ორპირიანი გარდამავალი მოქმედებითი გვარის ზმნაა 

(იმეფებს ის თავ-ს, გაიმეფა მან თავ-ი) რადგან მას ბრუნვაცვალე- 

ბადი პირდაპირი ობიექტი აქვს. ეს ზმნა სათავისო ქცევის ფორმაა - 

ი სათავისო ქცევის ნიშანია. ზმნა იმეფებს ის მას (= თავს) - რას 

შვრება? - ახლანდელ დროს გადმოსცემს, აწმყოს მწკრივია. აი ეს 

ფორმა გამოიყენა ჭსმნამ დანაკლისი მწკრივების შესავსებად, მაგრამ 
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შენაცვლებული თმეფ-ებ-ს გარდაუვალია (მეფობს კაცი - იმეფებს კა- 
ცი), ქცევის გაგებას მოკლებული (რადგან ქცევის მიხედვით დაპი- 

რისპირებული ფორმები აღარ აქვს) და მომავალი დროის მნიშვნე- 

ლობისა (რას იზამს? - იმეფებს, მყოფადის მწკრივია). 

ახლა ორპირიანი საშუალი გვარის “მნა ვნახოთ: 

ვ-ხელმძღვანელობ მე(5) მას(ირ.0) აწმყოა, 

გ-ხელმძღვანელობ-დ-ი - უწყვეტელი, 
გ-ხელმძლვანელობ-დ-ე - აწმყოს კავშირებითი. 

' შენაცვლება, დანაკლისი მწკრივის ფორმების შევსება, მყოფადი- 

დან იწყება: რას ვიზამ? - გ-უ-სხელმძღვანელებ (შემდეგ. -  ვ-უ- 
ხელმძღვანელებ-დ-ი, ვ-უ-ხელმძღვანელებ-დ-ე, ვ-უ-ხელმძღვანელ-ე. და 
ა.შ). რა ფორმაა გ-უ-ხელმძღვანელებ? ცხადია, სასხვისო ქცევისა 

(ვ-უ-ხელმძღვანელებ, უ-ხელმძღვანელებ, უ-ხელმძღვანელებს... მ-ი- 
ხელმძღვანელებ-ს, გ“ი-ხელმძღვანელებ-ს..), მაგრამ - მხოლოდ 

ფორმალურად. უ და ი ქცევის ნიშნებია, მაგრამ უფუნქციო, %მნას 

ქცევის გაგება არა აქვს. 

მაშასადამე, ერთპირიან ზმნათა მონაცვლეებს ი- თავსართი აქვთ 

(წარმოშობით სათავისო ქცევის ნიშანი, ამუამად უფუნქციო), ხოლო 

ორპირიანებს კი - უ და ი (ობიექტური წყობის პირველ და მეორე 

პირში). ორივე - უ-ც და ი-ც - წარმოშობით სასხვისო ქცევის ნიშა- 

ნია, ამჟამად უფუნქციო. 

საშუალ-მოქმედებითი გვარის ზმნებში სავრცობად დ-ც გვხვდება 
(ვ-მეფობ-დ-ი, ვ-ცხოვრობ-დ-ი...) და ოდ-იც (ვ-ტირ-ოდ-ი, ვ-ყვირ-ოდ-ი...), 

მონაცვლე ფორმებს კი, ცხადია, დ ექნებათ, მოქმედებითი გვარის 
ზმნათა მსგავსად, ისევე, როგორც ექნებათ ბრუნვაცვალებადი სუბიექ- 

ტი (ცხოვრობს კაც-ი, იცხოვრა კაც-მა, უცხოვრია კაც-ს), - ეს და- 
ბოლოება წყვეტილის მწკრივის მესამე პირის მრავლობით რიცხვში 

(იმეფ-ეს, იცხოვრ-ეს, იტირ-ეს..) და ინვერსია III სერიის ფორმებში 

(ვ-მეფობ.. მაგრამ: 8-ი-მეფი-ა, მ-ე-მეფ-ა, 8-ე-მეფ-ო-ს; ვ-ცხოვრობ... 

მაგრამ: მ-ი-ცხოვრი-ა, მ-ე-ცხოვრ-ა, 8-ე-ცხოვრ-ო-ს და ა.შ). გარდა 

ამისა, ორპირიანი საშუალ-მოქმედებითი გვარის ზმნა III სერიაში ერთ 

პირს (ირიბ ობიექტს, კარგავს და ერთპირიანი ხდება (ალბათ 

გაგახსენდათ რომ სამპირიანი გარდამავალი მოქმედებითი გვარის 

ზმნაც კარგავს ერთ ჰირს, ირიბ ობიექტს, III სერიის ფორმებში და 
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ორპირიანად იქცევა ხოლმე): ვუპატრონებ მედ) მას(ირ.0), ვუპატრო- 

ნე მე(5) მას (ირ.0), მაგრამ: მიპატრონებია მე(5) მისთვის, მეპატრონა 

მე(5) მისთვის, მეპატრონოს მე(ა) მისთვის. 

გავეცნოთ ერთჰპირიან და ორპირიან საშუალ-მოქმედებითი გვარის 

სმნათა უღლების ნიმუშებს: 

I სერია 

აწმყო 

ვ-არსებობ ვ-ტირი ვ-დარაჯობ 

არსებობ ტირი ს-დარაჯობ 

არსებობ-ს ტირი-ს ს-დარაჯობ-ს 

ვ-არსებობ-თ ვ-ტირი-თ ვ-დარაჯობ-თ 

არსებობ-თ ტირი-თ ს-დარაჯობ-თ 

არსებობ-ენ ტირი-ან ს-დარაჯობ-ენ 

უწყვეტელი 

ვ-არსებობ-დ-ი ვ-ტირ-ოდი ვ-დარაჯობ-დ-ი 

არსებობ-დ-ი ტირ-ოდ-ი ს-დარაჯობ-დ-ი 

არსებობ-დ-ა ტირ-ოდ-ა ს-დარაჯობ-დ-ა 

ვ-არსებობ-დ-ით ვ-ტირ-ოდ-ი-თ ვ-დარაჯობ-დ-ი-თ 

არსებიობ-დ-ი-თ ტირ-ოდ-ი-თ ს-დარაჯობ-დ-ი-თ 

არსებობ-დ-ნეინ “ ტირ-ოდ-ნენ ს-დარაჯობ-დ-ნენ 

აწმქოს კავშირებითი 

ვ-არსებობ-დ-ე ვ-ტირ-ოდ-ე 
არსებობ-დ-ე ტირ-ოდ-ე ს-დარაჯობ-დ-ე 

არსებობ-დ-ეს ტირ-ოდ-ი-ს ს-დარაჯობ-დ-ე-ს 

ვ-არსებობ-დ-ე-თ ვ-ტირ-ოდ-ეთ ვ-დარაჯობ-დ-ე-თ 
არსებობ-დ-ეთ ტირ-ოდ-ეე-თ ს-დარაჯობ-დ-ე-თ 

არსებობ-დ-ნენ ტირ-ოდ-ნეინ ს-დარაჯობ-დ-ნენ 

ვ-დარაჯობ-დ-ე 

მყოფადის წრე 

მყოფადი 

ვ-ი-არსეებ ვ-ი-ტირებ ვ-უ-დარაჯებ 
ი-არსებებ ი-ტირებ უ-დარაჯებ. 

ი-არსებებ-ს ი-ტირებ-ს უ-დარაჯებ-ს 

ვ-ი-არსებებთ ვ-ი-ტირებ-თ ვ-უ-დარაჯებ-თ 

ი-არსებებ-თ ი-ტირებ-თ უ-დარაჯებ-თ 

ი-არსებებ-ენ ი-ტირებ-ენ უ-დარაჯებ-ენ 
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მას (ირ.03) 

მას (ირ.03) 

მას (ირ. 03) 

მას (ირ. 03)



მყოფადის ხოლმეობითი 

ვ-ი-არსებებ-დ-ი ვ-ი-ტირებ-დ-ი 

ი-არსებებ-დ-ი ი-ტირებ-დ-ი 
ვ“უ-დარაჯებ-დ-ი 

უ-დარაჯებ-დ-ი 
ი-არსებებ-დ-ა ი-ტირებ-დ-ა უ-დარაჯებ-დ-ა 1 მას (ირ.0) 

ვ-ი-არსებებ-დ-ი-თ ვ-ი-ტირებ-დ-ით ვ-უ-დარაჯებ-დ-ი-თ 

ი-არსებებ-დ-ით ი-ტირებ-დ-ი-თ უ-დარაჯებ-დ-ი-თ 

ი-არსებებ-დ-ნენ ი-ტირებ-დ-ნენ უ-დარაჯებ-დ-ნენ 

მძოშფადის ითი 

ვ-ი-არსებებდ-ე ვ-ი-ტირებდ-ეე ე-უ-დარაჯებ-დ-ე 
ი-არსებებ-დ-ე ი-ტირებ-დ-ე უ-დარაჯებ-დ-ე 
ი-არსებებ-დ-ე-ს ი-ტირებ-დ-ე-ს უ-დარაჯებ-დ-ე-ს მაL(ირ.0) 

მ-ი-არსებებ-დ-ე-თ ვ-ი-ტირებ-დ-ეთ ვ-უ-დარაჯებ-დ-ე-თ 
ი-არსებებ-დ-ეთ  ი-ტირებ-დ-ე-თ უ-დარაჯებ-დ-ე-თ 

ი-არსებებ-დ-ნენ ი-ტირებ-დ-ნენ უ-დარაჯებ-დ-ნენ 

I სმრია 

წყვეტილი 

ვ“ი-არსებ-ე ვ-ი-ტირ-ე ვ-უ-დარაჯ-ე 

ი-არსებ-ე ი-ტირ-ე უ-დარაჯ-ე 

ი-არსებ-ა ი-ტირ-ა უ-დარაჯ-ა მას (ირ. 0) 

ვ-ი-არსებ-ეთ ევ-ი-ტირ-ე-თ ვ-უ-დარაჯ-ე-თ 

ი-არსებ-ე-თ ი-ტირ-ე-თ უ-დარაჯ-ე-თ 

ი-არსებ-ეს ი-ტირ-ეს უ-დარად-ეს 

I ითი 

ვ-ი-არსებ-ო ვ-ი-ტირ-ო ვ-უ-დარაჯ-ო 

ი-არსებ-ო ი-ტირ-ო უ-დარაჯ-ო 

ი-არსებ-ო-ს ი-ტირ-ო-ს უ-დარაჯ-ო-ს მას (ირ.0) 

ვ-ი-არსებ-ოთ ვ-ი-ტირ-ო-თ ვ-უ-დარაჯ-ო-თ 

ი-არსებ-ო-თ ი-ტირ-ო-თ უ-დარაჯ-ო-თ 

ი-არსებ-ო-ნ ი-ტირ-ო-ნ უ-დარაჯ-ო-ნ 

II სერია 

I თურმეობითი 

მ-ი-არსები-ა მ-ი-ტირი-ა მ-ი-დარაჯები-ა 

გ-ი-არსები-ა გ“ი-ტირი-ა გ”ი-დარაჯები-ა 

უ-არსები-ა უ-ტირი-ა უ-დარაჯები-ა 

გვ-ი-არსებია გვ-ი-ტირი-ა გე-ი-დარაჯები-ა 

გ-ი-არსებია-თ გ-ი-ტირი-ათ გ-ი-დარაჯები-ა-თ 

უ-არსები-ათ  უ-ტირი-ა-თ უ-დარაჯები-ა-თ 
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II თშრმეობითი 

მ-ე-არსებ-ა შ-ე-ტირ-ა მ-ე-დარაჯ-ა 

გ-ე-არსებ-ა გ“ე-ტირ-ა გ-ე“დარაჯ-ა 

ე-არსებ-ა ე-ტირ-ა ე-დარაჯ-ა 

გვ-ე-არსებ”ბა გვ-ე-ტირ-ა გვ-ე-დარაჯ-ა 
გ-ე-არსებ-ათ გ-ე-ტირ-ა-თ გ“ე“დარაჯე:-ა-თ 

ე-არსებ-ა-თ ე-ტირ-ა-თ ე-დარაჯ--ა-თ 

II კავშირებითი 

მ-ე-არსებ-ოს მ-ე-ტირ-ო-ს მ-ე-დარაჯ-ო-ს 

გ-ე“არსებ-ო-ს გ“ე-ტირ-ო-ს გ-ე-დარაჯ-ო-ს 

ე-არსებ-ო-ს ე-ტირ-ო-ს ე-დარაჯ-ო-ს 

გვ-ე-არსებ-ო-ს გვ-ე-ტირ-ოს  გვ-ე-დარაჯ-ო-ს 

გ-ე-არსებ-ოთ გ-ე-ტირ-ო-თ გ”ე-დარაჯ-ო-თ 

ე-არსებ-ო-თ ე-ტირ-ო-თ ე-ზარაჯ-ო-თ 

IV აიპის უღლება: საშუალ–ვნებითი გვარის ჭსმნები, 
სბაბიკური ვნებითი 

IV ტიპის უღლებას განეკუთვნება საშუალ-ვნებითი გვარის ზმნები 

და სტატიკური ვნებითები. ეს “სმნები ყველაზე მეტად ნაკლოვანია 

მწკრივთა წარმოების თვალსაზრისით: მათ აკლიათ ან უწყვეტელი და 

აწმყოს კავშირებითი, ან - წყვეტილი და II კავშირებითი. შენიშნულია 

ამგვარი კანონზომიერება: თუ სმნას I სერიის მწკრივები (უწყვეტელი 

და აწმყოს კავშირებითი) აკლია, მოეპოვება II სერიისა (წყვეტილი და 

II კავშირებითი), მაგრამ, თუ 1 სერიის მწკრივები აქვს, II სერიის წყვე- 

ტილი და II კავშირებითი აღარ ეწარმოებათ (ა. შანიძე, ლ. კვაჭაძე). 

საშუალ-ვნებითი გვარის “სმნები დანაკლის ფორმებს თავისივე 

ძირისაგან ნაწარმოები ვნებითი გვარის ფორმებით ივსებენ: ღირს - 

ე-ღირ-ებ-ა, უ-ყვარ-ს - ე-ყვარ-ებ-ა, ს-ძულ-ს - ე-ძულ-ებ-ა და ა.შ. 

ასევე ვნებითი გვარის (ენიანი ვნებითის) ფორმებითაა შევსებული სტა- 

ტიკური ეჩწიბითის ნაკლული მწკრივები მყოფადის წრიდან მოყოლე- 

ბული 1ძოგაგონებთ, რომ სტატიკურ ევნებითს საერთოდ არ გააჩნია 

უწყვეტელი და აწმყოს კავშირებითი); წერია - ე-წერება... ე-წერა..., 
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გდია - ე-გდება... ე-გდო..., ყრია - ე-ყრება..., ე-ყარა.. და ა.შ. 

IV ტიპის უღლების “სმნები, ცხადია, გარდაუვალია, ერთპირიანი 

ან ორპირიანი. ყურადღება მივაქციოთ იმას, რომ მონაცვლე ფორმა 

ერთპირიანსაც და ორპირიანსაც ერთნაირი ექნება. მაგალითად, გდია 

ის (ბურთი=5) - მყოფადი: ე-გდება ის(ბურთი=5), წყვეტილი: ე-გდო ის 
(ბურთი=5). შევუდაროთ: უგდია ის (ბურთი=5) მას(ბავშვს=ირ.0),- მყო- 
ფადი: ე-გდება ის(ბურთი=5) მას(ბავშვს= ირ.0), წყვეტილი: ე-გდო ის 
(ბურთი=5) მას(ბავშვს=ირ.0). როგორც ვხედავთ, ერთპირიანი გდია და 

ორპირიანი უგდია ერთსა და იმავე ე-გდება-სა (ყოფადში) და ე-გდო-ს 
(წყვეტილში) გვაძლევს. 

გავეცნოთ საშუალ-ვნებითისა და სტატიკური ვნებითი გვარის "სმნათა 

უღლების ნიმუშებს: 

L სერია 

აწმქოს წრე 

აწმყო 

ვ“უ-ყვარ-ვ-არ მე (5) მას (ირ.0) ვ-ხატი-ვ-არ მე (5) ე-უ-ხატი-ვ-არ მე (5) მას (ირ. 0) 

უყვარ-ხ-არ ზატი-ხ-არ უ-ხატი-ხ-არ 

უ-ყვარ-ს ხატი-ა უ-ხატი-ა 
მ-ჟ-ყვარ-ვ-არ-თ ვ-ხატი-ვ-ართ“ ვ“უ-ხატი-ვ-არ-თ 
'უყწყვარ-ხ-არ-თ ხატი-ხ-არ-თ უ-ხატი-ხ-არ-თ 

უ-ყვარ-ს ხატი-ა უ-ხატი-ა 
უწყვეტელი 

ვ“უ-ყვარ-დ-ი 

“ყვარ-დ-ი 

უყვარ-და (აკლია) (აკლია) 
8“უ-ყვარ-დ-ი-თ 

უ”ყვარ-დ-ი-თ 

შ'ყვარ-დ-ა ადმყოს ძამშირებითი 

8 უ-ყვარ-დ-ე 
შ-ყვარ-დ-ე 

შ-ყვარ-დ-ე-ს 

8 უ-ყვარ-დ-ე-თ 

შ“ყვარ-დ-ე-თ 

შყვარ-დ-ე-ს 

> 
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ვეჯვარები 
ეჯცარები 
უვლარებ-ა 

ვ-ეჯყარები-თ 
ეჯცარები-თ 
ევყარებ-ა 

ვდყვარებოლი 
ე-ყვარებიოლი 
ეჯფარებ-ოდ-ა 

ვ-ე-ყვარებ-ოდ-ი-თ 
უ-ყეარებ-იგლ-ი-თ 

ე-ყვარებ-ოდ-ა 

ვეყყარებიოდე 
ე-ყვარებ-ოლე 
ე-ყეარებ-ოლე-ს 

ვ-ცვცარებ-ოდ-ე-თ 
ეღცარებ-ო ეთ 
ეჯლარებ-ოლუე-ს 

(აკლია) 

(აკლია!) 
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მყოფადის წრე 

მყოფადი 

ვუ-ხატები. მე(5) ვ-ე-ხატები მე. (5) მასორ.0) 
ე-ხატები შეი(§) ე-ხატები შერ(§) ხას. (ირ.0) 

ე-ხატებ-ა ის(§) ე-ხატებ-ა ის(5) მას(ირ.0) 

ქეხატები-თ. Iე)X5) ვ-ეხატებიოთ ჩწვე%5) მას (ირ,0) 
უხატები-თ თქვეი(§) უხატები-თ თქვენ(5) მას. (ირ.0) 
უ-ხატები-ან. ისინი(5) ე-ხატები-ან ისინი(5) მას. (ირ.0) 

მყოფადის ხოლმეობითი 

ვ-ე-ხატებ-ოდ-ი. მე(5) ვ-ე-ხატებ-ოდჯ-ი მე(5) მას (ორ. 0) 

ე-ხატებ-ოდ-ი 'მენ(5) ე-ხატებ-ოდ-ი შენ(5) მას (ირ, 0) 
ეხატებიიოჯა ის (5) ე-ხატებს«ს-ა ის (5) მას. (ირ.0) 

ვე-ხატებოდ-ი-თ ჩვენ (9) ვ-ე-ხატებოლი-თ ჩვენ. (5) მას(ირ.0) 
დხატებოლ-ი-თ თქვენ(5). ე-ხატებ-ოდ-ი-თ თქვენ (5) მას (ირ.0) 
უხატე#+ოდ-ნენ ისინი§).  ე-ხატებ-ოდ-ნენ. ისინი (5) მას (ირ.0) 

მყოფადის კავშირებითი 

ვუხატებოდ-ე. მე(5) ვ-ე-ხატებ-ოდ-ე მე(§) მას(ირ.0) 

ე-ხატებ-ოდ-ე. შერ(5) ე-ხატებ-ოდ-ე. შეი(5) მას. (ირ.0) 
უხატებ-ოდ-ე-ს. ის(5) ე-ხატებ-ოდ-ე-ს იM5) მას(ირ.0) 

ე-ვხატებ-ოდ-ე-თ ჩვენ(5) ე-ე-ხატებ-ოლე-თ ჩყეხ(5) მაIXირ.0) 
ე-ხატებ-ოდ-ე-თ თქვენ(§) ე-ხატებ-ოდ-ე-თ თქეენ (5) მას(ირ.0) 

ვხატებ-ოდნენ ისინია)  ე-ხატებ-ოდ-ნენ ისინი. (5) მასირ.0) 
I სერია 

წყვეტილი 

ვ-ე-ხატ-ე. მე(5) ვ-ე-ხატ-ე მე(8) მას(ირ.0) 

ე-ხატ-ე. შეჩ(5) ე-ხატ-ე შენ (5) მას(ირ.0) 

ე-ხატ-ა იV5) ე-ხატ-ა ის(5) მას (ირ.0) 

ვ-ე-ხატ-ე-თ ჩვენა)  ე-ე-ხატ-ე-თ ჩვენ(3) მას(ირ.0) 
ე-ხატ-ე-თ თქვენ(5) ე-ხატ-ე-თ თქვენ(5) მას(ირ.0) 

ე-ხატ-ნენ ისინი3)  ე-ხატ-ნენ ისინი(5) მას(ირ.0) 
_ II პავშირებითი 

ვ-ე-ხატ-ო მე (5) ვ-ე-ხატ-ი მე (5) მას (ირ. 0) 

ე-ხატ-ო შენ (5) ე-ხატ-ო შენ (5) მას (ირ. 0) 

ე-ხატ-ო-ს ის (5) ე-ხატ-ო-ს ის (5) მას (ირ. 0) 

ქ-ე-ხატ-ო-თ ჩვენ (5) ეუე-ხატ-ო-თ ჩეენ(§) მას (ირ. 0) 

ე-ხატ-ო-თ თქვენ (5) ეხატ-ო-თ თქვენ (5) მას (ირ. 0) 

ე-ხატ«ი-ნ ისინი (5) ე-ხატ-ო-ნ ისინი (5) მას (ირ. 0)



II სმრია 

I თურმეობითი 

ე-ყვარები-ვ-არ ვ-ხატებულ-ივ-არ მე. (5) ვ-ხატები-ვ-არ მე. (5) 
ჰ-ყვარები-ხ-არ ხატებულ-ხ-არ შენ (5) ხატები-ხ-არ შენ. (5) 
4-ყვარები-ა ხატებელ-ა ოს (5) ხატები-ა ის (5) მას (ირ.0) 

ვ-ყვარები-ვ-არ-თ! ქკხატებულ-ვ-არ-თ წვენ (5) ქ-ხატები-ც-არ-თ ჩვენ (5) 

ჰ-ყვარები-ხ-არ-თ ხატებულ-ხ-არ-თ თქვენ (59) ხატები-ხ-არ-თ თქვენ (5 

ჰ-ყვარები-ა(6) სატებულ-ან ისინი (5) ხატები-ან ისინი (5) 

II თურმეობითი 

ვ-ყვარებ-ოდ-ი ვ-ხატებულ-იყავ(ი) ე-ხატებ-ოდ-ი 
ჰაცარებ-ოდ-ი ხატებულ-იყაეი) ზხატებ-ოდ-ი 
ჰ-ყვარებ-ოდ-ა ხატებულ-იყ-ო ხატებ-ოდ-ა 
ვუყცარებიოლით ვ-ხატებულ-იყავი-თ ვ-ხატებ-ოდ-ი-თ 
4-ყვარებ-ოდ-ი-თ ხატებულ-იყავი-თ ხატებ-ოდ-ი-თ 

პ-ყვარებ-ოდ-ა(-ნენ) ზატებულ-იყვ-ნენ ხატებ-ოდ-ნენ 
II კავშირებითი 

-ყვარებ-ოდ-ე ვ-ხატებულიყცო ვ-ხატებ-ოლე 
მ-ყვარებ-ოდ-ე ხატებულ-იყ-ო ხატებ-ოლ-ე 
ჰ-ყვარებ-ოდ-ე-ს ხატებულ-იყიო-ს. ზატებ-ოდ-ე-ს 
ე-ყვარებ-ოდ-ე თ  ვ-ხატებულიყიო-თ ვ-ხატებ-ოდ-ე-თ 
ჰ-ყვარებ-ოდ-ე-თ ხატებულიყოთ  ზატებ-ოდ-ე-, 
ჰ-ყვარებ-ოდ-ე-ს(-ნენ) ხატებულ-იყე-ნენ ხატებ-ოდ-ნენ 

თავისებურუბანი 

ქართულ ენაში არის რიგი რმნებისა რომლებიც არ ემორჩილე- 

ბიან საზოგადოდ შემუშავებულ ნორმას და თავისებურებას იჩენენ 
რაიმე თვალსასრისით. მათ უწესო ზმნებსაც უწოდებენ, მაგრამ არა 

იმიტომ, რომ მათ წესი არა აქვთ, არამედ იმიტომ, რომ მათი წესი 

(მაგალითად, უღლებისა, ან ამა თუ იმ ფორმის Vწარმოებისა) არ 

ეთანხმება სხვა ზმნათა წესებს (ა.შანიძე). 

გავეცნოთ ქართული სმნის სოგიერთ თავისებურებას. 

1. ჩვენ ვიცით, რომ ზმნას ჩვეულებრივ აქვს პირველი პირის 

ფორმაც, მეორისაც და მესამისაც, მ რიცხვიკა და 

მრავლობითიც; მაგრამ ისეთი შსმნებიც არსებობს, რომლებიც მარტო 

მხოლობითი რიცხვის მესამე პირის ფორმით იხმარება. მათ არც პირ- 

ველი და მეორე პირის ფორმები ეწარმოებათ და არც მრავლობითი 

რიცხვისა. ასეთი ზმნებია: თოვს, ჯსვიმს, ელავს, ცხელა, ცივა, გრი- 

ლა, თბილა, ბნელა და სხვა. მათ პირნაკლი და რიცხვნაკლი ზმნე- 
ბი ეწოდება. ეს სმნები ძირითადად ბუნების მოვლენებს გამოხატავენ. 

2. მრავლობითი რიცხვის საწარმოებლად წესიერი ზმნა მოცემულ 
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ფორმასე მაწარმოებელს ირთავს ხოლმე: ვ-არ - ვ-არ-თ; მოდი-ს - 

მოდი-ან: დჯაწერ-ა - დაწერ-ეს: მო-მ-აწოდ-ა - მო-გვ-აწოდ-ა და ა.შ. 

მაგრამ გეაქვს სინონიმური მიიშვნელობის 'ხენები, რომელთაგანაც 

ერთს მხოლობითი რიცხვის მნი ვნელობა აქვს, მეორეს - მრავლობი- 

თისა. მაგალითად: ფოთოლი ვარდება, მაგრამ: ფოთლები ცვივა -(და 

არა: ვარდებიან); ბიჯი ზის, მაგრამ: ბიჭები სხედან პლა არა: "სიან); 

ქვა გადააგდო. მაგრამ: ქვები გადაყარა და ა.შ. ამგვარ "სმნებს 

რიცხვში მონაცვლე ზმნები ეწოდება. 
"შენაცვლება შეიძლება მოხდეს: 

ა) სუბიექტური პირების რიცხვში აჩ 

ბ) ობიექტური პირების რიცხვში. მაგალითად: 

ა) ბიჭი (5) გარეთ გავარდა. სუბიექტი (ბიჭი) მხო ლყიბით რიცხვ- 

შია, მაგრამ. თუ სუბიექტი მრავლობით რიცხეში იქნება, სმიას მო- 

ნაცვლე ფორმა დასჯირდება: ბიჭები (5) გარეთ გაცვივდნენ (და არა: 
გავარჯნენ). ამგვარადვე იქნება: ცხვარი გადავარდა, მაგრამ: ცხვრე- 

ბი გადაცვივდნენ (ხა არა: გადავარდნენ); კაცი შევარდა, მაგრამ: კა- 
ცები შეცვივდნენ ჯა არა: შევარჯნენ), ქვა გდია, მაგრამ: ქვები 
ყრია; ქალალდი ეგდო, მაგრამ: ქაღალდები ეყარა; ბიჭი სიცილით 
კვდებოდა, მაგრამ: ბიჭები სიცილით იხოცებოდნენ (და არა: კვდებოდ- 
ჩეი) და ა. მა ასადამე, გავარჯა - გაცვივდნეი. გადავარდა - 
გადაცვივდნენ. გდია - ყრია, ეგდო - ეყარა, კვდებოდა. - იხოცებოდ- 

ნენ და ა. სუბიექტის რიცხვში ზმნებია. 

მენაცვლება მაშინაც “ეიძლება მოხდეს, თუ პირდაპირი ობიექტი 

მხოლობითი რიცხვიდან მრავლობითში გადავა, მაგალითად: 

ბ) ბავშყმა სათამა?%(4.0) გადააგდო. მაგრამ: ბავშვმა სათამაშოე- 

ბი(პ.0) გადაყარა; კაცმა ფიცარი(43.0) ცეცხლში შეაგდო, მაგრამ: კაც- 

მა ფიცრები(ჰ.0) ცეცხლში შეყარა; ვასმა ერთი მტევანი (პ. 0) მოი- 

ბა, მაგრამ: ვასა მტევნები (3.0) მოისხა; მონაჯირემ მგელი(პ.0) მოკ- 

ლა, მაგრამ: მონადირემ მგლები დასოცა და ა.შ. ე.ი. გადააგდო - 

გადაყარა, შეაგდო - შეყარა, მიიბა - მოისხა, .მოკლა - დახოცა და 

ა.მ. პირდაპირი ობიექტის რიცხვში მონაცვლე ზმნებია. 

3. ჩვეჩ ვიცით, რომ ზოგიერთ “მნას რეიძლება აკლდეს რომე- 

ლიმე მწკრივი (ხან - მთელი სერიაც კი) ნაკლული მწკრივების 
შესავსებად იგი სხვა ზმნას იყენებს ხოლმე. ამგვარ “სმნებს მწკრივ- 

ში მონაცვლე ზმნები Iქვია. მაგალითად. ყოფნა სმნას 1 სერიაში ორი 

ფუმე აქვს გამოყენებული: არ (ვ-არ, ხ-არ, არ(ი)-ს..) - აწმყოში და 

ქ18)ნ (ფ-ი-ქნიებ-ი, ი-ქნ-ებ-ი, ი-ქნ-ებ-ა.) - მყოფადის წრეში (ვ-ი-ქნ-ებ-ი. 
ვ-ი-ქნ-ებ-ოდ-ი, ვ-ი-ქნ-ებ-ოდ-ე...). II და III სერიაში კი სხვა ფუძეა: 
ვ-ი-ყავ-ი, ი-ყავ-ი, ი-ყ-ო.. ვ-ყოფ-ილ-ვარ... ვ-ყოფ-ილ-ი-ყავ(ი).. ვ-ყოფ- 

ილ-ი-ე-იო...), ე.ი. ერთმანეთს ენაცვლება სამი ფუძე. ასეთივეა: 

ვ-შვრებიი – ვ-ისამ – ვ-ქენი; 
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ვ-ამბობ·... – ვ-ი-ტყვი – ვ-თქვი; 
ვ-ე-უბნებ-. – ვ-ე-ტყვი – მ“უ-თხარ(ი) 

და 'სოგი სხვაც. 

შეიძლება ორი ფორმა ენაცვლებოდეს ერთმანეთს: მაქვს - მექნე- 
ბა, ვზსივარ - ვიჯექი, მომაქვს - მოვიტან და ა.შ. 

4, ფუძის შენაცვლება შეიძლება გვარშიც მოხდეს, კერძოდ, მოქ- 
მედებითი გვარის ზმნებსა და დინამიკურ ვნებითებს შორის. როგორც 

ცნობილია, სამპირიანი მოქმედებითი ორპირიან ვნებითს გვაძლევს, 

ორპირიანი მოქმედებითი - ერთპირიან ვნებითს (იხ. გვ. 84). გვარში 

მონაცვლე “შსმნებმიც ასეთივე სურათი გვაქვს. მაგალითად: 
მოქმედებითი - მონადირ ჩე(5) ირემს(პ.0) მოკლავს, 

ვნებითი - ირემი(5) მო, . 

მოქმედებითი - მძღოლმა(5) მანქანა(3.0) დააყენა, 

ვნებითი - შანქანა(5) დადგა. 

მოქმედებითი - ბიჭმა(5) ლეკვი(ჰ.0) იატაკსე დასვა, 
ვნებითი - ლეკვი(5) იატაკსე დაჯდა და ა.შ. 
'სმნები: მოკლავს - მოკვდება, დააყენა - დადგა, დასეა - დაჯდა 

და ჯ შ. ში 

ქართულში არის სინონიმერი მნიშვნელობის შ%სმნები, რიმელ- 

საგან ერთს მეგობართან, თანატოლთან, მახლობელთან ჩვეულებრივ 

საუბარში ვიყენებთ ხოლმე, მეორეს კი - მორიდებული საუბრისას, 

პატივისცემის გამოსახატავად (სოგჯერ მას ირონიული შეფერილო- 

ბაც აქვს ხოლმე). ამგვარ ზმნებს პირში მონაცვლე ზმნებს უVოდე- 
ბენ. მაგალითად: 

- გიორგი სად არის? შდრ.: - გიორგი სად ბრძანდება? 

- დღეს შინა ხარ? შდრ.: - დღეს შინ ბრძანდებით? 

-ეს არის შენი ნაქები ქალი? - დიახ, ეს გასლავთ. , 

ამგვარივე ჭსმნებია: მოდის - მობრძანდება, შემოვიდა - შემობრ- 

ძანდა, მოვა - გეახლებათ, წავიდა - წაბრძანდა, დაჯექი - დაბრძან- 

დი(თ), ჭამე - მიირთვი(თ), ვიყავი - გახლდით, რას ამბობ? - რას 

ბრძანებთ? და ა.შ. მაშასადამე, არის - გახლავთ, ბრძანდება; მოვა - 
მობრძანდება, გეახლებათ; ჭამა - მიირთვა, გეახლათ; იყო - ბრძან- 

დებოდა, გახლდათ; ამბობს - ბრძანებს; მიეცი - მიართვი(თ), დაჯდა 

- დაბრძანდა და სხვა პირში მონაცვლე ზმნებია. 
ამრიგად, ჩვენ გავეცანით თავისებურ ზმნებს, კერძოდ, პირნაკლ- 

სა და რიცხვნაკლს (წვიმს, თოვს, ელავს, ცხელა...), რიცხვში მონაცვ- 
ლეს: სუბიექტურ პირებში მონაცვლესა (დავარდა - დაცვივდა, გდია 
- ყრია..) და ობიექტურ პირებში მონაცვლეს (შეაგდო - შეყარა, მოკ- 
ლა - დახოცა, მოიბა - მოისხა..., გვარში მონაცვლესა (მოკლა - 

მოკვდა, დააყენა - დადგა, დასვა - დაჯდა..) და პირში 
ზმნებს (მოდის - მობრძანდება, ვარ - გახლავართ, ამბობ - ბრძანებთ 
და ა.შ.). 
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